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برادران 
عبدولی!

داستان های پر
پیچ و خم و جنجالی

از اين جوان های 
پرافتخار انديمشکی

مهسا مژدهی| قابی از یک عکس یادگاری در محل شورای 
راهبردی روابــط خارجی، روز شــنبه 24 شــهریورماه در 
شــبکه های اجتماعی مورد توجه قرار گرفــت. این قاب که 
برخی از حاضرانش با فاصله ای محتاطانه از یکدیگر قرار گرفته  
بودند، مربوط به تصویری از مراســم تودیــع عباس عراقچی 
به عنوان دبیر شــورای راهبردی روابط خارجی و معارفه علی 
باقری به عنوان دبیر جدید شورا بود. در این قاب نه تنها علی 
باقری و عباس عراقچی دیده می شــدند بلکه سعید جلیلی و 
کمال خرازی هم حضور دارند. اما آنچه مورد توجه رســانه ها 
قرار گرفت، فاصله علی باقری از سعید جلیلی بود که از سوی 

برخی معنادار توصیف شد.
1-اول از همــه بد نیســت بدانیم که شــورای راهبردی که 
جمعــی از دیپلمات هــای اصول گرا و معتــدل در آن نقش 
دارند، چیست؟ شــورای راهبردی روابط خارجی عمری 18 
ساله دارد و در سال 1385 از سوی رهبرانقلاب تشکیل شده 
است. به همین خاطر حضور فعلی علی باقری هم با نظر ایشان 
صورت گرفته. در توصیف این شــورا آمده که مسئولیت آن 
تهیه راهبردها و سیاست ها و راهکارهایی است که جمهوری 
اسلامی را در سیاست خارجی به نتایج مطلوب برساند. وظیفه 
دیگر شورای راهبری سیاست خارجی ایجاد هماهنگی بیشتر 
در کلیه فعالیت هــا در عرصه روابط خارجی اســت. همین 
توصیفات کافی اســت تا بتوانید از شــورای راهبردی روابط 
خارجی به عنوان نهــادی در کنار وزارت خارجــه نام ببریم. 
رئیس این شورا از همان ابتدا کمال خرازی، دیپلمات کهنه کار 
و وزیرخارجه دولت هفتم و هشتم بوده است. شورای راهبردی 
روابط خارجی در دو دوره برگزار شده که اولی از سال 1385 
تا 1393 و دومی از 1393 تا امروز فعال بوده و ریاست هر دو 
دوره را خرازی به دست داشته اســت که جزو دیپلمات های 
امین نظام جمهوری اسلامی ایران به حساب می آید. در دوره 
دوم پای سعید جلیلی به شــورا باز شد که دبیر سابق شورای 
امنیت ملی است و ســودای تغییر مناسبات بین المللی را در 
سر دارد. احمد وحیدی وزیرکشــور سابق هم تا سال 1400 
در شورای راهبردی سیاست خارجی فعالیت داشت و سپس 
جای خود را به حســین دهقان وزیر دفاع دولت اول روحانی 
داد. همانطور که قبلا هم گفتیم، اعضای این شورای مرتبط با 
سیاست خارجی از سوی رهبرانقلاب منصوب می شوند. دوره 
هشت ساله اول این شورا با نظارت گروه اولیه بر وزارت خارجه 

و همکاری دوطرفه همراه نبود. احتمالا به همین دلیل است 
که رهبرانقلاب در حکمشان برای دور دوم شورای راهبردی 
وزارت خارجه خواهان حضور موثرتر آنها در سیاست گذاری 

جمهوری اسلامی ایران شدند. 
2- عکسی که روز شــنبه از اعضای قدیمی و جدید شورای 
راهبردی وزارت خارجی منتشر شد، نشان از سیاست گذاران 
جدید در حوزه سیاست خارجی ایران دارد. در این عکس جای 
علی اکبر ولایتی، سیاســتمدار معتدل که یکی از مهم ترین 
چهره های شــورای راهبردی وزارت خارجه تا پیش از ســال 
1403 بود خالی است. او این روزها به دلیل بیماری از فضای 
تصمیم گیری در روابــط خارجی فاصله گرفتــه. به جای او 
چهره ای مانند سعید جلیلی دیده می شود که جزو چهره های 
تندوتیز شورای راهبردی سیاست خارجی است که مواردی 
چون خروج کامل از برجام را دنبال کــرده و  میلی به بهبود 
روابط ایران با کشــورهای غربی ندارد.تنــش میان جلیلی و 
ولایتی  در انتخابات ســال 1392 از ســرفصل های عجیب 

مبارزات انتخاباتی بود که به نفع حسن روحانی تمام شد. 
 اما چهره های دیگر از جلیلی متعادل ترند. بخشــی از آنها به 
دولت حسن روحانی نزدیک اند و حتی علی باقری سرپرست 
وزارت خارجه دولت ســیزدهم که جزو دیپلمات های دولت 
پیشین بود، مدت هاســت از ایده های تند اولیه خود در مورد 
روابط خارجی فاصله گرفته و فاصله اش را با میانه روها کمتر 
کرده اســت. نه تنها در تصویر دیده شده در روز شنبه، سعید 
جلیلی فاصله زیادی با باقری و دیگر دیپلمات ها دارد بلکه در 
تصاویر دیگری که از آن فضا بیرون آمده است، کمتر تصویری  

از او دیده می شود. 
و بالاخره این که   در شورای راهبردی روابط خارجی، کماکان 
مهم ترین چهره، کمال خرازی است که هم از نظر سن وسال 
و هم تجربه به دیگر اعضا اولویت دارد. او همزمان با ریاســت 
شــورای راهبردی روابط خارجی، از اعضای مجمع تشخیص 
مصلحت نظام است و در 80 سالگی، توانسته نقش خود را در 
سیاست خارجی ایران حفظ کند. خرازی البته از سال 1358 
در وزارت خارجه جزو تصمیم گیران اساسی بوده و سمت هایی 
چون معاونت سیاسی وزارت خانه در دهه 50، نماینده دائمی 
ایران در سازمان ملل در دهه های 60 و 70  وزارت خارجه در 

دولت اصلاحات را در کارنامه دارد.
3-صحنه سیاست خارجی ایران به شــورای راهبردی روابط 

خارجی محدود نمی شود. کماکان رایزنی ها و بخش عمده ای 
از تصمیمات از ســوی وزارت خارجه گرفته می شــوند. در 
دولت سیزدهم حســین امیرعبداللهیان به عنوان دیپلمات 
آشنا با مســائل جهان عرب، وزیرخارجه ای موثر برای دولت 
حجت الاسلام رئیسی به حساب می آمد. موفقیت او در برقراری 
آشــتی میان ایران و عربســتان را می توان از نقاط درخشان 
پرونده مرحوم امیرعبداللهیان دانست. اما به هرحال شهادت 
او به معنای خروجش از میان اعضــای موثر در تصمیم گیری 
به حساب می آید. در وزرارت خارجه عباس عراقچی، دیپلماتی 
که از دهه 60 در این سیستم رشد کرده است حضور دارد که او 
هم جزو دیپلمات های معتمد و میانه رو است که نگاهی مشتاق 
به شــرق دارد و از ضرورت حل بحران ها با غرب و حل وفصل 
تحریم ها تاکنون غفلتی از خود نشــان نداده است. همانطور 
که گفتیم، علی اکبــر ولایتی وزیرخارجه پیشــین، از دیگر 
چهره هایی است که کمتر در تصمیم گیری ها و اظهارنظرهای 
دیپلماتیک نقــش دارد و به نوعی می تــوان او را هم همراه با 
مرحوم امیرعبداللهیــان از غایبان این فصل از دیپلماســی 
ایران دانســت. تیم وزارت خارجه عراقچی بــا حضور مجید 
تخت روانچی از دیگر چهره های دولت روحانی تکمیل شــده 
است. او قبلا نماینده ایران در نیویورک و سازمان ملل متحد 
بود که به دلیل بیماری به  تهران برگشت. اما حالا تخت روانچی 
66 ســاله به بازی های دیپلماتیک برگشته است و تبدیل به 

معاون سیاسی وزیرخارجه شده. 
در شــورای راهبردی روابط خارجی چهره مهم و غایب دیگر 
محمد جواد ظریف اســت  که این روزها به شورای راهبردی 
دولت رفته است)که با شورای راهبردی روابط خارجی کاملا 
متفاوت است ( او البته گفته کماکان به وزارت خارجه مشورت 
می دهــد و کماکان از زاویــه دید یک تحصیل کــرده روابط 
بین الملل با رســانه ها گفتگو می کنــد. از آنجایی که ظریف، 
عباس  عراقچی و مجید تخت روانچی سابقه همکاری مشترک 
در زمینه سیاست خارجی را داشته اند که به دستاوردی چون 
برجام انجامیده ، به نظر می رسد که ظریف کماکان بدون اینکه 
سمت رسمی در زمینه روابط خارجی داشته باشد، ردپای خود 
را در امور جاری حفظ کند. با همــه اینها، عباس عراقچی در 
مجلس با اعلام اینکه ربطی به باند نیویورکی ها ندارد، نشان 
داده است که قرار نیست همان مسیر دولت یازدهم و دوازدهم 

را پیش ببرد.

نیسان سیلفی ؛ برگ برنده  پارس خودرو
خودروساز دولتی کاتالوگ رسمی اين خودروی هیبريد را منتشر کرد  صفحه 05 را بخوانید

پشتپردهوسوسهپیاچدی
تحلیلی بر دلايل دکتری خواندن جوانان ايرانی؛ چه داخل کشور چه بیرون از آن صفحه 03

حتما  نیت شان خیر  بوده 
درباره کینه ورزی سیاسی ،  حرف های سید 

جواد هاشمی و دوبی !   صفحه 04 را بخوانید

پشت   سر جهنمه ؟ 
قصه های گمشده/پاورقی روزهای فرد   صفحه04

زمانی برای خوشحالی 
مستاجرهای تهرانی!

هفته آخر شهريور، بهترين زمان برای اجاره 
واحدهای نوساز و کلید نخورده است صفحه 06

یک سفر 24 ســاعته به اصفهان داشــتم که گمانم پنجمین 
سفری بود که در زندگی ام به اصفهان داشتم و بالاخره یخ بین 
من و شهر آب شد. اصفهان که در سفرهای قبلی فقط کافه های 
جلفا و موزه  گنجینه  موسیقی ارامنه  را به من داده بود، در این 
یکی سفر دست و دلبازتر عمل کرد. از معماری و روحیه  شهر 
و غیره بعدتر شاید گفتم اما ستون امروز اختصاص دارد به آن 
استعداد و علاقه  مردم شهر به موسیقی. عجیب نیست که خیلی 
از اساتید بزرگ موسیقی ایران، از تاج اصفهانی و جلیل شهناز 
و حسن کسایی تا علی اصغر شاهزیدی )که عمرش دراز باد( از 
اصفهان برخاسته اند. ساعت 12 و نیم شب زیر پل خواجو که در 
روز با زاینده رود خشک، غمگین ترین جای شهر است، زندگی 
با آواز موج می زند. مردم دور هم جمع شده  بودند و می خواندند 
و یک سری هم مثل من حظ شنیدن را می بردند. من اگر جای 
شهرداری اصفهان بودم بیشــتر برای شب های خواجو تلاش 
می کردم. برای اینکه در خانه  تاج صدای آواز خوش شنیده شود. 
بیشتر به این مردم مشتاق موســیقی فضا می دادم که صدای 

آوازشان را بشنوند که دور هم جمع بشوند. 
از آن طرف شهرداری اصفهان در احداث یک موزه  ملی موسیقی 
هم تلاش کرده که خودش امر مبارکی است اما جایی که برای 
آن درنظر گرفته اصلا شایسته  موزه  موسیقی نبود. پایین یک 
پاساژ سوت و کور و گوشه ای از پارک هشت بهشت که اگر من 
آنقدر آدم پیگیــری نبودم بی خیال بازدید می شــدم بس که 
رسیدن به آن ســخت بود. اما ارزش اش را داشت. قیمت بلیت 
به نســبت چنین موزه ای حیرت انگیز بود. اگر فقط بازدید از 
موزه را می خواستید 35 هزارتومان اما این انتخاب را داشتید 
که آخر بازدید برایتان موســیقی زنده اجرا شود فقط با بلیت 
70 هزارتومانی. بدیهی است که دومی را انتخاب کردم و عجب 
موزه ای بود. به نظــرم اهل اصفهان در مــوزه داری به مقامات 
والایی رسیده اند. این را از تماشــای آن موزه  گنجینه  جلفا و 
این موزه  ملی موسیقی اصفهان فهمیده ام. شرح کامل سازها 
به همراه راهنمایانــی کاربلد که به همه  ســوالات تان درباره  
ساختار سازها پاسخ می دهند. با تقسیم بندی های اصولی که 
مثلا از تار شروع می شود و به سازهای مهجورتر ختم می شود و 
حتی حواس شان بوده که کوبه های قدیمی درها هم به واسطه  
استفاده و ویژگی شان صدایی تولید می کنند که می توانند در 
موزه برای بازدید گذاشته شوند. ســازهای این موزه خیلی به 
لحاظ قدمت ارزش نداشتند اما به لحاظ شرح و توضیح و انواع 
آنقدر کامل بودند که حتی برای اولین بار با تار بارداری مواجه 
شدم که کاسه  کوچکتری دارد برای زنانی که باردار هستند و 
می خواهند تار بزنند و خب خوشحال کننده و شگفت انگیز بود 
که به موسیقی زنان اهمیت داده می شود یا سه تار زیرقبایی که 
زمان شاه اسماعیل صفوی رونق گرفته که مردان بتوانند این 

سه تار با کاسه کوچکتر را زیر قبایشان حمل کنند. 
بخش سازهای محلی درخشــان بود. همه  سازهای خراسان، 
کردســتان، لرســتان و شــمال ایران در مجموعه های جامع 
که به نظــرم اگر می شــد نمونه های صوتی بــرای پخش هم 

می گذاشتند دیگر به کمال می رسید. 
تالار مشاهیر منحصر به موزیســین های اصفهانی بود. و تالار 
آخر به نام صلــح میزبان چند ســاز از کشــورهای جهان. از 
ماندولین ایتالیایی تا بایلاکای روســی.  اما عیش تان تکمیل 
می شود وقتی بچه های بااســتعداد این موزه آخر کار برایتان 
اجرای زنده می گذارند. شانس من دو نوازی تار و کمانچه بود 
و گمانم بسته به اینکه شــیفت کدام بچه ها باشد سازها فرق 
می کنند. یکی از بهترین تجربه های زندگی شد. در این مملکت 
اشتیاق آدم هاست که کار را پیش  می برد. کاش کمی حمایت و 
پشتیبانی هم نثارشان شود تا واقعا در خور فرهنگ ایران باشد.  

شهری که دوستش داشتم

ستونیکشنبه
صوفیا نصرالهی

 قيمت 10000 تومان

نگین باقری| دیروز خبر آمد که علیرضا 
عبدولی، دارنده مــدال طلای جوانان 
جهان که به قصــد جلوگیری از ضرب 
و شتم فرزند کوچک برادرش وارد یک 
درگیری شده بود،متاســفانه  از ناحیه 
چشــم هدف اصابت چاقو قرار گرفته 
اســت. علیرضا برادر کوچکتر ســعید 
عبدولی است. ســعید کیست؟ سعید 
همان کشتی گیر سابق کشتی فرنگی 
و مربی ایرانی بوده که چند مدال طلا و 
برنز جهانی و آســیایی را کسب کرده  و 
نامی معتبر در عرصه کشتی جهان است  
اما بیشتر از هرچیز به مسابقه المپیک 
2016 شناخته می شود. اظهارات جالب 
او در المپیک ریــو در پخش زنده و در 
انتهای مبارزه ای که به شکست او ختم 
شــد حالا دیگر در حافظه تاریخی ما 
ثبت شده اســت و روی سبک زندگی، 
فلســفه وجودی بســیاری از ما  در آن 
برهه تاثیر زیادی داشــته است به جزو 
جملات کلیدی و کاربردی زندگی مان 
بدل  شده است .  ســعید 34سال دارد 
ولی علیرضا کشــتی گیری 20ســاله 
است. آنها دو برادر دیگر هم به نام های 
سامان )متولد 1370( و کرامت دارند 
که این دو نفر هم کشــتی گیر هستند 
و عناوین قهرمانی بسیاری دنبال اسم 
خود می کشانند. ترکیب پر از عنوان و 
مدال سعید، سامان، علیرضا و کرامت 
در سال های گذشــته روی تشک های 
کشــتی معمولا بارها به درگیری، زد و 
خورد و برخوردهای زیادی منجر شده؛ 
درگیری هایی که گاهی یک طرفه بوده 
و گاهی به دنبال تحریک طرف مقابل 
رخ داده است اما در هر صورت همیشه 
ایــن کشــمکش ها بین این بــرادران 
اندیمشــکی آنقدر طولانی شده که تا 

پلیس نیامده، به پایان نرسیده.
نیمه دوم دهه 90، تشــک برای سعید 
عبدولــی بارها بــه میــدان جنگ و 
خونریزی تبدیل شــد. این بار اما ایسنا 
نوشته که برادر سعید ، یعنی علیرضا در 
یک نزاع خانوادگی که به دنبال دفاع از 
فرزند سعید شکل گرفته چنین آسیب 
خطرناکی دیده. طبــق پیگیری های 
خبرنگار ایســنا، علیرضــا عبدولی که 
اخیرا عنوان قهرمانی رقابت های کشتی 
فرنگی جوانان جهان را به دست آورده 
در پی درگیری یکی از پســران سعید 
عبدولی بــه قصد جداکــردن و پایان 
درگیری وارد نزاع می شود اما از ناحیه 
چشــم راســت مورد اصابت چاقو قرار 
می گیرد و شدیدا دچار آسیب دیدگی 
می شــود. علیرضا عبدولی ســریعا به 
تهران منتقــل می شــود و در نهایت 
صبح دیروز به صورت VIP تحت عمل 

جراحی قرار می گیرد. 
این دو برادر حواشی پررنگی در زندگی 
حرفه ای خود تا امروز داشــته اند. برای 
مثال دو سال پیش در مسابقات انتخابی 
کشتی فرنگی المپیک  سعید عبدولی 
و کوچکترین برادرش بــه نام کرامت، 
پس از شکست برادر دیگر به نام علیرضا 
مقابــل امیر عبدی، معترض شــدند و 
به ســمت داوران و خبرنگاران حرکت 
کردند  و جنجال به پا کردند و عکس های 
نامناسبی از آن ها در این درگیری به جا 

ماند.ادامه در صفحه 03

ریسک دوباره 
پایتخت با آرش

حاشیه های تازه  سريال محبوب صفحه 09

بازيگران سیاست خارجی ايران؛ آنها که رفتند و آنها که ماندند
تیم   دیپلماسی   بدون   سه   بازیکن   اصلی 

همه چیز  در مورد 
چمران یک

پرتاب موفقیت آمیز يک ماهواره
تحقیقاتی از سوی ايران  صفحه 02

  عکس یک
    

منچستر یونایتد به یمن 
مهار پنالتی توسط اونانا به 

بازی برگشت و در زمین 
ساوتهمپتون با سه گل به 

پیروزی رسید و نفسی تازه کرد. 
دلیخت، راشفورد و گارناچو سه 

گل یونایتد را به ثمر رساندند. 
اما لیورپول در یک بازی ناامید 
کننده در زمین خود با یک گل 

مغلوب ناتینگهام فارست شد تا 
از رقیب مستقیمشان من سیتی 

سه امتیاز عقب بیافتند. من 
سیتی در یک دیدار سخت و با 
چاشنی شانس با دو گل دیگر 

از هالند ؛ برنتفورد را مغلوب کرد.
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»تو این زمونه، اگه دنبال درآمد بالا هســتید، 
 PhD ،نخونید، اگه دنبال علم هســتید PhD
نخونید، اگه دنبال پیدا کردن پارتنر هســتید، 
PhD نخونید، اگه دنبال ارتقا رزومه هســتید ، 
PhD نخونید. فقط زمانی براش اقدام کنید که 

مغز خر خوردید.
تمام موارد بالا بدون PhD راحت تر به دســت 

میاد.«
البته بحث دربــاره اینکه دکتــری خواندن یا 
نخواندن در ایران و بیرون از آن کار درستی است 
یکی از بحث های قدیمی توئیتر است اما حالا با 
توئیت بالا که کاربری به نام مهدی رزازیان آن 
را نوشــته بود این بحث ها وارد مرحله دیگری 
شــد و به یک جور دعوای مجازی بین موافقان 
و مخالفان گذراندن مقطع phd تبدیل شــد. 
خیلی ها به او حمله کردنــد که اصلا چرا چنین 
نگاهی به ماجرا دارد و phd خواندن جوان ایرانی 
را یک جور کار اختیــاری می داند: »یه جوری 
حرف می زنی انگار ما با خودمــون میگیم وای 
من عاشق درس خوندنم باید برم دکتری بگیرم، 
خودت رو می زنی به اون راه و نمیگی که جوون 
ایرانی راهی غیر از دکتــری نداره. چرا؟ برای به 
تاخیر انداختن بیکاریش. فکر می کنی اگر وقتی 
لیسانس و فوق لیســانس گرفتیم می تونستیم 
یه کار مرتبط با رشته مون پیدا کنیم یا حداقل 
یه کار مناسب داشــته باشیم می رفتیم دکتری 

می خوندیم؟«
گروه بزرگ دیگری هم ماجرا را به ســمت لزوم 
دکتری خواندن بــرای پســرها در جهت فرار 
از ســربازی بردند. کاربری به نام مرمر نوشت: 
»خیلی از کســایی که میرن دکتری می خونن 
برای اینه که ســربازی رو بندازن عقب. موردی 
می شناســم که از تهران رفته دانشگاه زاهدان 
یه رشته عجیب غریب دکتری می خونه، ماهی 
یکی دو بار پروازی میره و میاد فقط برای اینکه 
سربازی رو تا به سن مشــخص رسیدن پدرش 
عقب بندازه و قرار هم نیست حتی یک روز از اون 

مدرک استفاده کنه.«

   مهاجرت آقا، مهاجرت
توئیت آقای رزازیان اما بیشــتر به خارج رفته ها 
برخورد. کســانی که می گفتند برای مهاجرت 
از ایران به کشورهای توســعه یافته تحصیل در 
مقطع phd بهترین گزینه ممکن است. کاربری 
به نام غزاله اینطور به ماجرا واکنش نشــان داد: 
»شما مثل اینکه در جریان نیستید که با توجه 
به نرخ دلار و یورو ایرانی تازه فارغ التحصیل شده 

توانایی پرداخت شهریه دانشگاه نداره پس باید 
هر طور شده فاند یا همون کمک هزینه تحصیلی 
بگیره اما برای مقطع ارشــد معمولا فاندی داده 

نمیشه.«
کارشــناس های مهاجرت هم این ادعا را تایید 
می کنند و می گویند که بسیاری از دانشگاه های 
مطرح جهان به دانشــجوی ایرانــی که مقطع 
کارشناسی را تمام کرده کمک هزینه نمی دهند 
چون آنها کیفیت آموزش مقطع کارشناسی در 
ایران را قبول ندارنــد پس غیر از گروه خاصی از 
نخبه ها بعید است کســی با کارشناسی بتواند 
برای کارشناسی ارشــد کمک هزینه تحصیلی 
یا زندگی بگیرد. اما کسی که کارشناسی ارشد 
می گیرد با توجه به پایــان نامه و مقاله هایی كه 
داشــته می تواند ثابت کند که در فلان موضوع 
تخصص خوبی دارد و برای تحقیقات بیشتر در 
مقاطع بالاتر گزینه مناسبی محسوب می شود 
ضمن اینکه معمولا کمک هزینه ها موضوع محور 
هستند یعنی برای تحقیقات در زمینه ای خاص 
یا با هدفی خاص در یــک زمینه تخصصی داده 
می شــوند در حالی که مقطع کارشناسی ارشد 
چنانكه فاند دهنده ها نیاز دارند تحقیقات محور 
نیســت پس طبیعتا در آن خبر کمتری هم از 
کمک هزینه دیده می شود مگر کمک هزینه های 
مربوط به مســئولیت های اجتماعی که آن هم 

برای موارد خاص استفاده می شود.
مصطفی که خودش در هلند در مقطع دکتری 
در رشــته محیط زیســت حمل و نقل دریایی 
تحصیل می کنــد و در کنــار آن کمک کردن 
بــه فارغ التحصیل های ایرانی کــه می خواهند 
مهاجرت کنند، یکی از اصلی ترین فعالیت هایش 
است، می گوید: »من اصلا شناخت زیادی از این 
رشته ای که خودم در آن تحصیل می کنم نداشتم 
چه برسد به اینکه بخواهم 5 سال از عمرم را به 
عنوان دانشجوی دکتری در این رشته بگذارم و 
تحقیقات شبانه روزی انجام بدهم اما این یکی از 
گزینه هایی بود که فکر می کردم شانس گرفتن 
فاند از استاد آن را دارم. یعنی انتخاب خاصی در 
کار نیست. خیلی از ما که می خواهیم مهاجرت 
کنیم گزینه ها را می گذاریــم جلوی رویمان و 
برای همه آنها اقدام می کنیم. معمولا تمام این 
گزینه ها برای phd است چون برای کارشناسی 
ارشد یا حتی کارشناســی ارشد دوم خیلی کم 
احتمال دریافت فاند وجود دارد یا حتی می توان 
گفت که به ندرت چنین اتفاقــی می افتد پس 
اقدام بــرای دکتری و بعد خوانــدن دکتری در 
کشــوری که می خواهیم به آن مهاجرت کنید 

گاهی تنها راهی است که برایتان باقی می ماند.«
او در مورد اشتغال با بقیه مدرک ها هم می گوید: 
»گرفتن ویزای کار با کارشناســی را که تقریبا 
باید فراموش کنید مگر مورد خاصی باشد مثلا 
شما از داخل ایران با یک شرکت خارجی مشغول 
کار باشید و بعد بتوانید در خود آن کشور یا یک 
کشور ســوم ویزای کار بگیرید یا اینکه یکی از 
آشــناهای شــما به طور ویژه برای شما پرونده 
شغلی ایجاد کند و کمک کند که با ویزای کاری 
مهاجرت کنید در غیر ایــن صورت خیلی بعید 
است که کسی با مدرک کارشناسی بتواند جاب 
آفر یا همان پیشــنهاد کار بگیرد و بعد روی آن 
برای ویزا اقدام کند. در مورد کارشناســی ارشد 
باز احتمال دریافت پیشنهاد شغلی بیشتر است 
اما آن هم آنقدر زیاد نیست که شما بتوانید روی 
آن حســاب کنید. در واقع بیشترین چیزی که 
برای مهاجرت از طریق شغلی نیاز دارید سابقه 
شــغلی خیلی خوب در آن رشته است که خب 
اگر کســی چنین سابقه ای داشــته باشد کمتر 
انگیزه مهاجرت دارد و سن بالاتری هم دارد اما 
برای جوانی که تازه فارغ التحصیل شــده اینکه 
برود ده سال در یک شغلی پیشرفت کند و بعد 
با استفاده از آن اقدام به گرفتن ویزا کند عجیب 
به نظر می رسد. پس باز هم ادامه تحصیل آن هم 
در مقطع دکتری بهترین گزینه به نظر می رسد. 
نکته دیگر این است که برای یک مهاجر فضای 
دانشگاه خیلی فضای منعطف تری است نسبت 
به کار چــه از نظر ضعف های زبانــی چه از نظر 
فرهنگی. اینکه شــما ابتدا وارد دانشگاه بشوید 
آن هم به عنوان یک محصل متشــخص مقطع 
دکتری از نظر زبانی، فرهنگی و اجتماعی خیلی 
شرایط بهتری خواهید داشت تا اینکه بخواهید 
در همان بدو ورود با چالش های کاری سر و کله 

بزنید.«
او می  گوید که حتی دکتری خواندن در کشور 
مقصد به کیفیــت زندگی بهتر در آن کشــور 
هم کمک زیادی می کند: »ببینید شــما اینجا 
اگر دکتری داشته باشــید احتمال اینکه بیکار 
بمانید نزدیک به صفر اســت مگر اینکه مشکل 
دیگری داشته باشــید. ضمن اینکه وقتی بنابر 
لی آف یا همان تعدیل کردن می شود کسانی که 
دکتری دارند و متخصصان رده بالاتری محسوب 
می شوند طبیعتا وضعیت با ثبات تری دارند. پس 
اقدام برای  phd نه تنها به شما کمک می کند که 
راحت تر و با هزینه کمتر مهاجرت کنید بلکه به 
عنوان یک مهاجر زندگی بهتری هم برای شما 

تضمین می کند.«

صبح روز شــنبه رســانه های داخلی با خبر 
پرتاب ماهواره چمران 1، همه را ســورپرایز 
کردند. طبــق اعلام خبرگزاری هــا، ماهواره 
تحقیقاتــی چمــران 1 توســط ماهواره بر 
قائم 100 پرتاب شــد و بــا موفقیت در مدار 
550کیلومتری قــرار گرفت. ایران در انتهای 
دی ماه  سال 1402 ماهواره ثریا را با ماهواره بر 
قائم 100 پرتــاب و اعلام کرده بــود که این 
ماهواره با موفقیت در مــدار ۷50کیلومتری 
زمین قرار گرفته اســت. پرتاب ماهواره ثریا 
با طرح ادعاهایی از جانب سه کشــور اروپایی 
یعنی آلمان، فرانســه و بریتانیا همراه شد و با 
انتشار بیانیه ای، پرتاب ماهواره ثریا را محکوم 

کردند.
اینجا جزئیاتی را در مورد پرتاب ماهواره جدید 

ایران بخوانید.
1     ماهواره تحقیقاتی چمران1 از ســوی 
گروه فضایی صنایع الکترونیک ایران یا همان 
صاایران با همکاری و مشــارکت پژوهشگاه 
هوافضا و شرکت های خصوصی دانش بنیان، 

طراحی و ساخته شده است.
2    ماهواره چمــران1 حدود 60کیلوگرم 
وزن دارد و ماموریــت اصلــی آن تســت 
سیستم های سخت افزاری و نرم افزاری برای 
اثبات فنــاوری مانور مــداری در ارتفاع و فاز 
است. این ماهواره با ســرعت ۷/5کیلومتر بر 

ثانیه در مدار قرار گرفت.
3    ارزیابی زیرسامانه پیشرانش گاز سرد در 
سامانه های فضایی و عملکرد زیرسامانه های 
ناوبری و کنترل وضعیــت از ماموریت فرعی 
ماهواره چمران1 به شمار می رود. ماهواره بر 
ســوخت جامد قائــم 100 نیز که توســط 
متخصصین نیروی هوافضای سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی طراحی و ساخته شده است، 
در دومین عملیــات مداری خود توانســت 
عملیات مدارگذاری ماهــواره چمران1 را با 

موفقیت به انجام برساند.
4    حســن ســالاریه در گفت وگــو بــا 
خبرگزاری مهر درباره آخرین وضعیت پرتاپ 
ماهواره تحقیقاتی چمران1 گفت: »ماهواره 
چمــران1، چون در ارتفــاع 550کیلومتری 
تزریق شده، مثل ماهواره های دیگر تقریبا ۹0 
تا 100دقیقه دوره تناوب آن اســت.« رئیس 
سازمان فضایی با اشاره به اینکه معمولا مانور 
فاز از پرکاربردترین و پرمصرف ترین مانورهایی 
است که ماهواره ها انجام می دهند، گفت: »به 
این مفهوم که ماهواره در یک صفحه مداری، 
موقعیت خود را جابه جا می کند. درواقع اولین 
تست ها روی این ماهواره قرار است، انجام شود 
و در فرآیند طراحی و ســاخت ماهواره های 
بعدی مورداستفاده قرار گیرد. بنابرین ماهواره 
چمران1، با هــدف آزمایشــی و تحقیقاتی 
طراحی و ساخته شــده و یک گام بسیارمهم 
در توســعه صنعت فضایی در حوزه ســاخت 

منظومه محسوب می شود.

یکی از بحث های این روزهای توئیتر، دلایل دکتری خواندن جوانان ایرانی است؛ چه 
داخل کشور چه بیرون از آن

پرتاب موفقیت آمیز یک ماهواره تحقیقاتی از سوی ایران
پشتپردهوسوسهپیاچدی  ایران و مصر یک قدم  به برقراری همهآنچهبایددرموردماهوارهچمرانیکبدانید

روابط نزدیک تر می شوند؟

مهسا مژدهی| تهران و قاهره در دو سال اخیر 
برای اینکه روابط خود را به نقطه ای روشن 

برسانند، تلاش های بسیاری کرده اند. ایران و 
مصر از زمان انقلاب اسلامی، سفارت خانه های 

خود را بسته اند اما در دولت سیزدهم، 
برقراری روابط مجدد با این کشور مهم عربی، 

پس از ارتباط با عربستان در دستورکار 
قرار گرفت. البته با وجود همه آمدورفت ها 
و تماس های تلفنی میان السیسی و شهید 

رئیسی و حتی دیدار و رایزنی این دو با 
یکدیگر در بهمن ماه سال قبل، بازگشایی 

اماکن دیپلماتیک و باز شدن درهای دوستی 
بین دو کشور تاکنون به تعویق افتاده است. 

دیروز عصر رسانه های عربی خبر از سفر 
قریب القوع وزیرخارجه مصر یعنی بدر 

احمد محمد عبدالعاطی دادند. البته ظاهرا 
عبدالعاطی که جای سامح شکری، دیپلمات 

کارکشته مصری را گفته، برای جوش دادن 
روابط تهران و قاهره، به ایران سفر نمی کند. 

هدف از این سفر، کاهش تنش در دریای سرخ 
و ایجاد فرمولی برای حل بحران سیاسی 

یمن با ارتباط گیری با ایران و انصارالله است. 
مصر بعد از هفت اکتبر و درگیری ها در دریای 

سرخ، خود را یک پای اصلی گفت وگوها 
در خاورمیانه می داند. البته میزبانی آنها از 
نشست ها و ...، تاکنون موفقیت چندانی به 
دست نیاورده اما ظاهرا قاهره قرار نیست 

از میانجی گری دست بکشد. در خاورمیانه 
کشورهایی مانند قطر و عمان به عنوان 

میانجی  شناخته می شوند اما اکنون پادرمیانی 
دیگر به این دو کشور معطوف نمی شود. مصر 

و اردن و عراق نسلی از دیپلمات های خندان و 
ماجراجو تربیت کرده اند که مایلند در مسائل 

مرتبط با منطقه دیپلماسی فعال تری داشته 
باشند و مسائل را حل وفصل کرده و از نام و 

آوازه یک میانجی گر قابل اعتماد برای شرق و 
غرب برخوردار شوند.

این اولین سفر بدر احمد محمد عبدالعاطی 
به تهران نیست. او قبلا در نهم مرداد، به 
منظور شرکت در مراسم تحلیف ریاست 

جمهوری چهاردهم، به تهران سفر و با مقامات 
ایرانی دیدار و رایزنی کرده بود. در آن سفر 

عبدالعاطی به دیدار علی باقری به عنوان 
سرپرست وزارت خارجه رفت. تصاویر خندان 

وزیرخارجه مصر و خوش وبش صمیمانه او با 
باقری، تبدیل به سوژه دوربین خبرنگاران 

شد. امری که نشان می دهد او در دیپلماسی، 
تفاوتی اساسی با سامح شکری دارد که امسال 

جای خود را به عبدالعاطی داده است. 
وزیرخارجه کنونی مصر در دانشگاه قاهره، 

علوم سیاسی خوانده است و در سال 1989، 
به عنوان دستیار پژوهشی در مرکز مطالعات 

سیاسی و استراتژیک الاهرام در قاهره 
مشغول به کار شد. او در سال 1989 به وزارت 
خارجه مصر پیوست و تا سال 1991 به عنوان 

وابسته در آنجا کار کرد. او چهار سالی را 
در سرزمین های اشغالی کار کرد و بعد در 

سال 1996 عضو هیات مصری در کنفرانس 
اقتصادی خاورمیانه و شمال آفریقا در قاهره 

بود. او در همان سال مدرک کارشناسی 
ارشد روابط بین الملل را از دانشگاه قاهره 

گرفت و در آنجا به سیاست خارجی مصر در 
قبال فلسطین پرداخت. بد نیست بدانید که 

وزیرخارجه مصر تسلط خوبی به مسئله ایران 
دارد. بدر احمد محمد عبدالعاطی در سال 

1997 به عنوان منشی دوم سفارت ژاپن در 
توکیو منصوب شد و در آنجا مسئول امور 

آفریقا، روند صلح خاورمیانه و ایران بود. او 
در سپتامبر 2015 سفیر مصر در آلمان شد. 

این مرد میان سال مصري به زبان هاي عربی، 
انگلیسی و فرانسوی تسلط دارد.
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1    چهــار شــب پیــش مارک 
زاکربرگ مهمــان یک برنامه عمومی 
با هزاران شــنونده بود که در بخشی 
از این سخنرانی نامی از مردی ایرانی 
آورد. او به تیشــرتش اشــاره کرد و 
گفت: »مــن با فشــن دیزاینر خوبی 
کار می کنم که داستان فوق العاده ای 
دارد.« مدیرعامل فیســبوک درباره 
مایک امیری حرف می زد و خود مایک 
از روی سکوهای تماشاچیان در حال 
گوش دادن بــه این ســخنرانی بود. 
برنامه ای کــه از آن حــرف می  زنیم 
پادکستی به نام acquired است که 
حول موضوعات روز دنیای تکنولوژی 
و بیزنس می چرخد. آن شب زاکربرگ 
از روزهای اول کار، آینــده، فناوری 
و هوش مصنوعی حــرف زد. به جز او 
به عنوان مدیرعامل متا )فیســبوک 
ســابق(، مدیرعامل اســپاتیفای هم 

حضور داشت.

اســم واقعی مایک، ســینا اســت. 
مــردی ایرانی-آمریکایی که ســال 
1۹۷۷ در ایران بــه دنیا آمد و بعد با 
خانواده به آمریکا مهاجرت کرد. او در 
لس آنجلس بین خانواده ای هنرمند 
بزرگ شد و از همان نوجوانی علاقه 
به گروه های راک اند رول به گرایش 
حرفه ای او شــکل داد. در نوجوانی 
علاقه های خود را به مد و فشن نشان 
داد اما ابتدا پس از فارغ التحصیلی از 
دبیرســتان بورلی هیلز، در دانشگاه 
UCLA در رشته تاریخ تحصیل کرد 
و بعد مدرک دکترای حقوق را گرفت. 
او در کنار همه این ها وارد مدرســه 
مد و تجارت معروف لس آنجلس هم 
می شود و ساخت لباس، الگوسازی 
و تئــوری طراحی را همــان جا یاد 
می گیــرد. مایک راه خــودش را در 
هنرهای دستی شروع کرد که اولین 
بار در اســتایل موزیســین ها به کار 

رفت و ترکیبی بــود از ژاکت بافتنی 
و کت جین. او بعد از اینکه برند خود 
را ســال 2014 به همراه خواهرش 
شیرین، تاسیس کرد بوتیک کوچکی 
در سانســت بلــوار لس آنجلس به 
راه انداخت. بوتیکی کــه زیرزمین 
یک رســتوران بوده و فقط یک میز 
و یک چرخ خیاطی در آن داشــته. 
سپس کم کم آثار برند او به فروشگاه  
شــاخصی در لس آنجلس رســید. 
کپســول کالکشــن او اینجا سریع 
فروش رفت و یک شبه او را در دنیای 
مد مشهور کرد. برند امیری کم کم 
به فروشگاه های مهمی در نیویورک، 
تا شانگهای، توکیو و دوبی راه یافت. 
ســال 2020 هم فروشگاه پرچمدار 
خود را در بورلی هیلز تاسیس کرد. تا 
امروز از بین سلبریتی ها کندال جنر، 
جاستین بیبر، تیموتی شالامی، جی 
جی حدید، بــرد پیت، زین مالیک و 
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امپراتوری آقای امیری در لس آنجلس
یک حادثه تلخ و یک برند جالب برای دو ایرانی در آلمان و آمریکا

شــکیرا لباس های او را پوشیده  اند. 
از بین ســلبریتی های ایرانی، رپرها 
بیشتر جذب کارهای او شده اند. مثلا 
پوتک، که دیگر بیشــتر به یوتیوبش 
شــهرت دارد یا ویناک بــه این برند 

علاقه نشان داده اند. 
 ســال 2018 امیــری با آثــار خود 
به هفته مــد پاریس رســید و در آن 
کیف های خود را به نمایش گذاشت. 
آن ســال مجموع درآمدهــای او به 
40 میلیون دلار رســید. سال 201۹ 
بخشــی از ســهامش را به شــرکت 
معروفــی فروخت. او تا امــروز نامزد 
جوایز مهمی مثل جایزه سواروسکی، 
و برنده  جایزه اســتعدادهای نوظهور 
ســال 2018 بــوده. لباس هایــی 
کــه امیــری طراحــی می کنــد 
اســتایل خیابانی دارنــد و تلفیقی از 
استانداردهای لباس لاکچری با سبک 
راک انــد رول هســتند. جین پارچه 
اصلی کارهای امیری اســت. ساخت 
یک کت جین برای او ســه ماه زمان 
می برد. برای مثال یک شــلوار جین 
برند او حدودا هزار دلار قیمت دارد. تا 
امروز امیری در پادکست های مختلفی 

دعوت شده و درباره امپراتوری خود 
حرف زده است. 

2    اگر یادتان باشــد هفته پیش 
رســانه های آلمان به نقل از مقام های 
قضائی گــزارش داده انــد که عاملان 
تجاوز گروهی به یــک مرد پناهجوی 
ایرانی در شهر ایزرلون )غرب آلمان( 
را بازداشــت کردند. در این مدت دو 
اتفاق جدید در ایــن پرونده رخ داده. 
اول اینکه پلیس فیلمــی از »صحنه 
تجاوز گروهی« به پناهجوی ایرانی در 
تلفن همراه یکی از مظنونان بازداشت  
شده پیدا کرده که با اظهارات قربانی 
مطابقــت دارد. دوم هــم اینکــه در 
گفت وگوی قربانی با یک خبرنگار آزاد 
او تجاوز را انکار کرده است. قربانی الان 
در خانه ای امن و تحت نظارت پلیس 
است و به این خبرنگار گفته: »تعریف 
قانون و دادستانی آلمان از تجاوز چیز 
دیگری اســت و الزاماً بر اساس انجام 
عمل دخول تعریف نمی شود.« به گفته 
خبرنگار  در قانون آلمان انواع مختلفی 
از تجاوز تعریف می شود و این اتفاق را 

هم تجاوز تعریف کرده اند. 
ماجرا هفدهم شهریور رخ داد. شنبه 

شــب هفته قبل مردم محله از داخل 
یک کارخانــه متروکه صــدای داد و 
بیداد شــنیدند و برای این به پلیس 
زنگ زدند. قربانی مردی ســی ساله 
بود که به دلیل جراحت های ناشــی 
از تجاوز همان شــب به بیمارســتان 
منتقل می شــود. پلیس هلیکوپتری 
را مامور جســت وجوی آزارگران که 
شامل چهار مظنون بین 24 تا46 ساله 

بودند می کند. 
به گفتــه پلیس، این افــراد که اوراق 
هویتی به همراه نداشتند، مدعی شدند 
که ایرانی هســتند و تابعیت هلند و 
دانمارک دارند. پلیس در حال پیگیری 
برای تایید ادعاهای این افراد اســت. 
اداره امنیت آلمان همان روز اول اعلام 
کرد به دلیل »احتمال انگیزه سیاسی« 
مسئولیت این پرونده را بر عهده گرفته 
است. رســانه اشــپیگل نوشته است 
که این حادثه پس از نزاعی سیاســی 
بین طرفین آغاز شده و متهمان قصد 
تحقیر قربانی را داشــته اند. همچنین 
پلیــس در بیانیــه تازه خــود انگیزه 
خارجی ستیزانه در تعرض اخیر را رد 

کرده است.

سايت  نگار سیاسي / گزيد     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
 پیشنهاد پزشکیان/ علی مطهری، نماینده ادوار مجلس 
شورای اسلامی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »پیشنهاد 
رئیس جمهور در عراق مبنی بر تشکیل اتحادیه کشورهای 
اسلامی که دارای بازار مشترک و پول واحد و نیروی نظامی 
مشترک باشد آنچنان که اروپا عمل کرده است، باید توسط 
وزارت امورخارجــه از طریق ســازمان همکاری اســلامی 
پیگیری شود. اگر چنین اتحادیه ای وجود داشت امروز اثری 

از رژیم صهیونیستی نبود.«

رو/ جواد امام، ســخنگوی جبهه اصلاحات در شــبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »جالب است! کسی که مدعی بود 
که نمی گذارد پزشــکیان رئیس جمهور شود امروز چگونه 
رویش می شود در جلســات هیات دولت شرکت کند؛ واقعا 

که...!«

خانم علم الهدی/ رحمت الله بیگدلی، فعال سیاســی 
اصلاح طلب، در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: » دخالت های 
عجیب جمیلــه علم الهدی از زبان ســعید محمــد؛  اخیرا 
جلسه ای با سردار سعید محمد داشتم.  آقای محمد می گفت: 
»یکی از مشکلات ما در دوران مرحوم رئیسی، دخالت های 
عجیب خانم علم الهدی در سیاست ها و عزل و نصب ها بود.  ما 

اگر می خواستیم رئیسی را ببینیم، باید اول خانم علم الهدی 
را می دیدیم و او را توجیه می کردیــم.« آقای محمد افزود: 
»من بارها با خانم علم الهدی برای ادای برخی توضیحات و 
توجیه ایشان دیدار داشتم و حسین شمسیان را تحت فشار 
خانم علم الهدی در مناطق آزاد به کار گرفتم و وقتی هم فیلم 
کیهان مطرح شد و او را برکنار کردم به شدت از سوی رئیسی 
و خانم علم الهدی تحت سوال بودم که چرا شمسیان را برکنار 
کرده ام؟! حسین شمسیان از اعضای محوری ستاد انتخاباتی 
سعید جلیلی بود که حسین شریعتمداری به خاطر لو رفتن 
فیلــم او، وی را از کیهان تعلیق کرد، اما تحت فشــار خانم 
علم الهدی و رئیســی در مناطق آزاد سِمت گرفت!«  شایان 
ذکر است که سردار ســعید محمد به خاطر حمایت از دکتر 
مسعود پزشکیان تحت فشــار اســت و اخیرا با استناد به 

حمایت او از پزشکیان، مانع انتصاب او به سِمتی شده اند!«.

زندان اوين/ دکتر عارف با اشــاره به درخواست رئیس 
دانشگاه شهید بهشتی برای احیای مصوبه واگذاری زندان 
اوین به این دانشگاه به دلیل مشکل کمبود فضای فیزیکی 
برای دانشگاه شهید بهشتی و عدم تحقق این مصوبه تاکنون، 
بیان کرد: »در دوره قبل، این تصمیم گرفته شد که با توجه 
به فرهنگی بودن انقلاب ما، مخوف ترین زندان قبل از انقلاب 

را تبدیل به دانشــگاه کنیم و جمع بندی خوبی داشتیم. در 
دولت هم تصویب شــد که زندان اوین به دانشــگاه شهید 
بهشتی و دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی واگذار شود.« 
معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: »البته این تصمیمات اگر 
با پیگیری جدی همراه شوند، حل می شوند. مصوبه دولت 
قانونی بود و منابعی برای آن گذاشــتیم اما اجرایی نشد؛ ما 
آمادگی احیای آن مصوبه را داریم. این اقدام پیام خوبی به 
دنیا می دهد که زندان را به دانشگاه تبدیل می کنیم. از عمر 
آن مصوبه، 21سال گذشته اســت و از نوجوانی خود عبور 
کرده است. ان شاءالله به پیری نرسد و اجرایی شود. یک سری 
از اساتید و دانشگاه ها این احســاس را دارند که به صورت 
فراقانونی با آنها برخورد شده اســت، باید این مسئله دنبال 
شود و مسئله برخورد سلیقه ای با اساتید متوقف شود و اگر 
احیانا با افرادی برخورد سلیقه ای شده، سریع حل شود.« او 
اضافه كرد: »دانشجو عین دختر و پسر ماست؛ مگر دختر و 
پسر ما در خانه پرخاش می کند، از خانه اخراجش می کنیم؟ 
حتی اگر فــرار کند، می رویم دنبالــش و التماس می کنیم 
برگردد. پاســخ پرخاش برخورد تند نیســت؛ مگر اینکه از 
جاهای دیگری خط گرفته باشــد که این نظام نشان داده 
به رغم نگاه فرهنگی اجازه نمی دهد کسی از خطوط قرمز آن 
عبور کند؛ البته مطمئنا اینطور افراد در دانشگاه ها نداریم.«

ضايعه/ غلامحسین کرباسچی: »بنده وقتی با آن همه 
مشکلات دوران جنگ، استاندار شدم، 2۹سالم بود، اما الان 
زورمان می آید فردی 45ساله که تازه در انقلاب بزرگ شده 
و تجربه دارد را اســتاندار بگذاریم. از طرفی وقتی شهردار 
شدم 36، 3۷ساله بودم، اما حالا دنبال پیرمرد 60، ۷0ساله 

می گردیم، این واقعا ضایعه برای کشور است.«

فائزه/ سایت اصولگرای مشــرق نیوز درباره نامه فائزه 
هاشمی از زندان مطلب تحسین آمیزی منتشر کرده است 
که در آن نوشته شــده: »خانم فائزه هاشمی، فرزند مرحوم 
هاشمی که به دلیل ارتکاب جرم در جریان اغتشاشات 1401 
هم اکنون در زنــدان اوین به ســر می برد؛  اخیــرا نامه ای 
گلایه آمیز را نسبت به رفتار برخی هم مسلکان خود و تعدادی 
از چپ های دربند منتشر کرد. او در این نامه به افشاگری های 
بی سابقه ای دست زده است که در ادامه قسمت هایی از آنها 

را می خوانید:
- روزی یکــی از مدیران زندان پرســید از مواضعت کوتاه 
آمده ای؟ گفتم نه، حکومت همان اســت و حتی در این دو 
سال بدتر نیز شده است، بنابراین دلیلی برای کوتاه آمدن 
وجود ندارد، ولی مشاهداتم در زندان، حالم را از هر مبارزه ای 
به هم می زند. مانده ام بر سر دوراهی و اما چرا؟ قبل از شروع 

به بیان موضوع اصلی، لازم است گفته شود که این سطور 
را با اشک و آه می نویســم و یکی از سخت ترین تصمیمات 
در طول زندگی 60ساله ام اســت. بعد از 22ماه همراهی و 
گوشزد و گفتن و هشدار و ندیدن نتیجه، برای بیان حقیقت 
و آگاهی عمومی که از ویژگی های شاید خوب و شاید بدم 
باشــد، راهی جز نوشتن و انتشــار برایم نمانده. حق مردم 
اســت که واقعیت را بدانند. زندان اوین، بند زنان سیاسی، 
همجواری با مبارزین نام آشــنا، خاطرات خوب و بد، تلخ 
و شــیرین، باورهای مشــترک و گاها در عمل متفاوت. در 
کلام عالی و در عمل خالــی، نظریه پردازانی از درون تهی. 
دیکتاتورهای کوچکی که آنچه را که ســال ها با آن مبارزه 
کرده اند، بر سر هم بندی های خود می آورند. هم بندیانی که 
کمتر یارای نقد کردن یا ایســتادن در مقابل آن ها را دارند 
که در این صورت، تنگ نظری ها، تهمت ها، پرونده سازی ها، 
هتاکی ها، حــذف و طردها، تخریب شــخصیت ها و گاها 
ضرباتی را نــوش جان می کنند. هم بندی بــرای او تعیین 
تکلیف و خط قرمز مشــخص می کند، آزادی او را ســلب 
می کند، به او انــگ و تهمت می زنــد، او را تهدید می کند، 
آرای او را دور می ریزد، ضرب وشتم نثارش می کند، فضای 
وحشــت و خفقان می آفریند؛ چرا؟ چون با او همراه نشده، 
یا نقدی بر او وارد کرده و پا روی ســلطه و اقتدار او نهاده و 

عجیب تر، سکوت یا همراهی و ادامه  دوستی برخی دیگر از 
مشاهیر در بند با این اندک سلطه گران است. بارها پرسیده ام 
چگونه اســت که می شــود با این افراد همراه شد، ولی با 
مستبدین در کشور نه؟ یعنی هم چوب را بخوریم و هم پیاز 
را، هم در زندان باشیم و هم با دیکتاتور سازش کنیم؟ چرا 

کور و کر شدیم؟
- وضعیت به گونه ای اســت که جز زندانیان ریشــه دار یا 
قدیمــی، جدیدالورودها )بــالای ۹0درصــد( در کمتر از 
حداکثر یک هفته، البته اگر ماندگار شوند، شوکه و مبهوت 
و پشیمان که این ها بودند چهره هایی که آرزوی دیدارشان 
را داشتیم؟ چه فکر می کردیم و چه دیدیم؟ چگونه از چاله 
به چاه افتادیم؟ و در آرزوی خلاصــی و پی گرفتن زندگی 
و پشت ســر را نگاه نکردن. می گویند در زندان که قدرتی 
ندارند این گونه انــد، وای اگر قدرتی بگیرنــد. برای من که 
در ســال 13۹1 نیز در زندان بودم، در مقایسه با این دوره، 
چنین شرایطی به ابتذال کشیدن مبارزه است. در آن سال 
چپ ها و پادشــاهی خواهان را نداشتیم. می گویند برخی از 
چپ ها، هرجا و هر زمان که تعدادشــان زیاد می شود، باند 
تشکیل می دهند، دسته جمعی به دیگران تهاجم می کنند، 
از خطاهای هم حمایت می کنند و دیگران را به خاک سیاه 

می نشانند.

- نسبت به افراد غیر همراه با خود یا منتقد خود با انگ های 
نادرستی چون مزدور، دارای ماموریت، آدم فروش، جاسوس، 
حکومتی، کارمند دولت در اینجا و ... وارد شــده و مشــابه 
گروه های فشار با ایجاد فضای وحشــت و خفقان سعی در 
ســاکت کردن آن ها کرده و بعضا موفق هم می شوند. یکبار 
از 8صبح تا 12شــب روز جمعه در راهروی منتهی به درب 
خروجی بند نشستند، هم بندی هایشــان را چون ماموران 
امنیتی پاییدند و اجــازه عبور ندادند. برخــی از زندانیان 
به دلیل نگرانی از طرد و تنها و تهدید شدن در محیط بسته 
زندان و بدون تمایل قلبی بــا برنامه های اعتراضی زندانیان 

همراهی می کنند.«
خانم هاشمی نامه  تفصیلی انتقادآمیز و هشداردهنده اش را 
با این نوشــته پیرامون تهدیدشدن خودش خاتمه می دهد 
که: »دختر عمویم که به تعبیر خواب هایش باور جدی دارد، 
چندی پیش در خواب دیده که در زندان توسط هم بندی ها 

کشته می شوم. از ما گفتن بود، خود دانید.«
این نامه را بایستی یک رستگاری برای خانم فائزه هاشمی 
دانست. یک رستگاری سیاســی که خانم هاشمی را بر آن 
داشته است تا پس از ســال ها مخالفت با مقولات بدیهی؛ 
اکنون در مقابل حقیقت تســلیم شود و به بدی »چپ های 

نانجیب« و بی راهه بودن راه آنها اذعان کند.

ظريف: به صورت غیررسمی به وزارت خارجه کمک می کنم
دیروز محمدجــواد ظریف، معاون راهبردی 
رئیس جمهور از خانه اندیشــه ورزان بازدید 
کرد؛ وی در این بازدید به عنوان داور افتخاری 
دومین دوره »جایزه ملی سیاســت گذاری« 

حضور یافت.
محمدجــواد ظریــف، معــاون راهبردی 
رئیس جمهور گفــت: »من از همــان ابتدا 
انتخاب کردم که در معاونت راهبردی فعالیت 
کنم و از معاونت سیاسی فاصله بگیرم تا نقش 
وزیرخارجه تحت شــعاع قرار نگیرد؛ اکنون 
نیز با توجه به تجربیاتم در حوزه سیاســت 
خارجی، همچنان به صورت غیررســمی به 
وزارت امور خارجه کمک می کنم، اما تمرکز 
اصلی ام بر مسائل راهبردی و توسعه انسانی 

خواهد بود.«

سیاســت خارجی یکی از مسائل اصلی 

کشور است که باید به آن توجه جدی شود. ما 
در روابط با همســایگان با مشکلاتی مواجه 
هستیم که وزارت خارجه به تنهایی نمی تواند 
آنها را حل کند. نیاز به همکاری و هماهنگی 
بین بخشــی داریم تا بتوانیم این مســائل را 
مدیریت کنیم. همچنین، وزارت خانه های ما 
باید به جای راه حل محوری، مســئله محور 
باشند و از تحلیل دقیق مشکلات، به راه حل 

برسند.

یکی از مشکلات اساسی ما این است که 
سازمان برنامه وبودجه به جای برنامه محوری، 
به بودجه محوری تبدیل شده است و مدیران 
بیشــتر وقت خود را صرف حل بحران های 
مالی می کنند و به مشکلات توسعه ای کمتر 
توجه می شود؛ ما باید بتوانیم گفتمان توسعه 
را به طور جدی تري دنبال کنیم و برنامه ریزی 

را محور قرار دهیم.

یکی از وظایــف معاونت راهبردی، حفظ 
ارتباط بین دولت و نخبگان است؛ ارتباط موثر 
با انجمن های علمی، دانشگاه ها و اندیشکده ها 
می تواند به دولت در تصمیم گیری ها کمک 
کند؛ ایــن تعامــلات باعــث می شــود تا 
سیاست گذاری ها با دقت و براساس نظرات 

نخبگان علمی پیش رود.

مــا نیــاز بــه ایجــاد هماهنگــی بین 
اندیشکده های دولتی و غیردولتی داریم تا از 
ظرفیت های آن ها به طور موثر استفاده کنیم؛ 
باید این نهادها شــفاف باشند و نگرش های 
فکری خود را اعلام کنند؛ چرا که بیان واضح 
بنیان هــای فکــری می توانــد بــه ارتقاي 

سیاست گذاری ها کمک کند.

گزارش دو    

واکنش عراقچی به تحريم های غربی
سید عباس عراقچی در واکنش به تحریم های 
جدید اعمال شده از سوی برخی از کشورهای 
غربی علیه ایران به بهانه ارســال موشــک 
از ســوی ایران به روســیه برای استفاده در 
جنگ اوکراین گفت: »کشورهای غربی باید 
بدانند و جای تعجب است که هنوز نمی دانند 
که تحریم، یک ابزار شکســت خورده است 
و آنهــا از طریق تحریم ها قادر نیســتند که 
منویات خود را به ایــران تحمیل کنند؛ چه 
در بحث هسته ای و چه در بحث های دیگر.« 
این دیپلمات عالی رتبه جمهوری اســلامی 
ایران ادامه داد: »اعمــال تحریم یک تجربه 
شکست خورده اســت و این که هنوز آنها به 

این تجربه شکســت خورده، امید دارند و در 
ارتباط بــا آن اقدام می کننــد، جای تعجب 
دارد.« او با بیان این که جمهوری اســلامی 
ایران با قدرت به مســیر خود ادامه می دهد، 
اظهار کرد: »گرچه ما همواره اهل گفت وگو 
بوده ایم و هیچوقت گفت وگوهای ســازنده 
را برای رســیدن به درک مشترک نسبت به 
مسائل مورداختلاف ترک نکرده ایم و آمادگی 
داریم که این روند ادامه پیــدا کند ولی این 
گفت وگوها باید براساس احترام متقابل باشد 
و نه براســاس تحریم یا فشار. تحریم ها جزو 
ابزار فشار و تقابل هستند؛ نه ابزار همکاری.« 
وزیرخارجه جمهوری اسلامی ایران بار دیگر 

با تاکید بر این که تحریم یک ابزار شکســت 
خورده است و در عمل نتوانست کارایی خود 
را ثابت کند، در بخش دیگری از صحبت های 
خود در مصاحبه با صداوسیما تصریح کرد: 
»کشــورهایی که یک روز ما را برای ســیم 
خاردار تحریم می کردنــد، اکنون به جایی 
رســیده  اند که خودشــان ادعا می کنند که 
ایران سلاح های پیشــرفته صادر می کند و 
می فروشد.« عراقچی اضافه كرد: »این که آنها 
هنوز دنبال تکرار این تجربه شکست خورده 
هســتند، واقعا جای تعجب دارد؛ ما به آنها 
توصیه می کنیم که مســیر خــود را عوض 

کنند.«

    چهره روز

 گالری   

    
مسعود پزشکیان 
رئیس جمهوری، 

در اولین سفر 
خارجی خود به 
مدت ۳ روز به 

کشور عراق سفر 
کرد. حسین فالح 

عکاس خبرگزاری 
فرانسه تصویری 

از مسعود 
پزشکیان در این 

سفر منتشر کرده 
است.

    
تاج گل اعیانی 
محمدباقر 
قالیباف با 
گل های سفید 
و سیاه براي 
مراسم ختم 
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     الناز شاکردوست با انتشار این عکس تولد برادرش را 
تبریک گفته

     خبرگزاری رسمی دولت )ایرنا( تصویر متفاوتی از 
یک روحانی در حاشیه مراسم عهد سربازی و تجدید بیعت 

نیروهای مسلح با امام زمان)عج( در مسجد جمکران را 
منتشر کرد.

برادران عبدولی!
داستان های پر پیچ و خم و 
جنجالی از این جوان های 

پرافتخار اندیمشکی
ادامه ازصفحه   اول

 سعید به همراه برادرش کرامت 
به سمت میز داوران هجوم بردند 
و با الفاظ سنگین  به آنها اعتراض 

کردند. در این هنگام ماموران نیروی 
انتظامی و دیگر عوامل اجرایی وارد 

این معرکه شدند و جلوی برادران 
عبدولی را گرفتند. آنها همچنان 

دست بردار نبودند، بارها به سمت 
داوران برگشتند و با الفاظ خاص 

اعتراض کردند. در این هنگام سعید 
عبدولی به سمت خبرنگارانی که در 

حال گرفتن عکس و فیلمبرداری 
از این اتفاقات بودند رفت  و به آنها 

گفت تلفن همراه تان را به من بدهید 
اما وقتی با مخالفت آنها روبه رو 

شد خطاب به آنها گفت: .... سعید 
عبدولی همچنین به اعتراض های 

همیشگی به داوران و اعتقاد به 
ناداوری در بازي هایی که با باخت 

تشک را ترک می کرد شهرت زیادی 
بین اهالی این ورزش دارد.

مهر ماه سال 1۳97 سعید عبدولی 
و برادران گرایی )که شیرازی 

هستند( با هم دچار تنش شدند. 
عبدولی با کشتی گیر دیگری روی 

تشک رفت و توانست او را شکست 
دهد. زمانی که در حال خروج از 

تشت کشتی بود، برادران گرایی و 
همین طور هوادارانشان به عبدولی 
طعنه زدند و حتی برادران گرایی از 
الفاظ زشتی علیه عبدولی استفاده 

کردند. به گونه ای كه باعث ایجاد 
درگیری لفظی بین این نفرات 

شد. البته این درگیری تا خارج از 
سالن ادامه داشت؛ به طوری که اگر 

دخالت اطرافیان نبود، شاید کار 
به درگیری فیزیکی هم کشیده 

می شد.
پیش از این، مسابقه انتخابی 

تیم ملی ابتدای سال 1۳97 اوج 
درگیری این دو برادر با کشتی گیر 
دیگری به نام ایمان انصاری بود كه 

میدان را خونین کرد. در حالی که 
تماشاگران حاضر در سالن هفتم 

تیر، از تماشای چنین صحنه هایی 
مبهوت مانده بودند، درگیری 

به بیرون تشک هم کشیده شد. 
زمانی که دو کشتی گیر به رختکن 

رسیدند، درگیری شدیدتری میان 
برادران عبدولی و دو، سه نفر دیگر 

و آنها رخ داد. البته انصاری نیز در 
جریان مبارزه به سمت عبدولی 
حمله کرد و هر دو طرف در این 

درگیری مقصر بودند. مشرق آن 
سال نوشته بود که سعید، سامان و 
کرامت عبدولی در این دعوا حضور 
داشتند. این اقدام برادران عبدولی 

باعث شد برادران انصاری هم 
حرکت آنها را تلافی کنند. به گفته 
شاهدان عینی برادران و دوستان 

این کشتی گیر تهرانی بیرون از 
سالن منتظر خانواده عبدولی 

بودند و با داد و فریاد به این موضوع 
معترض بودند که چرا انصاری را در 
رختکن کتک زده اند. در نهایت با 
صحبت های مسئولان فدراسیون 

با دو کشتی گیر و دخالت نیروی 
انتظامی موضوع ختم به خیر شد 
و انصاری، دوستانش را از اطراف 

سالن هفتم تیر پراکنده کرد.
بعد از گذشت جنجال های بالا 

در همان سال 1۳97، یک روز هم 
سامان با کشتی گیر دیگری به نام 
محمد نوربخش بازی داشته که در 

طول آن به او حمله می کند. بعد 
از اعتراض های سامان به داور، 

او عصبانی می شود و دوبار ضربه 
محکمی به سر نوربخش می زند که 

ابروی او شکافته و خون پخش زمین 
می شود.

آنها تنها کشتی گیرهایی نبوده اند 
که خونشان وسط تشک به جوش 

آمده. مثلا برادران دوقلوی 
قزوینی به نام امیرحسین 
و امیرحسن شالی به علاوه 

پدرشان و البته ۳0، 40نفر دیگر 
از طرفدارانشان در سال 1۳97 
زدوخورد شدیدی با سرپرست 

فنی داشتند که به دنبال آن 
پسری 12ساله بر اثر جراحات به 

بیمارستان منتقل شد. حادثه 
مشابهی سال 1400 در سالن 

مسابقات استان اردبیل رخ داد و به 
زدوخورد و زخمی کردن طرفداران 

و داور منجر شد. همین سال در 
خوزستان و سپس در آن سوی 

مرزها، یعنی ترکیه هم اتفاق های 
مشابهی بین کشتی گیرهای ایرانی 

رخ داد.

 دو
یتر

ت

     سوژه روز

دو تصادف زائران پاکســتانی اربعین در ایران که 
منجر به کشــته شدن ســه و مصدوم شدن 48 
نفر شد، باعث شده ســوالاتی در افکار عمومی در 
مورد شیعیان این کشور، نسبتشان با ایران و نیز 
وضعیت ایمنی راه ها و خودروها در این کشور در 
افکار عمومی شــکل بگیرد. البته مدت هاست که 
در فضای مجــازی ایران پاکســتانی ها به عنوان 
افرادی تبلیغ می شــوند که خیلی اهل احتیاط و 
استاندارد نیستند و حتی در اینستاگرام فارسی هم 
کلیپ هایی وجود دارد از ساخت برخی کالاها در 
این کشور با شیوه هایی غیراستاندارد. با هم نگاهی 
کنیم به این کشور و ببینیم در میان هیاهوها در 
مورد افغانستانی ها و ایران از دیگر همسایه شرقی 

یعنی پاکستان و مردمانش چه می دانیم. 
1     همسایه جنوب شرقی ما خیلی پرجمعیت 
اســت. 235 میلیون نفر در کشــوری زندگی 
می کنند که نصف ایــران مســاحت دارد. نرخ 
رشــد جمعیت در این کشــور 1/۹درصد است. 
عددی که آرزویی برای سیاســتگذاران ایرانی 
شده اســت. نرخ رشــد جمعیت ایران در حال 
حاضر0/۷1درصد است. جمعیت ایران در سال 
2050 با روند کنونــی ۹۹ میلیون خواهد بود و 

جمعیت پاکستان 368 میلیون نفر. 
2    این طور نیســت که پاکستانی ها بیش از 
هر چیز به خاطر بمب گذاری و تصادف بمیرند. 
بیشترین عامل مرگ در این کشور، بیماری قلبی 
و سکته است و البته مرگ در بدو تولد. ما هم مثل 
پاکستان بیشــترین آمار مرگمان برای بیماری 
قلبی و سکته است ولی به جای عامل سوم که در 
ایران خیلی کنترل شده است تصادفات جاده ای 
را داریم. در سال 2020 در پاکستان حدود 2۹ 
هزار نفر به خاطر تصادفات جــاده ای مرده اند و 
در سال 1400 در ایران حدود 1۷ هزار نفر. این 
میزان را اگر نســبت به جمعیت بگیری متوجه 
می شــوی که میزان مرگ و میر در ایران بر اثر 

سوانح جاده ای بیش از همسایه شرقی است. 
3    پس ماجرای دو تصادف اخیر چیست؟ اولا 
باید در نظر بگیریم که از اول تا 31 مرداد 1403 
بیش از 58 هــزار روادید زیارتی بــرای زائران 
پاکستان صادر و از میان این 58 هزار نفر تقریبا 

برای صد نفر سانحه ایجاد شده است. 
4    البته ســانحه برای یک نفر هم زیاد است. 

دلیل سوانح چه بوده است. پلیس ایران می گوید 
نقص فنی ترمز ولی خبرگزاری دانشجو وابسته 
به بسیج دانشجویی گفته که امسال موافقت شده 
بود که اتوبوس های پاکســتانی وارد ایران شوند 
و با توجه به راســت فرمان بودن این اتوبوس ها و 
نیز عدم رعایت دیگر استانداردها، ایجاد حوادث 
قابل پیش بینــی بود. حالا چرا راســت فرمان؟ 
چون هنوز در این کشور سنن استعماری زمان 
اســتعمار انگلســتان وجود دارد. می دانید که 
پاکســتان بخشــی از هند بود و در یک جنگ 
خونین استقلال از این کشور جدا شد و نام خود 
را هم سرزمین  پاک ها نامید در مقابل هندوها که 
از نظر اکثریت مسلمان پاکستان نجس هستند.  
5    پاکستان اصلا چقدر شیعه دارد؟ بین 10 
تا 15 درصد از جامعه مسلمان این کشور شیعه 
هســتند. یعنی حداکثر 34 میلیــون نفر. البته 
از نظر تعداد بالاســت. تقریبا نیمی از جمعیت 

شیعه در ایران. 
6    به جز ماجــرای تصادف هــا، خبر آمده 
که در بلوچســتان پاکســتان هم دست کم دو 
حمله تروریستی صورت گرفته و 33 نفر در آن 
جان باختند. حملاتی که ارتــش آزادی بخش 
بلوچستان، گروه تروریستی جدایی طلب بلوچ، 
مسئولیت آن را به عهده گرفته است. اگرچه این 
اتفاقات واقعا رخ داده ولی آمارها نشان می دهد 
که میزان تلفات ناشی از حملات تروریستی در 
پاکستان هم به شــدت کمتر از سال های پیش 
است. ســال 200۹، 11 هزار و ۷00 پاکستانی 
من جمله غیرنظامیان و پلیس و نیروی امنیتی 
در حملات تروریستی کشته شدند ولی در سال 

201۹ این میزان به حدود 200 نفر رسید.  
7    از این حوادث و اتفاقات اگر بگذریم جالب 
خواهد بود اگر بدانید کــه در ایران طبق آماری 
که برای 5 سال پیش اســت 15 هزار پاکستانی 
زندگی می کنند. در پاکستان هم حدود 4 هزار 
ایرانی زندگی می کنند. این آمار هم تقریبا برای 

همان زمان است. 
8    پاکســتانی های ایران یک مدرسه جالب 
دارند در یکی از نقاط لوکــس تهران. در خیابان 
ظفر. این مدرســه بزرگ از مهدکودک تا قبل از 
دانشگاه را پوشش می دهد و ذوالفقار علی بوتو، 
پدر خانم بی نظیر بوتو، 60 سال پیش آن را افتتاح 

کرده است. سفارت پاکستان البته در آن حوالی 
نیست. سفارت پاکســتان در تهران در خیابان 
دکتر فاطمی اســت. از آن طرف تهران خیابانی 
به نام پاکستان دارد که سفارت افغانستان در آن 
قرار گرفته است. تهران البته بزرگراهی هم به نام 
یک شخصیت پاکستانی دارد. محمد علی جناح؛ 

رهبر استقلال پاکستان. 
9    از نظر تجاری، میزان تعامل بین دو کشور 
چندان زیاد نیست. ما با پاکستان ۹10 کیلومتر 
مرز داریم و در بهترین شــرایط2/5میلیارد دلار 
تعامل مالی. دولت ها در ســال های اخیر تلاش 
زیادی کردند که این وضعیت را درســت کنند 
مخصوصا با خــط لوله گاز و صــادرات انرژی به 
این کشــور ولی خب تحریــم آمریکایی تا حالا 
مانع شده اســت. هرچند حالا گفته می شود که 
از راه قاچاق، هر ساله 2/81میلیارد لیتر سوخت 
از ایران به پاکســتان قاچاق می شود. این میزان 
سوخت یعنی یک ســوم از کل نیاز پاکستان به 
ســوخت برای خودروها. از آن طرف انبه و برنج، 
مهم ترین محصولات پاکســتانی در بازار ایران 

هستند. 
10    ایران روابط پیچیده ای با فعالان سیاسی در 
پاکستان دارد. برخی می گویند بخشی از دانش 
هسته ای ایران مدیون عبدالقدیر خان پدر بمب 
اتم پاکســتان است. از آن ســو ایران مشخصا با 
ارتش پاکستان که رابطه بسیار خوبی با عربستان 
و آمریکا دارد؛ ندارد. بــه همین ترتیب با احزاب 
نزدیک به ارتش مثل مسلم لیگ هم رابطه خوبی 
ندارد و بهتریــن روابط خود با این کشــور را در 
زمان عمران خان تجربه کــرد که رئیس حزب 
)در حال حاضر منحل شده( تحریک انصاف بود. 
ایران البته در پاکستان دشمنانی خونی هم دارد. 
سپاه صحابه و شاید تا حدی هم جماعت اسلامی 
این کشــور که بیش از هر چیز برایشان مسایل 
دینی و فرقه ای آن هم با نگاه ســلفی مهم است. 
با این حال روابط دیپلماتیک با این کشور جز در 
مقطعی کوتاه در سال پیش به خاطر تنش مرزی 
قطع نشده است. پاکستان در چهار شهر تهران، 
قم، زاهدان و مشهد نمایندگی دیپلماتیک دارد 
و ایران در اســلام آباد، لاهــور، کراچی، کویته و 
پیشاور. پاکســتان حافظ منافع ایران در ایالات 

متحده هم هست. 

10 روايت از همسايه جنوب شرقی
آنچه در مورد پاکستان؛ کشوری که این روزها نامش به خاطر حادثه های دردناک سر زبان ها افتاده است

مصطفی آرانی

آریانا برازنده

واکنش  رسانه های خارجی به پرتاب چمران 1
بلومبرگ نوشت: شبکه تلویزیونی دولتی جمهوری اســلامی ایران گزارش داد که این 

کشور روز شنبه یک ماهواره تحقیقاتی ساخت داخل را به فضا پرتاب کرده است.
رویترز نوشت: ایران دومین ماهواره را در سال جاری میلادی به مدار زمین فرستاد. در 
ماه ژانویه، رسانه های ایران گزارش دادند ماهواره »ثریا« به مدار ۷50کیلومتری پرتاب شد.

اکونومیک تایمز نوشت: ایران با موفقیت یک ماهواره را به فضا فرستاده است. ایران ماهواره 
تحقیقاتی چمران1 را با استفاده از موشک ساخته شده توسط سپاه پاسداران با موفقیت به 
مدار زمین فرستاد. گزارش ها حاکی از آن است که ایستگاه های زمینی، سیگنال هایی را از 

ماهواره دریافت کرده اند.
ایندیا تودی نوشت: ارسال ماهواره ایران به فضا، اولین بار در دوره ریاست جمهوری مسعود 
پزشکیان. ایران روز شــنبه یک ماهواره تحقیقاتی را با موشــک ساخته شده توسط سپاه 

پاسداران به مدار زمین فرستاد.
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امام علی عليه السلام  
قاوَةِ  عادَةِ وَ الْخِذلانُ مِنَ الشَّ الَتَّوفیقُ مِنَ السَّ

توفیق ]انجام كار نیك[ از خوشبختی و بی توفیقی از بدبختی است. 

 واگویه های انتظار
  من ای دریای بی پایان به موج تو در افتادم
نه گوهر آرزو دارم نه می جویم کرانی را …

 دستور زبان عشق
   عشق،امید،اعتماد،رفیق

از خطاهای دیگرت چه خبر؟!

 حامد ابراهیم پور اقبال لاهوری  

حتما نیت شان خیر بوده است 
دربارهکینهورزیسیاسی،حرفهایسیدجوادهاشمیودوبی!

1    حجــم مطلبی کــه عليه پزشــکيان 
در حال توليد اســت شــگفت انگيز اســت. 
هواداران جناح ها و گروه هــای رادیکال با این 
مستمســک که در حال انتقــام از انتقادهای 
ناجوانمردانه از حجت الاســلام رئيســی )در 
دوره ریاست جمهوری ایشــان( هستيم یک 
بند در اینســتاگرام وتلگرام و توئيتر مطالب 
عليه پزشــکيان منتشــر می کنند. راستش 
عجيب اســت این چرخه باطل. عجيب است 
این عدم فهــم منافع ملی. عجيب اســت این 
خودپســندی نهادینه شــده در ذات برخی 
که با توجيهــات انقلابی و بعضــا مذهبی آن 
را نادیــده می گيرند و برایش توجيه دســت 
 و پــا می کننــد. ایــن روند اشــتباه اســت.

 این موج کينــه ورزی از این گــروه غيرقابل 
هضم است. عجيب آنکه خانم های منتسب به 

این گروه ها در خط مقــدم  این گونه ترورهای 
شــخصيتی و مجازی هســتند. هنوز هم فکر 
می کنم گروه های بزرگی از ما کتاب های دینی 

دبيرستان را خوب نخوانده ایم. 

2    آقا ما که بزرگ تریــن منتقد گوینده ها 
و مجری های رادیــکال تلویزیون هســتيم. 
به خصــوص آقای شــهبازی که  خواســته و 
ناخواســته کينه و تخاصــم می پراکنند و بر 
شکاف های اجتماعی می افزایند و بر این ماجرا 
تاکيد هم دارند. اما در داستان حرف های سيد 
جواد هاشمی )در گفت و گو با علی ضيا( در مورد 
غم چشمان خانم گلشيفته فراهانی به هنگام 
تهيه عکس های  معــروف مجله ووگ،  با ابهام 
روبه رو شدیم. هرچقدر فکر کردم و به حافظه ام 
فشــار آوردم یاد غم نيافتادم. پــس به ناچار 

مجبور شدم یک بار دیگر آن عکس ها را مرور 
کنم )خيلی سریع البته!( و با دقت نگاه کردم 
)فقط به چشم ها( و در نهایت غم و غصه خاصی 
ندیدم. اميدوارم آقای هاشــمی از ما ناراحت 
نشوند ولی به نظرم حرفشــان و برداشتشان 
اشتباه بوده است هرچند نيت شان حتما خير 

بوده است. 

3    دوستی روایت می کرد که در آخر هفته 
گذشته ظرفيت تمام هتل های 5 ستاره دوبی 
پر بوده است آن هم در موج هوای گرم که بين 
40 تا 42 درجه و رطوبت 40 تا 60 درصد در 
تغيير بود.  مغناطيس دوبی در جذب توریست 
باتمام قــوا کار می کند. معبد ســرمایه داری 
در یک قدمی ایــران. معبد وسوســه برانگيز 

سرمایه داری!

رفقــا خوبين؟ همه از شــمال برگشــتين 
بالاخــره؟ در خانه و کاشــانه تون مســتقر 
شدین؟ همگی سالمين؟ من؟ نه والا. چرا؟ 
به این دليل که با این همه پيشــرفت های 
بزرگ علمی، دانشــمندان هنوز نتونسته ن 
بفهمن کــه چرا هر ســال یــه بيماری ای 
پيدا ميشــه به نام »این ویروس جدیدا« و 
پزشــک های محترم هم راهی براش ندارن 
جز این که »بایــد دوره اش بگذره... خودش 

خوب ميشه.«
این »ویروس جدیدا« هر سال یه سورپرایزی 
برامون دارن و هيچوقــت نميذارن زندگی، 
روی ریل تکرار بيفته و دچار روزمرگی بشيم. 
این »ویروس جدیدا« هر سال به یه جا گير 
ميدن. یه ســال به ریه و همچين به سرفه 
ميندازنت که  امکان ملاقــات با اجداد را به 
صورت تصویری با کيفيت بســيار مطلوب 
فراهم می کنن. یه ســال به کل بدن و دردِ 
بدنی ميگيری که باز هم اون تماس تصویری 
برقرار ميشه. امسال ظاهرا مقداری تنوع به 
وجود اومده و هدف این عزیزان معده است. 
سيستم ایمنیِ بدن من هم  به هيچ ویروسی 
»نه« نميگه و هر سال یه جشنی به مناسبت 

ورود مهمان جدید می گيره. 
خب، با این »ویروس جدیدا« ی امســال، 
امــکان اون ملاقات تصویری وجــود نداره 
ظاهرا... چون باید در ســرویس بهداشــتی 
اُتراق کنم و بيرون اومدن به صرفه نيســت 
و الکی خسته ميشــم. حالا در این حال که 

حتی لحظــه ای دوری از دستشــویی یک 
کابوســه و ملاقات با اجداد که ســهله، یک 
ملاقات ساده و کوتاه با انســانی معمولی و 
زمينی هم دور از ذهن می نماید، زنگ خونه 
رو زدن که: »تشــریف بيارین، بسته پستی 
دارین...« / »ممنون. در رو باز می کنم، پشت 

در بذارین.« / »نميشه... باید امضا بدین.«
با هزار رعب و وحشــت رفتم جلوی در که 
پستچی فرمودن: »کارت ملی.« / »نگفتين 
پس چرا...« / » این هم گفتن ميخواد؟ مگه 
من شما رو ميشناسم؟ خب من از کجا باید 
بدونم شما همين این اســمی هستين که 
تحت عنوان گيرنــده اینجا نوشــته. خب 

مگه...«
بقيه جمله هاش رو نشــنيدم. چون در حال 
دویدن و از پله بالارفتن بودم. حتی تواناییِ 

منتظر ماندن برای آسانسور رو هم نداشتم.
رفقا... به نظر من این  »ویــروس جدیدا«، 
یه خوبی خيلی بــزرگ دارن و اون هم اینه 
که همه تند تند مبتلا ميشــن و اینجوری 
نيست که آدم تنها باشه. همدرد زیاده و یه 
جورایی عدالت برقراره. مثــلا وقتی از زور 
فشــارهای زیادی که بــر روان و بدنم بود، 
به جــای کارت ملی، گواهينامــه رو آورده 
بودم و آقای پســتچی وظيفه شــناس هم 
قبول نفرمودن و دوباره در حال سه پله یکی 
برمی گشتم دنبال کارت ملی ام، همسایه ای 
که هميشه مغزم رو رنده می کرد و از تاریخ 
تاسيس موتورخانه ساختمان تا همون لحظه 

رو هر دفعه مرور می کرد و آخر سر هم گير 
می داد که جلسه بذاریم و موتورش رو عوض 

کنيم، در حال دویدن در پله  ها دیدم:
- »آقا ســلام.« / »ســلام از بنده.« / »این 
موتورخونه باید سرویس بشــه ها.« / »بله 

حتما.« / »پس خدافظ.« / »خدافظ.«.
خيلی واضح بــود که درگير ایــن ویروس 
جدیداس... از اونجایی که پســتچی عزیز، 
قسطی حرف می زد، بعد از رویت کارت ملی 
فرمود: »ميشه پونزده هزار تومن...« / »خب 
آقا همــون اول همه رو بگــو...« / »این هم 
گفتن ميخواد؟ شما نميدونی پست هزینه 
داره؟... مجانی تف هم تو صورتت ميندازن؟ 

شما نميدونی...«
باز هم بقيه ش رو نشــنيدم... بدون اتلاف 
وقت، به پله ها یورش بردم. دوباره همسایه 

همدرد رو دیدم...
- »راستی پشت بوم هم ایزوگام می خواد.« / 

»باشه.« / »پس خدافظ.« / »خدافظ.«
ميدونين مشــکل کجا بود؟ مشــکل اینجا 
بود که پســتچی عزیز هنوز از این »ویروس 
جدیدا« نگرفته بود. وگرنــه این قدر الکی 
آسمون ریسمون برای من نمی بافت. مفيد و 

مختصر کارها رو انجام ميداد و تمام.
رفقا... بــه نظــرم اگــر در کل جامعه این 
»ویروس جدیدا« انتشــار پيــدا کنه، همه 
خيلی سریع و درست کارها رو تموم می کنن 
بره پی کارش و الکی هــم وقت همدیگه رو 

نمی گيرن.

دندهعقب
اشكانعقيليپور

 سايتنگار

کامیوندزدهایجادهغدير،طلاقشفیعیجم،فاصلهمشهدتاچناران
   رضا شفيعی جم سال ها پيش ازدواج کرد اما این رابطه در نهایت به طلاق ختم شد. او 

از حواشی پيش آمده گله می کند.
رضا شفيعی جم در سال ۱۳5۱ از پدری تهرانی و مادری کرمانشاهی در تهران متولد شد. 

او بازیگر سينما و تلویزیون ایران است.
او در برنامه شام ایرانی درباره ازدواجش گفته بود: 

پول زحمت 20 ساله ام را برای 6 ماه زندگی از دست دادم!
او ادامه داد: جدایی من و همســرم خورد به ماجرای افزایش ناگهانی قيمت طلا و مرتب 
قيمت طلا بالا رفت و من نيز مجبور شدم برای پرداخت مهریه همسرم خانه ام را بفروشم.

شــفيعی جم گفت: البته این را هم بگویم که خانواده ما هم تقریبا از طيف خانواده های 
سنتی است یعنی خانواده ای که طلاق واقعا در آن کم بود اما به هر حال این اتفاق افتاد.

این بازیگر طنز که همچنان به واســطه ایفای کاراکتر »بامشاد« در سری »نقطه چين« 
شناخته می شود با مخاطب قرار دادن جوانترها گفت: اینکه 400سکه یا 500 سکه مهریه 
تعيين می کنيد بدون اینکه فکر کنيد به روزی که باید آن را به همسرتان پرداخت کنيد 

زیاد کار درستی نيست.

   بخشی از یادداشت عبدالجواد موسوی در خبرآنلاین درباره موضعگیری های 
سیاسی دکتر داوری اردکان: 

درست یک هفته قبل از بيســت و دوم خرداد 88 و آن انتخابات تاریخی، گفت  وگویی از 
دکتر رضا داوری اردکانی منتشر شد با این تيتر: »من به جهل و دروغ و دریدن پرده آزرم 
رای نمی دهم.« تيتر تکان دهنده ای بود. این ســخن صریح از فيلسوفی که به محافظه 
کاری شهره بود و دشمنانش او را فاشيست می خواندند، کاملا بعيد بود. با این همه، این 
تيتر عين سخنان دکتر داوری بود و کافی بود کسی حوصله کند و متن مصاحبه را بخواند 
تا با حرف های تندتری مواجه شود. دکتر داوری در این مصاحبه نامی از کسی نمی برد اما 
به وضوح مخالفتش را با محمود احمدی نژاد و شيوه های مملکت داری اش اعلام می کند. 
تا پایان مصاحبه هم نمی گوید به چه کسی رای می دهد اما گفتنش ضرورتی هم ندارد. 
انتخابات دوقطبی شده اســت و هر رای دهنده ای چاره ای جز رای دادن به ميرحسين 

موسوی و یا معجزه هزاره سوم ندارد.
اظهارات فيلسوفِ فرهنگ به کامِ این گروه خشن بسيار تلخ آمد. پيش از این هيچ کدام 
از آن ها به دکتر رضا داوری اردکانی کاری نداشتند. یعنی اصلا سر در نمی آوردند حرف 
حساب دکتر چيست. کتاب که نمی خواندند اما همين که دیده بودند مایه احترام شهيد 
آوینی است، باعث می شــد صدایشــان در نياید. از طرفی هم می دیدند که سخت مورد 
احترام یوسفعلی ميرشکاک است و به همين دليل حتی اگر می دیدند دکتر داوری با سيد 
محمد خاتمی نشست و برخاست می کند خودشــان را به کوچه علی چپ می زدند تا از 
خشم نویسنده »ستيز با خویشتن و جهان« در امان بمانند. با این حال دکتر داوری با این 
مصاحبه نه تنها موضع خود را درباره انتخابات پيش رو روشــن کرده بود بلکه از خجالت 
احمدی نژادی ها هم حسابی درآمده بود. مصاحبه ای که باعث شد وحيد جليلی تعارف را 

کنار بگذارد و دکتر داوری را متهم به خيانت به جمهوری اسلامی کند.
بعدها حسن عباسی سخنان دکتر داوری را مبنی بر محال بودن اسلامی شدن علوم بهانه 
و به رئيس فرهنگستان علوم فحاشی کرد و بيش از همه به مسئولان جمهوری اسلامی که 
چرا اجازه دادند چنين فردی در سمت ریاست فرهنگستان علوم قرار بگيرد. بعد از سال 88 
دکتر داوری دیگر در اتفاقات سياسی موضع صریح و رسمی نگرفت. جز در یکی دو مورد. 
مقاله »چرا شعار مرگ بر آمریکا ابدی نيست؟« در اوایل دهه نود نوشته شد. هرچند دکتر 
در این مقاله تصریح کرده بود که این حرف ها سياســی نيست اما مگر کسی باور می کرد 
متفکری درباره یکی از رایج ترین و سياسی ترین شــعارهای رسمی نظام مقاله ای به این 

صراحت بنویسد و سياسی تلقی نشود.

   محمد درویش، فعال و کنشــگر محیط زیست گفت: براساس آخرین گزارش 
سازمان زمين شناسی، مشــهد، به عنوان دومين کلان شهر بزرگ ایران گوی سبقت در 
فرونشست را از بقيه مناطق ایران ربود.   به گزارش تجارت نيوز وی گفت: در فاصله مشهد 
به چناران ما با بزرگ ترین فرونشست مواجهه شدیم و این فرونشست می تواند تا صحن 
مطهر حرم امام رضا هم برسد و آنجا را دســتخوش ترک های نگران کننده کند. درویش 
افزود: مصرف آب در مشــهد ۱2 هزار ليتر در ثانيه اســت. ۱۱ هــزار ليتر از این مصرف 
را نمی توانيم تســویه کنيم و به شکل فاضلاب و آب خاکســتری متعفن وارد کشف رود 
می کنيم. با همين آب محصولات کشــاورزی توليد می کنيم که به سلامت مردم آسيب 

زده است.
 وی ادامه داد: وقتی می گویم چرا تسویه خانه احداث نمی کنيد، می گویند: بودجه نداریم. 
چطور در شهری که تنها یکی از هتل هایش ۱0 برابر تسویه خانه ارزش دارد، پول نداریم؟ 
چطور شما برای تسوی خانه پول ندارید اما ۱00 برابر این مبلغ برای انتقال آب به مشهد 

هزینه می کنيد؟

   بخشــی از حرف های محمد خزاعی در برنامه هفت در ارتباط با مشکلات 
سینما در دوران تصدی او بر سازمان سینمایی کشور در دولت مرحوم رئیسی :

سه سال پيش از دفتر آقای اســماعيلی با من تماس گرفتند. ایشــان گفتند که از ابتدا 
شما برای این پست مدنظر من بودید. من گفتم که باید کمی فکر کنم. گفتم که من 25 
سال در سينما هستم و کاملا می دانم که چه اتفاقی برای مدیران سينمایی رخ می دهد. 
معمولا در ابتدا با تيترهای خوب شروع می کنيم و در انتها بسيار تيترهای تندی می زنند. 
من استخاره گرفتم و استخاره بســيار خوب آمد. زمانی که وارد سينما شدم حدود 400 
و خرده اي نفر ممنوع الــکار بودند. ممنوع الکاری هيچ ارتباطی با وزارت ارشــاد در هيچ 
دوره ای از دولت ندارد و باید یک جای قضایی حکمی صادر کند تا براساس آن یک هنرمند 
ممنوع الکار شود و این یک تصميم شخصی نيست . ما سعی کردیم تا جایی که می توانيم 
اجازه ندهيم دستگاه های امنيتی وارد فضای سينما شوند و ما خودمان با هنرمندان وارد 
گفت وگو شــویم. ما خودمان با نزدیک به 2 هزار نفر از هنرمندان وارد گفت وگو شدیم تا 
مشکلشان حل شود اما برخی هنرمندان پرونده شان کاملا امنيتی شده بود و از عهده ما 
خارج بود. ما بارها اعلام کردیم اگر برخی هنرمنــدان خانم حجاب را رعایت کنند کاملا 
فضای کار برایشان فراهم  اســت اما عده ای قبول نمی کنند. ما هم نمی توانيم فيلم بدون 
حجاب روی پرده سينما ببریم. آقای امير جدیدی ممنوع الکار نيستند و همين الان برای 

کار جدیدشان قرارداد بستند.

   مسابقات وزنه برداری قهرمانی جهان 2024 بحرین از ۱6 آذر آغاز می شود. کيانوش 
رستمی قهرمان و نایب قهرمان المپيک ریو ولندن هم در این مسابقات شرکت می کند اما 

برای ایران وزنه نمی زند و برای یک کشور دیگر روی تخته خواهد رفت.
طبق ليست فدراسيون جهانی وزنه برداری، کيانوش رستمی در دسته ۹6 کيلوگرم برای 
کشور کوزوو وزنه خواهد زد. رستمی سال گذشته در رکوردگيری تيم ملی شرکت نکرد 
و در ترکيب تيم اعزامی به قهرمانی جهان 202۳ عربستان قرار نگرفت، از این رو المپيک 

2024 پاریس را هم از دست داد پس از آن وارد چالش با فدراسيون شد.

   فریبرز عرب نیا از ایفای نقش در یک سریال آمریکایی در کنار جف بریجز خبر 
داد. بازیگر »مختارنامه« در این مورد نوشت: »...آغاز دوباره در بازیگری و این بار در 
هاليوود  و از صفر رقم خورد تا با نقشی کوتاه در فصل دوم “The Old Man”، در اپيزود 
یکم و در کنار ‘Jeff Bridges’ و ‘John Lithgow’ با شما دیدار تازه کنم. با این اميد 

که با کارها و نقش های آینده، برای شما پرونده ای دریادماندنی به جا بگذارم.«

   واکنش برترین ها به برخی توصیفات اغراق آمیز از رفتارهای پزشکیان: قيصر، 
مشتی، با مرام و لوطی، این ها صفاتی هستند که این روزها در مدح رئيس جمهور ایران در 

برخی اکانت های منتسب به اصلاح طلبان در حال انتشار است. 
این گروه سياسی، هر چه را که بلد نباشــد، با قواعد بازی رسانه ای خيلی خوب آشناست، 
اصلا یکی از ستون های پيروزی پزشکيان همين رسانه ها بودند که توانستند جو رسانه ای را 
از سعيد جليلی و تيم قدرتمند همراهش که همان دولت مستقر شهيد رئيسی بود، برُِبایند.

همين اساتيد رسانه، اکنون هم سعی می کنند با تعریف و تمجيد اغراق آميز از رفتارهای 
پزشــکيان فضا را به نفع او هدایت کنند. اینگونه اســت که هر حرکــت و صحبت آقای 
رئيس جمهور سریعا در فضای مجازی وایرال می شود تا جایی که گاهی اوقات باعث شک 
و تردید بيننده می شود که آیا این اَکت ها با هماهنگی تيم رسانه ای همراه پزشکيان است 

یا خير!
پوشيدن کاپشن احمدی نژادی در گرمای سوزان تابستان ایران، صحبت با بلندگوی باز، 
با معاون امور بين الملل دفتر رهبری در حاشيه سفر به عراق و جمله عجيب درباره اینکه 
»دیپلماسی بلد نيستيم، ما را به زور فرستادند سفر« از مواردی است که در این مدت کوتاه 

صدارت آقای دکتر توسط این باند رسانه ای وایرال شده است.
البته باید به این نکته مهم هم توجه داشــت که زمان زیادی از شــروع ریاست جمهوری 
پزشکيان نگذشته و برای قضاوت درباره او خيلی زود است و حداقل باید صد روز صبر کرد و 
بعد از این مدت مثل زمان روحانی از او گزارش عملکرد خواست، هر چند تا اینجا حداقل در 
وعده ها اميدوارکننده ظاهر شده، اما در واقعيت هيچ تصميم عملی برای تغييرات مدنظر 
جامعه  رای دهندگانش از قبيل رفع مشکلات اقتصادی، گشت ارشاد، رفع حصر و تجدید 

نظر در روابط با غرب نگرفته است.

   مدیرعامل پایشگاه بیدبلند شکایت خود از لیلا مرگن را به رغم اعلام رأی 
برائت پی گیری می کند!

ليلا مرگن خبر داد به رغم آنکه رئيس جمهوری اعلام کردند تمام دستگاه ها شکایت های 
خود را از روزنامه نگاران پس بگيرند و همچنين وزیــر نفت نيز در اولين روز کاری خود از 
تمام دستگاه های زیر مجموعه این وزارت خانه خواست شکایت از روزنامه نگاران را پی گيری 
نکنند و با رضایت خود پرونده ها را مختومه کنند، اما آقای امين نژاد مدیرعامل پایشــگاه 

بيدبلند خليج فارس شکایت از خانم مرگن را همچنان دنبال می کند. 
خانم ليلا مرگن برای باشگاه روزنامه نگاران ایران نوشته است:» سه سال قبل من گزارشی 
از تخلفات امين نژاد در موضوع پایشگاه بيدبلند برای سایت انتخاب نوشتم. در این گزارش 
اشاره شده بود که اراضی ملی هم برای پرسنل پالایشگاه تصرف شده است. به مشکلاتی 
مثل کمبود منابع آب برای ایجاد پالایشگاه هم اشاره شده بود. سایت انتخاب 20 دقيقه 

این گزارش رو منتشر کرد و بعد از روی سایتش برداشت.
فردای آن روز اداره ارشاد خوزستان بيانيه ای منتشر کرد که سایت انتخاب به دليل کافی 
نبودن مدارک گزارش رو برداشته است. در صورتی که من تمام مدارک رو در اختيار داشتم.

آقای امين نژاد مدیرعامل پایشگاه بيدبلند برخلاف قانون به جای طرح شکایت از من در 
تهران، در شهر بهبهان شکایتش را مطرح کرد. وکيل من به این موضوع و به محل ثبت و 
طرح شکایت اعتراض کرد و خواستار انتقال پرونده به تهران شد. در تهران پرونده بررسی 

و مختومه شد.«
مرگن در ادامه گفته:» یک ماه قبل دادگاه رای منع تعقيب برای من صادر کرد اما آقای امين 
نژاد با وجود دســتور دولت درباره پس گرفتن شکایت ها، روی حکم تبرئه من درخواست 
بررسی مجدد زده است که پرونده دوباره بررسی شود. جای تعجب نيست که چرا مدیران 
دولتی به رغم دستور رئيس جمهور و وزیر نفت، به دستورات و بخشنامه های آنها بی توجه 

هستند؟«

   نایب رئيس کانون انجمن های صنفی کاميونداران ایــران با بيان اینکه در جاده غدیر 
دزدی بار از کاميون های در حال حرکت بسيار شایع شده  است و بيمه هم خسارت ناشی 
از دزدی بار را نمی پذیرد، گفت: بعضا دیده شده سرنشين خودروی نيسان با نردبان حين 
حرکت خود را به کاميون رســانده و با پاره کردن چادر یا باز کــردن در کاميون، بار را به 

سرقت می برند.
جلال موســوی در گفت وگو با خبرنگار اقتصــادی ایلنا درباره رواج پدیــده دزدی بار از 
کاميون ها در جاده های کشور اظهار داشت: جالب این است که در بزرگراه غدیر شبانه در 
حين حرکت کاميون، بار دزدی می کنند. اگر راننده از گذشته این تجربه و مهارت را داشته 
باشد و بعضا از آینه کاميون متوجه این دزدی بار می شود و می تواند با گرفتن ترمز یکباره در 
حين حرکت اجازه دزدی را ندهد. وی ادامه داد: البته ممکن است در پروسه همين اقدام به 
راننده آن کاميون حمله شود و ابعاد این دزدی از خسارت مالی به خسارت جانی هم برسد.

نایب رئيس کانون انجمن های صنفی کاميونداران ایران تاکيد کرد: در جاده غدیر دزدی 
بار از کاميون های در حال حرکت بسيار شایع شده  و بيمه هم خسارت ناشی از دزدی بار را 
نمی پذیرد و سوال این است که آیا نيروی انتظامی کشور توان کنترل بار دزدی ها در مسير 

مشخص را ندارد؟ یا اساسا اراده ای برای کنترل و جلوگيری از این دزدی ها وجود ندارد.
موسوی گفت: مشکل بسيار مهمی که وجود دارد این است که در قرارداد بيمه مسئوليت 
مدنی متصدیان حمل و نقل آمده است که حتی سرقت جزیی هم باید مشمول بيمه شود 
اما این بند از قرارداد به اجرا نمی رسد چراکه شرکت واسط از کاهش اعلام خسارت منتفع 
می شود  و در این باره ابهامات و سوء استفاده های زیادی وجود دارد. در نهایت خسارت از 

این دزدی از راننده گرفته می شود و بيمه خسارتی نمی پردازد.
وی افزود: موارد بسياری دیده می شــود که راننده برای استراحت و صرف شام در محلی 
توقف کرده در مدت زمان کمتر از ۳0 دقيقه چادر کاميون را پاره و بار را به سرقت برده اند 
و در این دزدی ها ميزان خسارت بيش از ۱00 ميليون تومان بوده که بيمه ریالی از آن را 
نپذیرفته و جبران خسارت بر دوش راننده افتاده است و هر چه در این باره مذاکره می کنيم 

اما نتيجه ای ندارد.

   رئيس مرکز پزشــکی ایفمارک می گوید رئيس ســازمان ليگ برای پيگيری رعایت 
پروتکل های درمانی، بررسی گزارش ها و جوانب موضوع را به وی ارجاع داده است.

زهره هراتيان در مورد فرایند های پزشکی حين مسابقات فوتبال، اظهار داشت: ابتدا بابت 
فوت هوادار ملوان به جامعه فوتبال، بازماندگان و طرفداران باشگاه تسليت می گویم. طبق 
قوانين فيفا باید همزمان با مسابقه 2 آمبولانس برای بازیکنان وجود داشته باشد. در صورتی 
که یکی از آمبولانس ها برای حمل مصدوم از ورزشگاه خارج شود، امکان ادامه بازی وجود 

دارد؛ اما باید تدابيری اندیشيده شود تا آمبولانس دیگری جایگزین شود.
وی افزود: مطابق با قوانينی که وزارت بهداشت برای تجمعات ابلاغ کرده، برای تماشاگران 
بازی فوتبال هم باید آمبولانس تدارک دیده شــود تا در صورتی که مشکلی بروز کرد به 
سرعت اقدامات درمانی انجام شــود. همانطور که می دانيد هيات فوتبال و باشگاه ميزبان 
مسئول تدارک و تهيه این موارد هستند. ضمناً طبق پروتکل فيفا باید تيم پزشکی در ميان 
تماشاگران تقسيم شوند. رئيس مرکز پزشکی ایفمارک تصریح کرد: پيشنهاد من این است 
که ابتدا صرفاً باشگاه ها را برای تهيه امکانات درمانی ملزم کنيم و آیين نامه را تغيير بدهيم. 
در قدم دوم ما دستور العملی تهيه و به آنها ابلاغ می کنيم. برای نمونه شرایط امدادبرها و 
پزشک مسابقه را تعيين  و باشگاه ها را ملزم می کنيم، بانک پزشکی از افراد آموزش دیده 
تشکيل بدهند. فایده این کار چيست؟ برخی نفرات آموزش دیده باید روی سکوها حاضر 
شوند تا در صورت مشکلات اینچينی بلافاصله عمل احيا را انجام دهند. چرا که در زمان 
ایست قلبی زمان طلایی برای احيا 2 دقيقه ابتدایی است. بعد از آن حضور دستگاه شوک 

می تواند تکميل کننده اقدامات اوليه احيا باشد. 

پيوند موسيقی پاپ ایران با جریان اعتراضی 
که در انتهای دهه چهل و در طول دهه پنجاه 
در ایران شــکل گرفت پدیــده ای عجيب و 
شگفت انگيز اســت. این که چگونه در یک 
صنعت قدرتمند به اســم موسيقی پاپ این 
حجم ترانــه غمگيــن و آخرالزمانی با کليد 
واژه های خاص که به شــکل مشــخص به 
ادبيات چپ تعلق داشــتند توليد می شدند 
واقعا یــک معمای بزرگ اســت. این حس 
آخرالزمانی این انعکاس بن بست، این اشاره 
مســتمر به مردن  و تباه شدن ، این شکایت 
مستمر از شرایط زندگی و این تلخی جانکاه 
در هيچ رسانه دیگر آن دوران در این حجم 
منتشر نشده است. نه سينما و نه حتی ادبيات 
و نه تئاتر. این موســيقی اعتراضی سياه نه 
فقط در اشــعار که در صدای خواننده و نوع 
موســيقی و تنظيم هم منعکس می شــد. 
حوادثــی مثل ســياهکل،  اعــدام رهبران 
مجاهدین و فدایی در ســال های 50 و 5۱ ، 
محاکمه خســرو گلســرخی و اعــدام او و 
کرامت الله دانشــيان و اعدام جزنی و ۹ نفر 
دیگر در تپه های اوین و وفور زدوخوردهای 
جوانان اسلحه به دست ســيانور در دهان، 
در کوچه پس کوچه های تهــران با ماموران 
ساواک، منبع محرکه این ترانه ها بود. همه 
این هــا را تجميــع کنيد بــا مجموعه ای از 
حــوادث سياســی آن دوران. انقلاب کوبا و 
جنگ ویتنام و اســتقلال الجزایر و جنبش 
آزادیبخش فلسطين و مبارزات چریکی در 

آمریکای جنوبی و...
سه ترانه ســرای مهم آن دوران یعنی شهيار 
قنبــری و ایرج جنتــی عطایــی و اردلان 
سرفراز در چنين بستری پای به دهه پنجاه 
گذاشــتند و جلوتر از ســينما و تئاتر،  نسل 
جوان همدوره خــود را درک کردند و برای 

آنها و ســوگ های عميق و همــه اميدهای 
پژمرده شان، شعر سرودند. فرهاد و داریوش 
و فریــدون فروغی روی این مــوج موازی با 
حرکات چریکی خونيــن، آوازهای خود را 
سردادند. آهنگســازان این طور ترانه ها هم 
از راه رسيدند.  اسفندیار منفردزاده و بابک 
بيات و واروژان... موسيقی پاپ ایرانی در دهه 
پنجاه مطمئنا از استانداردهای بسيار بالایی 
برخوردار اســت که حتی می تواند موسيقی 
پاپ همدوره خود در فرانسه و ایتاليا و یونان 
را هم به چالش بکشــد و برتری کهکشانی 
خود را نسبت به موسيقی پاپ مثلا ترکيه و 
یا مصر به راحتی به رخ بکشد. با این حال این 
موسيقی پاپ در ایران عموما با ملودی های 
غم انگيز و افسرده و اشعار نمادین اعتراضی 
و صداهای مردانه و بم همراه شده اند. وقتی 
ترانه های فریدون فروغی روی تصاویر سياه 
و چرکين امير نادری از جنوب شــهر تهران 
همراه شــدند و یا صدای ژوست و قدرتمند 
فرهاد ترانــه »یه مــرد بود یه مــرد« را بر 
تصاویر آخرالزمانــی و تراژیک رضا موتوری 
نجوا می کرد،  تماشــاگر همزمان با بهترین 
 ضميمه تصویری این ترانه ها روبه رو می شد.

 شاعران و خواننده های دهه پنجاه به نوعی 
تکميل کننده جنگ های چریکی دهه پنجاه 
بودند. کيســت که ترانه جنــگل با صدای 
داریوش و اشــعارجنتی عطایی و موسيقی 
بابک بيات را نشــنود و ماجرای ســياهکل 
برایش تداعی نشــود؟  یا ترانه عجيب شبانه 
که  توسط اسفندیار منفردزاده تنظيم شد: 
کوچه ها باریکن، دکونا بســته س،  خونه ها 
تاریکن، طاقا شکسته س،  از صدا افتاده تار و 

کمونچه،  مرده مي  برن کوچه به کوچه!
این شعر شاملو را داریوش و فرهاد خوانده اند. 
یا ترانه مشــهور جمعــه:  داره از ابرســياه 

خون می چکه، جمعه ها خــون جای بارون 
می چکه... این ترانه ها شاید انعکاس طبيعی 
شرایط اجتماعی باشد اما مگر کسی می تواند 
بن بست ســياه و برانگيزاننده این ترانه ها را 
که به شدت در جامعه شيوع پيدا می کردند 
کتمان کند؟ یا ترانه مشهور داریوش:  پشت 
سر، پشت سر، پشت ســر جهنمه/ روبه رو، 

روبه رو/ قتلگاه آدمه. 
شما تاثير این ترانه ها و ملودی های جاودان 
را بر ذهن جوانــان آن دوران ارزیابی کنيد. 
حالا پس از نيم قرن هنوز این ترانه ها مملو از 
سياهی و دهشت هستند. ساواک به تدریج 
به تاثير این نوع ترانه ها واقف شــد و از سال 
5۳  این جریان را با زور و تهدید متوقف کرد 
اما رگه هــای این غــم و نارضایتی عميق را 
هنوز می شد در ترانه های به ظاهر عاشقانه 
ابی و گوگوش جســت وجو کرد. پادزهر این 
ترانه ها و امثال شــهره و ليلا فروهر و نوش 
آفرین خيلی دیر وارد عرصه موســيقی پاپ 
ایرانی شــده بودند. دیگر کار تمام شده بود . 
دیگر فرهنگ عمومی به خصوص در قشــر 
جوان کلمات و واژه هــا و ملودی های خاص 
خود را انتخاب کرده بود. بی جهت نيســت 
که مثلا ترانه ای مثل بوی گندم چنين تاثير 
شــگفت انگيزی بر جوانان،  حتــی جوانان 
بخش مذهبی جامعه ایرانی داشــته است 
)نگارنده شخصا از چندین فرد سياسی چه 
طيف اصلاح طلب و چه اصولگرا درباره تاثير 
نوســتالژیک و برانگيزاننده چنين ترانه ای 
روایت های مستقيم و صریح  شنيده است.( 
می توانيد حالا نگاهی انتقادی به این حرکت 
داشــته باشــيد اما هرچه بود این ترانه ها با 
شاعران و آهنگسازان و آوازه خوان های درجه 
یکشان، بخشی از فرهنگ معاصر ایران را رقم 

زده اند. یک بخش تاثيرگذار و مبهم!

قصههایگمشده-57)اينپاورقیروزهایفردمنتشرمیشود(آرشخوشخو
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  نیســان ســیلفی از آن جمله خودروهایی است که 
تقریبا اکثر واردکنندگان یک بار برای ثبت سفارش 
آن در دوره جدید اقدام کرده اند و با شــش شرکت به 
کشور آمده است. این بار خودروساز دولتی یعنی پارس 
خودرو برای واردات مدل هیبرید آن اقدام کرده است 
و کاتالوگ رسمی آن نیز توسط این خودروساز به طور 

رسمی منتشر شد. 

   مشخصات فنی سیلفی هیبرید پارس خودرو
سیلفی وارداتی پارس خودرو از نوع هیبریدی است که 
از یک پیشرانه 1/2 لیتری تنفس طبیعی و یک موتور 
برقی استفاده می کند. این مجموعه می تواند 1۳۳ اسب 
بخار قدرت و ۳۰۰ نیوتن متر گشتاور را تولید کند. در 
واقع، پیشــرانه بنزینی این خودرو فقط نقش ژنراتور 
دارد و چرخ های جلوی خودرو را تغذیه نمی کند. به این 
ترتیب می توان گفت نوع سیستم هیبریدی سیلفی 
از نوع سری است و موتور بنزینی فقط شارژر باتری ها 
 Nissan Silphy محسوب می شود. نسخه وارداتی
HEV به کشورمان مونتاژ چین و تحت جوینت ونچر 
نیسان و دانگ فنگ تولید شده است. سیلفی هیبرید 
مجهز به تکنولوژی e-Power است و از یک پیشرانه 
۳ سیلندر تنفس طبیعی با حجم 1/2 لیتر بهره می برد 
که صرفا به عنوان ژنراتور برای شارژ باتری های موتور 
الکتریکی ســنکرون آهنربایی دائم این خودرو به کار 

می رود. 
این پیشــرانه هیبریدی قادر به تولیــد قدرت 1۳۶ 
اسب بخار و گشــتاور ۳۰۰ نیوتن متر است. مجموع 
توان اعلامی نیز توســط گیربکس DHT مخصوص 

خودروهــای هیبریدی بــه چرخ های جلــو منتقل 
می شود.حداکثر ســرعت این خودرو 1۶5 کیلومتر 
برساعت اعلام شده. لازم به ذکر است مصرف سوخت 
نیسان ســیلفی e-PRO به صورت ترکیبی 7/۳لیتر 
در هر 1۰۰ کیلومتر اعلام شــده که در نوع خود کم 

نظیر است. 
سیستم تعلیق این سدان  روی محور جلو مک فرسون 
و در قسمت عقب محور پیچشی است.همچنین ابعاد 
این سدان سایز متوســط در طول، عرض و ارتفاع به 
ترتیب ۴552، 1۸15 و 1۴۴7 میلی متر و فاصله بین 

دو محور آن 2712 میلی متر است.

   امکانات رفاهی و ایمنی
 INTELLIGENT پارس خودرو قصد دارد تــا تیپ
HYBRID PRO نیسان ســیلفی را وارد بازار کند. 
بنابراین از مجموع امکانات رفاهی و ایمنی این خودرو 
می توان به هدآپ دیســپلی HUD، سیستم کمک 
حرکت در ســربالایی، هشــدار خروج از خط، رادار 
حرکت بین خطوط، هشــدار به عابر پیاده، سیستم 
هشــدار برخورد از جلو، دوربین ۳۶۰ درجه، سنسور 
پارک جلو و عقب، رادار نقطه کــور، ترمز اضطراری 
خودکار، سیستم هشدار خروج از مسیر، کروز کنترل 
 Auto تطبیقی، ترمز پارک برقی به همــراه اتو هلد
Hold، کنترل پایداری الکترونیکی، سیستم کنترل 
دینامیک خودرو، سنســور پایش فشــار باد تایرها 
TPMS، سیســتم هشــدار ترافیک از عقب، شارژر 
وایرلس و آینه های جانبی برقی به همراه گرم کن و… 

اشاره کرد.

   قیمت نیسان سیلفی هیبرید پارس خودرو
با توجه به اینکه نسخه وارداتی پارس خودرو کاملًا با 
نسخه وارداتی شــرکت آمیتیس یکی است، احتمالًا 
ســیلفی پارس خودرو نیز در حدود 2 میلیارد و 2۰۰ 
میلیون تومان قیمت گذاری و در ســامانه یکپارچه 

فروخته شود.

گاراژ

منتظر فیس لیفت جک S3 باشید
کرمان موتور محصول قدیمی را با چهره جدید به بازار می آورد 

اس۳ یک کراس اوور کوچک سایز و اقتصادی است. 
محصول قدیمی خودروســاز خصوصی که حالا قرار 
است با فیس لیفت جدید راهی بازار شود. خودرویی که 
کارنامه موفقی در این سال ها در زمینه فروش داشت. 
حالا باید منتظر این خودروی قدیمی با نام کی ام سی 

اس ۳ باشیم. 

  مشخصات فنی فیس لیفت جک اس 3
فیس لیفت جک S۳ کی ام ســی  S۳ با پیشرانه 1/۶ 
لیتری تنفس طبیعی و گیربکس CVT، تعادل خوبی 

بین قدرت و مصرف ســوخت برقرار کرده است. این 
خودرو با تولید 1۰7 اسب بخار قدرت و 155 نیوتن 
متر گشــتاور، می تواند نیازهای رانندگی روزمره را 
برطرف کرده و در عین حال مصرف سوخت مناسبی 
داشته باشد.گجت نیوز در این باره نوشت:در مقایسه با 
جک S۳، کی ام سی S۳ افزایش طول 2۰ میلی متری 
را تجربــه کرده اســت. این خودرو با طــول ۴۳۴5 
میلی متر، عــرض 17۶5 میلی متــر و ارتفاع 1۶۴۰ 
میلی متر، فضای داخلی بزرگ تری را برای سرنشینان 
فراهم می کند. فاصله بین دو محــور چرخ های این 

خودرو نیز 25۶۰ میلی متر است که نشان از راحتی 
بیشتر سرنشینان در سفرهای طولانی دارد.

   امکانات رفاهی جک اس 3
اگرچه اطلاعات دقیقی از تیپ های جدید KMC S۳ در 
دسترس نیست اما با توجه به مدل های قبلی این خودرو، 
می توان انتظار امکانات رفاهی و ایمنی متنوعی را داشت. 
این امکانات شامل 2 کیســه هوای ایمنی )در برخی 
نسخه مجهز به ۶ کیســه هوا(، سیستم تهویه مطبوع 
اتوماتیک، تنظیم برقی زوایای داخلی آینه های جانبی 
همراه با گرم کن، سنسور نور، سانروف، سیستم کنترل 
 ،ABS و EBD ترمزهــای ،VDC دینامیکی خودرو
سیستم پایش فشار باد تایرها TPMS، روکش چرمی 
صندلی ها، فرمان D-TYPE، سیســتم کروز کنترل، 
سنسورهای هشدار دهنده موانع در قسمت های عقب 
خودرو، مانیتور لمسی همراه با روبین عقب، چراغ های 

روز و سامانه کنترل پایداری ESP می شود.

  مشخصات جک اس 3 سابق
جک S۳ یک کراس اوور جمع و جور دیفرانسیل جلو 
است که همچون تمامی خودروهای این رده از لحاظ 
مشخصات فنی بیشــتر به هاچ بک ها شباهت دارد تا 
یک شاســی بلند واقعی، اما با این حال به دلیل وجود 
ویژگی هایی مثل ارتفاع اندکی بالاتر از ســطح زمین 
و در نتیجه عبور ساده تر از دســت اندازهای معمول، 
فضای مناسب کابین و صندوق و استفاده از الِمان های 
ظاهری مشابه SUVهای واقعی، می شود آن را مقداری 
جذاب تر و با ابهت تر از هاچ بک های ساده توصیف کرد. 
البته طراحی ظاهری S۳ از برخی ناهماهنگی ها رنج 
می برد که همــواره منتقدان خودش را داشــته اما با 
این حال بسیاری افراد توانســته اند با ظاهر عجیب و 
غیرمعمول این فرزند کرمان  موتور ارتباط برقرار کنند. 
به خصوص که زرق و برق های اســتفاده شده در بدنه 
S۳ از دید بسیاری افراد جذاب تر از لباس های ساده و 

بی آلایش )اما هماهنگ( امثال رنو ساندرو است.

معرفی بنتلی فلایینگ اسپور 2025

شرکت بنتلی در حال جایگزین کردن پیشــرانه W-12 با هشت سیلندر هیبرید 
است. پس از نصب این پیشرانه جدید در کانتیننتال GT مدل 2۰25، اکنون نوبت به 
فلایینگ اسپور 2۰25 می رسد تا عنوان نیرومندترین سدان ساخت بنتلی را به دست 
آورد.تفاوت ظاهری بنتلی فلایینگ اسپور 2۰25 با مدل قبلی به جزئیات متفاوت 
جلوپنجره شبیه نسخه Speed و طراحی اسپرت هواکش های سپر جلو، محدود 
می شود.خروجی پیشرانه ۴ لیتری V-۸ هیبرید با 771 اسب بخار قدرت و هزار نیوتن 
متر گشتاور، در مقایسه با پیشرانه W-12 قبلی، در قدرت و گشتاور به ترتیب 19 و 
11 درصد افزایش نشان می دهد. به لطف مشخصات فنی قابل توجه، بنتلی فلایینگ 
اسپور 2۰25 می تواند ظرف ۳/۳ ثانیه به سرعت 1۰۰ کیلومتر برساعت دست یابد 
که نیم ثانیه سریع تر از مدل قبلی است. البته می توان بنتلی فلایینگ اسپور 2۰25 
را به شارژر سطح 2 با جریان 11 کیلووات متصل کرد  تا باتری این خودرو در مدت 
2 ساعت و ۴5 دقیقه شارژ شــود.فلایینگ اســپور 2۰25 به صورت استاندارد به 
سامانه شاسی فعال بنتلی مجهز شده اســت  که در همراهی با تعلیق تطبیق پذیر، 
 ،ESC فرمان پذیری تمام چرخ ها، دیفرانسیل لغزش-محدود و تنظیم مجدد نرم افزار
سواری راحت و قابل اعتماد را ارائه می کند. بد نیست بدانید که وزن این خودروی 
اشرافی به نسبت ۴۸/۳ و 51/7 درصد بین محورهای جلو و عقب تقسیم شده است.

بازار خودرو و نوسان قیمت ها
آن طور که گزارش ها نشان می دهد، در طول یک هفته گذشته پراید SE 151 مدل 
1۴۰۳ در بازار خودرو به قیمت ۳۳۰ میلیون تومان و پراید SE 151 مدل 1۴۰2 
به قیمت ۳15 میلیون تومان به فروش رفت.در این میان، قیمت پژو 2۰۶ تیپ ۳ 
پانوراما مدل 1۴۰2 هم ۶۳۰ میلیون تومان قیمت خورده است. پژو 2۰7 دنده ای 
مدل 1۴۰۳ هم با افزایش 5 میلیون تومانــی، 7۳5 میلیون تومان به فروش رفت. 
این در حالی اســت که پژو 2۰7 پانوراما اتوماتیک TU5P مدل 1۴۰۳ در حدود 
2۰ میلیون تومان ارزان شد و 9۸۰ میلیون تومان به فروش رفت. پژو 2۰7 تیپ 5 
مدل 1۴۰2 نیز با افزایش 5 میلیون تومانی، ۶۶5 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. اما 
پژوپارس ELX-TU5 مدل 1۴۰2 به قیمت ۸۰۰ میلیون تومان رسید. پژوپارس 
LX مدل 1۴۰2 هم ۸5۰ میلیون تومان قیمت پیدا کرد.بنــا به این گزارش، تارا 
اتوماتیک V2 مــدل 1۴۰۳ در بازار با کاهش 1۰ میلیــون تومانی به قیمت ۸7۰ 
میلیون تومان رسید. تارا دنده ای V1 مدل 1۴۰۳ نیز با کاهش 5 میلیون تومانی، 
7۳5 میلیون تومان قیمت خورده اســت.گزارش ها از بازار خودرو نشان می دهد 
دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1۴۰۳ در حدود 15 میلیون تومان ارزان شد و 
9۴۰ میلیون تومان تومان قیمت خورد. دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1۴۰2 
هم 5 میلیون تومان ارزان شده و 92۰ میلیون تومان قیمت خورده است.راناپلاس 
مدل 1۴۰۳ نیز با افزایش 5 میلیون تومانی، ۶۰5 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. 
راناپلاس مدل 1۴۰2 هم در بازار 57۰ میلیون تومان به فروش رفت. همچنین ساینا 
S دنده ای دوگانه سوز مدل 1۴۰۳ در بازار ۴25 میلیون تومان قیمت خورده است. 
اما سمند سورن پلاس EF7 دوگانه سوز مدل 1۴۰۳ در حدود 7۰5 میلیون تومان 
فروخته شد.شاهین G اتومات CVT مدل 1۴۰۳ هم 7۸5 میلیون تومان قیمت پیدا 
کرد. همچنین کوییک GX L دنده ای مدل 1۴۰۳ هم با کاهش 5 میلیون تومانی، 

به قیمت ۴15 میلیون تومان به فروش رفت.

نیرومندترین خودروی دنده دستی جهان 
معرفی شد

نسخه تازه ای از هنسی ونوم F5 با نام M-F5 به علاقه مندان معرفی شده 
است. شرکت هنســی علاوه بر اعمال تغییراتی در کابین، آیرودینامیک و 
همچنین سخت افزار این خودرو، گیربکس دستی را به آن اضافه کرده است. 
علاوه بر تغییر در دکمه های سیستم تهویه، طراحی دریچه های تهویه در 
کنسول میانی هم از عمودی به افقی تغییر کرده است. در کنار اهرم تعویض 
دنده فیبرکربن و قطعــه آلومینیومی اطراف آن، بایــد از دکمه های بالابر 
شیشه ها یاد کنیم که به ادوات جت های جنگنده شباهت دارد. تیغه روی 
سقف به طول 1/۴ متر که تقریبا تا انتهای بدنه امتداد یافته است، به همراه 
روکش خاص بدنه که از فیبرکربن بدون روکش و رنگ های دلخواه خریدار 
تشکیل می شود، چهره هنسی ونوم M-F5 را از مدل قبلی متمایز می کند.

باما نوشــت: یکی از ویژگی های بدون تغییر هنسی ونوم M-F5، پیشرانه 
۶/۶ لیتری V۸ توئین توربوشارژ آن است  که 1/۸17 اسب بخار قدرت تولید 
می کند. این سوپراسپرت آمریکایی می تواند ظرف ۳/۳ ثانیه به سرعت 1۰۰ 
کیلومتر برساعت برســد و نهایتا تا 5۰۰ کیلومتر برساعت، سرعت بگیرد. 
تمامی 12 دستگاه هنسی ونوم M-F5 رودستر با قیمت پایه 2/۶5 میلیون 
دلار، قبلا به فروش رسیده است. این خودروها بخشی از تیراژ ۳۰ دستگاهی 

ونوم F5 رودستر به شمار می آیند.

شرایط فروش جک جی 4 و ایکس 5 
با قیمت جدید اعلام شد

فروش با اقساط 2۴ ماهه خودروی جک جی ۴ ویژه نیمه دوم شهریورماه از روز یکشنبه 
 X5 25 شهریور ماه فعال خواهد شد. همچنین طرح جدید فروش نقدی کی ام سی
کرمان موتور ویژه نیمه دوم شهریورماه 1۴۰۳ از روز یکشنبه    آغاز خواهد شد. ثبت نام 
جک جی ۴ با قیمت جدید، از روز یکشنبه آغاز شده و تا زمان تکمیل ظرفیت فروش نیز 
ادامه دارد. جک جی ۴ که تا پیش از این، با قیمت تقریبی 791 میلیون تومان فروخته 
می شد، از این به بعد با قیمت جدید ۸۸5 میلیون تومان، تحویل خریداران می شود. 
در این شرایط فروش قرار است جک J۴ به صورت نقدی و اقساطی و با اقساط 12 و 2۴ 
ماهه فروش برسد. متقاضیانی که قصد شرکت در طرح اقساطی این خودرو را دارند، 
در شرایط اقساط 12 ماهه می بایست 5۰۰ و در شرایط 2۴ ماهه،    ۶۰۰میلیون تومان  
را به عنوان پیش پرداخت واریز کنند. نکته مهمی که باید در شرایط فروش جک J۴ به 
آن توجه داشت، این است که سود انصراف و سود مشارکت در این طرح صفر درصد 
بوده و موعد تحویل آن 9۰ روز کاری اعلام شده است. اما KMC X5 در این شرایط 
فروش تنها به صورت نقدی و با قیمت تمام شــده یک میلیارد و ۴75 میلیون تومان 
عرضه می شود و متقاضیان می بایست در مرحله اول  یک میلیارد و 1۰ میلیون تومان 
به عنوان پیش پرداخت واریز کرده و ۳75میلیون تومان دیگر را در مرحله دوم پرداخت 
کنند. موعد تحویل کی ام سی X5 در این طرح 9۰ روز کاری بوده و در رنگ های سفید، 

مشکی، خاکستری طوسی، آبی زنگاری و قهوه ای متالیک عرضه خواهد شد.

دندهمعکوس 

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد 

خودروساز دولتی کاتالوگ رسمی این خودروی هیبرید را منتشر کرد

نیسان سیلفی ؛ برگ برنده  پارس خودرو 

از اتوبوس های چینی چه خبر؟
بهتر نبود برای کاستن آلودگی و ترافیک به سراغ تراموا 

و مترو می رفتیم و برای آنها هزینه می کردیم؟

ماجرای خرید اتوبوس برای ناوگان حمل و نقل شــهری، حاشیه های بسیاری 
داشت. اتفاقی که شهردار تهران علیرضا زاکانی در ســال 1۴۰2 برای جبران 
کسری ناوگان حمل و نقل شــهر تهران آغاز کرد. خرید اتوبوس ها از چینی ها، 
داستان های بسیاری داشت. از مشخص نبودن رقم قرارداد تا مدلی که با شرکت 
چینی قرارداد بسته شد. در این میان شرکت های داخلی هم اعتراض داشتند. 
می گفتند نه به شیوه چینی ها برای اتوبوس ها با ما قرارداد بستند و نه به ما در 
تعداد سفارش ها اعتماد کردند. مثلا ایران خودرو و شهرداری به مشکل خوردند.

شهرداری می گفت؛ ایران خودرو به تعهدش در تحویل اتوبوس ها عمل نکرده 
است. ایران خودرو هم تاکید داشت شــهرداری به جای پرداخت نقدی، به آنها 

زمین و ملک هایی را داده که همان ها را هم به دیگری فروخته است! 
شهرداری و اتوبوسرانی تاکید داشتند که شرکت های داخلی در تحویل اتوبوس ها 
تاخیر دارند اما به عنوان مثال، شرکت اسنا ) از شرکت های عضو گروه بهمن( سر 
وقت به تعهدات خود عمل کرد و اتوبوس ها را تحویل ناوگان حمل و نقل شهری 
داد که این موضوع نه تنها فقط در تهران اجرا شد بلکه سایر کلانشهرها هم شاهد 
اتوبوس های این شرکت بودند. واردات اتوبوس ها چه در مدل های برقی و چه در 
سگمنت دیزلی، موضوعی است که با موافقت ها و مخالفت های بسیاری همراه 
بوده است و در هر دو بخش به طور مستقیم تولید داخل را نشانه گرفته است. 
چراکه ارز تخصیص یافته به واردات می توانست کمک حال تولید داخل باشد و 
اتوبوس سازان کشور را از وضعیت فعلی نجات دهد. با این حال، به نظر می رسد 
تمرکز مسئولان روی واردات اتوبوس  است. حالا نیز معاون حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری تهران از نزدیک شدن ورود اتوبوس های برقی چینی به کشور خبر داده 
و اعلام کرد ۳۰ دستگاه اتوبوس در مرحله حمل و بارگیری است و مابقی آن ها 
نیز به زودی وارد کشور خواهد شد. این در حالی است که پیش تر اعلام شده بود 
در کشور ظرفیت تولید سالانه یک هزار اتوبوس برقی وجود دارد و بزرگ ترین 

خودروساز کشور نیز از خط تولید اتوبوس های برقی خود رونمایی کرده بود.
   چه اصراری به اتوبوس داریم؟

ماجرای خرید اتوبوس برای حمل و نقل عمومی هم از آن داستان هاســت که 
به کل آن ایراد وارد اســت. در حالی که برخی کارشناسان اعلام می کنند خود 
اتوبوس دیزلی که آلودگی هوا دارد و اتفاقا باعث ترافیک هم می شود چه اصراری 
به خرید اتوبوس است؟ در حالی که کشــورهای دیگر از تراموا، مترو و قطار در 
حمل و نقل عمومی استفاده می کنند تا از ترافیک کاسته شود ما هنوز اتوبوس 

خریداری می کنیم.
   خرید اتوبوس برقی گرانقیمت 

گفته می شود هر اتوبوس برقی اندازه دو اتوبوس دیزلی قیمت دارد. رسیدگی به 
مقوله هوای پاک مهم است اما واقعا زیرساخت شارژ اتوبوس برقی در پایتخت به 
خوبی فراهم است؟ آیا نمی شد هزینه ای که برای خرید اتوبوس برقی در کشور 
صرف می شد برای ساخت مترو و تراموا و غیره اختصاص داد که از آلودگی هوا و 
ترافیک کاست. به هرحال گفته می شود تا اول مهر اتوبوس های خریداری شده 
به پایتخت خواهند رسید. مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوسرانی تهران از ورود 
11۰ دستگاه اتوبوس برقی از چین به ناوگان حمل ونقل عمومی تهران پیش 
از آغاز سال تحصیلی جدید خبر داد. مهدی علیزاده؛ مدیرعامل شرکت واحد 
اتوبوسرانی تهران در ارتباط با برنامه ریزی این شرکت برای مهرماه و آغاز سال 
تحصیلی جدید گفت: شرکت واحد همانند سال های گذشته، خدمات ویژه ای 
را برای دانش آموزان و دانشجویان ارائه خواهد داد.او با اشاره به خرید و تأمین 
اتوبوس های جدید داخلی افزود: با توجه به سفری که اخیراً توسط شهرداری 
تهران به چین انجام شد، بارگیری 11۰ دستگاه اتوبوس برقی انجام شده است 
و طبق قول طرف چینی، این اتوبوس ها پیــش از مهرماه به ناوگان حمل ونقل 
عمومی پایتخت اضافه خواهند شد. این اتوبوس ها بخشــی از قرارداد 25۰۰ 
دستگاه اتوبوس برقی است.به گفته علیزاده، این اتوبوس ها در خطوط پرتردد و 
مرکز شهر به کار گرفته خواهند شد. همچنین، شرکت های داخلی هر هفته 2۰ 
الی ۳۰ دستگاه اتوبوس جدید را به شهرداری تهران تحویل می دهند. تاکنون 
شرکت عقاب ۳۶۶ دستگاه از هزار اتوبوس تعهد شده و شرکتی نیز 11۶ دستگاه 
از 5۰۰ اتوبوس تعهد شده را تحویل داده است. همچنین تا پیش از مهرماه، 5۰ 

دستگاه اتوبوس دیگر توسط شرکتی تحویل خواهد شد.

لاچ
مک

نی

گاراژ

   وب گردی

اسب بخار نوشت: ام وی ام X55 پرو پس از کش و قوس های 
 X55 فراوان مجدداً مجوز شماره گذاری دریافت کرد. ام وی ام
را به جرات می توان پرحاشیه ترین خودروی چینی موجود 
در بازار ایران قلمداد کرد. خودرویی که شکستن اکسل آن 
در اردیبهشت ماه سال جاری حسابی سر و صدا به پا کرد و 
پس از آن فراخوان این خودرو نیز حواشــی خاص خود را به 
دنبال داشت. اکنون بالاخره پس از گذشت چند ماه از عدم 
شماره گذاری این خودرو، پس از تأییدیه های نهایی مجدداً 
مجوز شماره گذاری X55 صادر شده است. فرآیند دریافت 
پلاک ام وی ام X55 پرو مجدد آغاز شده و این خودرو در حال 
تحویل به مشتریان است. پس از شکستن اکسل عقب این 

خودرو، شرکت مدیران خودرو در گام اول طی یک فراخوان 
سرتاسری کلیه خودروهای X55 را برای چک کردن نقاط 
جوش اکسل به نمایندگی های منتخب دعوت کرد  اما این 
پایان ماجرا نبــود. مدیران خودرو در راســتای ایجاد حس 
اطمینان کامل برای خود و مشــتریان، دستگاهی جدید را 
با قیمتی بســیار بالا خریداری کرد که با این دستگاه جوش 
اکسل تمامی خودروهای موجود چک شده و از این پس نیز 
از سلامت کامل محصولات تولیدی مطمئن باشد.به همین 
دلیل پس از انجام موارد فوق، مجدد مجوز شــماره گذاری 
X55 پرو دریافت شده و به زودی شرایط فروش آن نیز اعلام 
خواهد شد. در ام وی ام X55 پرو پیشرانه 1/5 لیتر توربوشارژ 

۴ ســیلندر خطی را داریم که توان تولید نهایت قدرت 15۶ 
اسب بخار و نهایت گشتاور 2۳۰ نیوتن متر را دارد و قدرت از 
طریق جعبه دنده CVT )با 9 دنده مصنوعی( به چرخ های 
جلو منتقل می شــود.در ایکــس 55 امکاناتی نظیر صفحه 
نمایش لمســی مرکزی، ترمز پارک برقی، اتوهلد، سیستم 
کنترل پایداری و کنترل کشش، سیســتم پایش فشار باد 
لاستیک ها TPMS، سنســور پارک و دوربین عقب، فرمان 
کمکی برقی، تهویه الکترونیکی دستی، کروز کنترل، شارژر 
وایرلس، ۶ ایربگ 1۰نقطه ای، دوربین ۳۶۰ درجه، دســته 
دنده الکترونیکی، صندلی برقی شاگرد، گرم کن صندلی های 

جلو، نورپردازی داخل کابین و کلاستر دیجیتال را داریم.

مجوز شماره گذاری پرحاشیه ترین خودروی مدیران خودرو صادر شد
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  بازارگردي 

غوغای رنگ و موسیقی
پرفروش ترین تلویزیون های 50اینچ بین 17 تا 21میلیون تومان قیمت دارند

گروه بازار |     هرچه صفحه تلویزیون بزرگتر باشد، لذت تماشای فیلم و سریال و به خصوص انیمیشن های جدید بیشتر می شود. رنگ ها 
طبیعی تر و ماجراها واقعی تر است، داستان انگار وسط خانه شما اتفاق می افتد و صدا و موسیقی دلنوازتر است. اگر جزو کسانی هستید 
که دوست دارید از تماشای فیلم و سریال لذت ببرید اما بودجه کافی برای تلویزیون های 80 و 100اینچ ندارید، حتما معرفی تلویزیون های 

50اینچ به دردتان می خورد، چون با بودجه بین 17 تا 21میلیون تومان می توانید یک تلویزیون با کیفیت خریداری کنید.

NTV-U50E616N 1    نكسار مدل

  NTV-U50E616N تلویزیون هوشمند ال ای دی نكسار مدل
مجهز به پنل ال ای دی با رزولوشن Ultra HD – 4K است که 
امکان نمایش تصاویر با جزئیات و وضوح بالا را فراهم کرده است. 
این تلویزیون سیستم صوتی قدرتمند و باکیفیتی دارد و طراحی 
مدرن به گزینه ای مناسب برای محیط های خانگی تبدیل شده 
است. از لحاظ کیفیت صدا هم این محصول عملکرد خوبی دارد. با 
استفاده از سیستم صوتی با توان خروجی 20وات و تکنولوژی های 
صوتی پیشــرفته این دســتگاه، صدای پویایی به کاربران ارائه 
می دهد. این محصول مجهز به سیستم عامل اندروید تی وی است 
که به کاربران اجازه می دهد به راحتی به هزاران اپلیکیشن مختلف 
دسترسی داشــته باشــند. وجود امکاناتی مثل اتصال وای فای، 
پورت های متنوع از جمله پورت هــای HDMI و USB، امکان 
کنترل صوتی و دیگر قابلیت های هوشمند، تجربه استفاده از این 

تلویزیون را به شکل قابل توجهی ارتقا داده است.
قیمت: 17میلیون و 300هزار تومان

تلویزیون اســنوا SSD-50SK650UDI با صفحه نمایش 
LED کیفیت تصویر بســیار بــالا و رنگ های زنــده و واقعی 
 4K Ultra نمایش می دهد و  با کیفیت تصویر بــالا و وضوح
HD، تجربه ای به کاربر ارائه می دهد که قابل مقایسه با سینما 
است. این محصول دارای سیســتم عامل هوشمند است که به 
کاربر این امکان را می دهد به آسانی به اینترنت وصل شود. این 
تلویزیون دارای ورودی های متعددی مانند HDMI، USB و 
ورودی صدا است که به کاربر امکان اتصال انواع دستگاه ها مانند 
کنسول بازی، پلیرهای مدیا و دستگاه های صوتی را می دهد. 
این محصول دارای صدای قدرتمند Dolby Audio اســت. 
همچنین، این تلویزیون دارای فناوری HDR اســت که باعث 
بهبود دقت رنگ ها و کنتراست تصاویر می شود و تجربه ی تماشا 
را به یک سطح جدید می برد. طراحی ظاهر این تلویزیون هم 

به شکلی است که با هر دکوراسیونی همخوانی داشته باشد. 
قیمت: 21میلیون و 200هزار تومان

SSD-50SK650UDI 2      اسنوا مدل

شاخص کل بورس افت کرد
شاخص کل بورس در پایان معاملات روز شنبه، 

2۴شهریور با ۹هزار و ۴۳واحد افت در ارتفاع دو  میلیون 
و ۷۵هزار و ۵۴۹واحد قرار گرفت. معامله گران روز 
شنبه در بورس بیش از هشت میلیارد و ۵۶۹میلیون 

سهم و اوراق مالی را با انجام بیش از 2۶۵هزار معامله به 
ارزش ۵۴هزار و ۳2۸میلیارد ریال داد و ستد کردند. 

نمادهای فولاد، فملی، شپنا، شبندر، نوری، شتران و تاپیکو، 
بیشترین اثر منفی را بر شاخص بورس گذاشتند. شاخص 

کل فرابورس هم دیروز با ۸1واحد رشد به 21هزار و 
۵۹۰واحد رسید.

افزایش جمعیت یارانه بگیران
دیوان محاسبات کشور اعلام کرد که دو میلیون و 22۸هزار و 

۵2۷نفر به عنوان متقاضیان جدید، مشمول دریافت یارانه شده اند. 
حدود دو سال از تغییر شیوه یارانه نقدی می گذرد و تعداد یارانه 

بگیران با توجه به رشد جمعیت تغییر کرده است. طبق اعلام دیوان 
محاسبات کل کشور، در سال 1۴۰2، حدود ۸1میلیون ایرانی 
یارانه دریافت کرده اند اما امسال حدود 1۶۰هزار و 2۰نفر از 

فهرست یارانه بگیران سال گذشته حذف شده و تعداد دو میلیون و 
22۸هزار و ۵2۷نفر توسط وزارت کار به عنوان متقاضیان جدید، 

مشمول یارانه شده اند. حدود ۸2میلیون نفر، از ۸۸میلیون نفر 
جمعیت کل کشور در سال جدید یارانه می گیرند.

شیر گران می شود 
رئیس انجمن صنفی گاوداران از افزایش قیمت شیر و ابلاغ قیمت 

جدید طی روزهای آتی خبر داد. سید احمد مقدسی، رئیس 
انجمن صنفی گاوداران با بیان اینکه براساس مذاکرات صورت 

گرفته با وزیر جهاد، قیمت مصوب شیر خام طی روزهای آتی 
ابلاغ می شود، گفت: »نرخ کنونی مصوب هر کیلو شیرخام در 
دامداری 1۵هزار تومان است که با افزایش سه هزار تومانی 
به 1۸هزار تومان رسیده است. از ابتدای سال جاری تاکنون 

قیمت انواع نهاده دامی 1۰ تا 2۰درصد نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته کاهش داشته و این اتفاق به رشد تولید دام و رونق 

صنعت دامپروری انجامیده است.«
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ه 32 9 حذف تدریجی چک های رمزدار

مهران محرمیان، معاون فناوری های نوین 
بانک مرکزی در یک برنامه تلویزیونی، توضیحاتی 

درباره خبر حذف تدریجی چک های رمزدار و 
جایگزنی چک تضمین شده به جای چک رمزدار 

ارائه داد. او گفت: »چک های تضمین شده به زودی 
جایگزین چک های رمزدار می شوند اما فرآیند حذف 
چک های رمزدار تدریجی و به مرور زمان است. چک 

رمزدار، ابزاری است که قدمتی تقریبا چند ده ساله 
دارد و زمانی ایجاد شده است که هنوز حواله ساتنا، 

حواله پایا و ابزارهای جایگزین وجود نداشت.«

خرید برنج ایرانی آن قدرها که فکر می کنید، آسان نیست. 
تنوع انواع برنجی که در بازار موجود اســت به احتمال 
زیاد شما را گیج می کند. یکی از موارد گیج کننده برای 
مصرف کنندگان وقتی است که با عبارت برنج تازه و برنج 
کهنه روبه رو می شــوند. اخیرا یک کاربر شــبكه ایكس 
از دوستانش خواســته تا اگر تخصص لازم را دارند به او 
بگویند که کدام یک از این دو مدل برنج برای خرید بهتر 
است. سامیار در این مورد نوشــته برنج تازه مزیت های 
بیشتری دارد. مثلا احتمال شپشک زدن آن کمتر بوده 

و عطر بیشتری دارد. 
او تاکید کرده برنج تازه چــون اول فصل می آید قیمت 
مناسب تری دارد و بنابراین برای خرید آن بهتر است به 
اندازه کل سال اقدام کنید. رویا نوشته است اگر سالیانه 
و عمده خرید می کنید، بهتر است حدودا 20 تا 30کیلو 
برنج کهنــه و بقیه را برنــج تازه بخرید. برنــج تازه باید 
اصطلاحا کیســه بخورد تا خوش پخت شود و تا شما آن 
میزان برنج کهنه را درست کرده و میل کنید، برنج های 
تازه هم به خوش پختی برنج کهنه می رسند. حبیب گفته 
اســت كه اگر مقدار کم برای استفاده روزمره می خرید، 
حتما سراغ برنج کهنه بروید. مهسا نوشته برنج تازه برای 
وقتی که قصد کته درست کردن دارید، مناسب است. اما 
اگر سراغ برنج کهنه بروید، به راحتی می توانید پلوهای 

مخلوط را بپزید.
 او گفته برنج تازه، کمی شفته می شــود و یک ماه باید 

از زمان آن بگذرد تا از ســفید شــدنش بگذرد. ملیحه 
نوشته است ملاکین بزرگ و خان ها همیشه انبار آذوقه 
داشتند و برنج سه سال قبل را مصرف می کردند؛ چون 
پخت آن عالی می شود. او توضیح داده آنها هر سال برنج 
تازه می خریدند و آن را دپو می کردند. آناهیتا نوشــته 
است حُســن برنج تازه عطر خوب آن است اما خوش دم 
و خوش پخت نیست. اگر مهمان دارید بهتر است سراغ 
برنج های کهنه خود بروید که مطمئن باشــید آبرویتان 

حفظ می شود. 
سروش گفته برنج ایرانی در مقایسه با برنج های هندی 
کمتر قد می کشــند. اما اگر قد کشــیدن برنج برایتان 
مهم است، حتما ســراغ برنج کهنه بروید. شیوا گفته ما 
معمولا اقدام به خرید برنج تازه می کنیم و مشــکلی با 
کمی شفته شدن آن هم نداریم؛ چراکه خرید برنج کهنه 
برایمان با ریسک همراه است. مثلا نمی دانیم که در این 
مدت کجا نگهداری شده و اگر حشره زده باشد، با توجه به 
اینکه ما معمولا مقدار زیادی خرید می کنیم،  به جیبمان 
حســابی ضرر می زند. ملاحت گفته است اگر برنج تازه 
می خرید باید حتما یک فضا نسبتا خنک برای نگهداری 
آن داشته باشــید. نعنا می گوید این روزها دستگاه های 
جدید مرتبط با شــالیکوبی وارد بازار شده اند که باعث 
می شود اگر از جای مطمئن خرید کنید، پخت برنج تازه 
برای شما سخت نباشد. او گفته اما در کل اگر برنج تازه 

خریدید، باید با میزان آب بسیار کمتری آن را بپزید.

   ترفند بازار

برنج تازه بخریم یا برنج کهنه؟

ارزان ترین موبایل از برند شیائومی چهار میلیون و 860هزار 
تومان قیمت داشته و گران ترین مدل آن 69میلیون تومان 
اســت. در این بین بیشتر خریداران ســراغ موبایل هایی 
از این برند می روند که بین هشــت تــا 12میلیون تومان 

قیمت دارند.
یکی از محبوب ترین گوشــی های شیائومی، ردمی نوت 13 
است که به نســل چهارم موبایل دسترســی دارد و قیمت 
آن با حافظه داخلی 256گیگابایتــی، 9میلیون و 90هزار 
تومان اســت. البته قیمت آن برای رنگ طلایی بالاتر از این 
حرف هاست و به 9میلیون و 850هزار تومان می رسد. فناوری 
 AMOLED ،صفحه نمایش موبایلی که حرفش را می زنیم
بوده و اندازه اش 6/6اینچ اســت. نرخ به روزرسانی 120هرتز 
و حداکثر روشــنایی 1800نیت صفحه نمایش سبب شده 
تا حتی زیر تابش مستقیم نور خورشــید هم وضوح تصویر 
واضحی در اختیارتان قرار بگیرد. یک سنسور دوربین اصلی 
108مگاپیکسل در کنار سنسور هشــت مگاپیکسل فوق 
عریض و سنسور دو مگاپیکسل ماکرو در قسمت پشتی تلفن 
همراه در نظر گرفته شده است. باتری با میزان ظرفیت پنج 
هزار میلی آمپر ساعت در کنار فناوری شارژ سریع 33وات از 
دیگر مشخصات این مدل از گوشی شیائومي هستند. برخی 
از خریداران سراغ ردمی نوت 13 پرو می روند که با ظرفیت 
256 گیگابایت 12میلیون و 90هزار تومان فروخته می شود 
که البته این قیمت مربوط به رنگ مشکی است. اگر همین 
موبایل را با رنگ سبز بخواهید، مي توانید در حدود 40هزار 

تومان کمتر هزینه کنید. این موبایل دارای فناوری صفحه 
نمایش AMOLED با اندازه 6/6اینچ است. در قسمت پشتی 
هم یک سنســور دوربین اصلی قدرتمند 200مگاپیکسل 
در کنار سنسور هشت مگاپیکسل فوق عریض و سنسور دو 
مگاپیکسل ماکرو در نظر گرفته شده است. سنسور دوربین 
اصلی این گوشی در عکاسی نور روز و نور شب توقعات شما 
را بیش از یک گوشــی میان رده بر آورده می کند. البته نباید 
فراموش کنیم که دوربین اصلی توانایی فیلمبرداری 1080 
و ســرعت 60فریم در ثانیه را دارد. برای دوربین سلفی هم 
سنسور با رزولوشن 16مگاپیکسل در نظر گرفته شده است. 
باتری پنج هزار میلی آمپر ســاعتی هم به ازای هر بار شــارژ 
100درصدی در حالت استفاده معمولی، زمان آماده به کار دو 
روز را ارائه می کند. پشتیبانی از فناوری شارژ سریع 67وات 
این گوشی هم به گفته خود شــیائومی، امکان شارژ صفر تا 
100درصدی را در مدت زمان 46دقیقه فراهم کرده است.  
شیائومی پوکو C65 با حافظه داخلی 256گیگابایت، شش 
میلیون و 990هزار تومان فروخته می شود. در قسمت پشتی 
این گوشی شاهد قرار گیری یک سنســور دوربین اصلی با 
رزولوشن 50مگاپیکسل در کنار سنسور دو مگاپیکسل ماکرو 
هستیم. سنســور دوربین اصلی 50مگاپیکسل این گوشی 
برای عکاســی در نور روز و در جایگاه یک گوشی میان رده 
می تواند توقعات شما را تا میزان بسیار زیادی بر آورده کند. 
دوربین سلفی هشت مگاپیکسل هم برای برقراری تماس های 

تصویری عملکرد بسیارخوب و کاملا قابل قبولی دارد.

   دیجیتال

محبوب ترین گوشی های شیائومی
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قیم

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

یک میلیون و 640 هزار 

یک میلیون و 890 هزار

یک میلیون و 940 هزار

شش میلیون و 140 هزار

دو میلیون و 807 هزار

هفت میلیون و 950 هزار

شش میلیون و 190 هزار

11 میلیون و 990 هزار

9 میلیون

19 میلیون و 490 هزار

قیمت انواع ساعت  هوشمند

شیائومی

میبرو

شیائومی

هوآوی

گلوریمی

سامسونگ

سامسونگ

اپل

سامسونگ

اپل

Redmi Watch 3 Active

Watch Lite2 

Mi Band 8 

FIT 3

M2 MAX

Galaxy Watch6 40mm

Galaxy Watch4 Classic 46mm

SE 2023 Aluminum Case 40mm 

Galaxy Watch6 44mm

 Series 9 Aluminum 45mm

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع ساید بای ساید

ایکس ویژن

ایکس ویژن

اسنوا

جی پلاس

دوو

اسنوا

اسنوا

ایکس ویژن

ایکس ویژن

دوو

TS552

TS666

SN8-2034GW

GSS-P7525W

DS-3020MW

SN8-2032SS

SN8-2028SS

TF541

TS665

DS-3325GW

33 میلیون و 400 هزار

36 میلیون و 400 هزار

50 میلیون و 700 هزار

35 میلیون و 50 هزار

45 میلیون

58 میلیون و 850 هزار

54 میلیون و 600 هزار

35 میلیون و 800 هزار

32 میلیون و 400 هزار

61 میلیون و 300 هزار
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2

3

4

5

6

7

8

9

10

بیشترین 59 هزار و 610

66 هزار و 80

16 هزار و 330

هزار و 760

44 میلیون و 380 هزار

39 میلیون و 120 هزار

23 میلیون و 960 هزار

15 میلیون و 940 هزار

هفت میلیون و 320 هزار

سه میلیون و 729 هزار و 600

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای 18 عیار

کمترین 59 هزار و 320

65 هزار و 710

16 هزار و 242

هزار و 750

43 میلیون و 730 هزار

38 میلیون و 595 هزار

23 میلیون و 910 هزار

15 میلیون و 890 هزار

هفت میلیون و 270 هزار

سه میلیون و 647 هزار و 200

  اقتصاد خانواده

خانواده ها امسال چقدر شهریه مدرسه پرداخت می کنند؟
رقم رسمی شهریه مدارس غیرانتفاعی 10 میلیون تا 80 میلیون تومان است اما روایت های دیگری هم وجود دارد

شــهریه مدارس غیرانتفاعــی 1403 - 1404 بین 10 تا 
80میلیون تومان اســت که نسبت به ســال گذشته 35 تا 
40درصد افزایش داشته اســت. این رقم را رئیس سازمان 
مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی، 
اعلام کرده. با این حال وقتی به این عددها، هزینه سرویس و 
نهار و کلاس های فوق برنامه اضافه می شود، خانواده ها ممکن 
است مجبور شوند پول بسیار بیشتری بابت درس خواندن 
فرزندانشان در مدارس ابتدایی بپردازند. اینجا به چند نکته 

در مورد نحوه پرداخت شهریه مدارس پرداخته ایم:
  یکی از موارد مهم در تعیین مبلغ شهریه، پایه تحصیلی 
است. به طور معمول در مدارس غیرانتفاعی، هزینه تحصیل 

در مقاطع پایین تر و ابتدایی، بالاتر از مقاطع بالا و دبیرستان 
یا پیش دانشــگاهی اســت. البته برخی از مدارس هزینه 
موردنظر بــرای دانش آمــوزان اول و دوم ابتدایی و حتی 
پیش دبستانی را بالاتر از شهریه دبیرستان در دیگر مدارس 

تعیین می کنند.
 دانش آموزان و والدین می تواننــد برای اطلاع از هزینه 
دقیق مدرسه غیر دولتی 1403 - 1404 به صورت حضوری 
به مدرسه یا به سایت مشارکت ها مراجعه کنند. هزینه های 
سرویس، ناهار، پوشش دانش آموز و سایر موارد با شهریه 
اعلام شده در سامانه ارتباطی نداشته و والدین می بایست 
برای اطلاع از آنها به مدرسه مراجعه کنند. در سال جاری 

ســایت بــه  مراجعــه  بــا  ننــد  می توا  والدیــن 
 mosharekatha.ir از میزان هزینه ها مطلع شوند. اما 
هزینه های سرویس، ناهار، پوشش دانش آموز و سایر موارد، 
با شهریه اعلام شده در سامانه ارتباطی نداشته و والدین باید 

برای اطلاع از آنها به مدرسه سر بزنند.
  مدارس غیرانتفاعی، مبلغی با عنوان شهریه را در زمان 
ثبت نام مدارس از دانش آموزان دریافت می کنند که معمولا 
هزینه حقوق و مزایــای معلمان، مدیر و کادر آموزشــی، 
اجاره بها، هزینه خدمات آموزشی و فوق برنامه و غیره را در 
برمی گیرد. مبلغ مذکور با توجه به نوع خدمات ارائه شده و 
منطقه ای که مدرسه غیردولتی در آن واقع شده، متفاوت 

است.
  مبلغ دریافتی به عنوان پیش ثبت نام مدارس غیردولتی 
می بایســت با توجه به شــهریه مدارس در سال تحصیلی 
جاری از اولیاي دانش آموزان اخذ شــود و مدیران مدارس 
تنها مجــاز به دریافت بخشــی از شــهریه در زمان پیش 
ثبت نام هستند. رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی 
و توسعه مشارکت های مردمی می گوید در صورت انصراف 
دانش آموز از پیش ثبت نام مدرســه به هر دلیلی که باشد، 
مدیران باید کل هزینه دریافت شــده را به والدین عودت 

دهند.
  خانواده هایی که بیش از نــرخ مصوب، به مدارس پول 
پرداخت کرده اند، می  توانند با ورود به ســامانه، شــکایت 
خود را ثبــت کرده یا بــا تلفن 4317 تمــاس بگیرند. بد 
نیســت بدانید خانواده  هایی که تا اول مهر و شــروع سال 
تحصیلی قصد جابه جایی مدرســه فرزند خود را داشــته 
باشند، می  توانند 95درصد شهریه پرداختی را از موسسات 

مدرســه پس بگیرند. همچنین در صورت عدم دارا بودن 
شــرایط پرداخت، مدیران می توانند نســبت به تقسیط 

شهریه اقدام کنند.
  میزان ســاعات آموزشی، تعداد ســاعات آموزش های 
فوق برنامه و مازاد، کلاس های آموزشی تخصصی، امکانات 
مربوط به تغذیه و رفت وآمــد دانش آموزان، وجود امکانات 
آزمایشــگاهی، کارگاهی و همایش های آموزشی و شرایط 
اقتصادی هر منطقه بر روی مبلغی که شما به عنوان شهریه 

به مدرس پرداخت می کنید، موثر خواهد بود. 
  خردادماه امسال معاون وزیر آموزش و پرورش با تشریح 
فرآیند تعیین شهریه مدارس غیردولتی برای سال تحصیلی 
پیش رو گفت، نزدیک به 40درصد شهریه های مدارس در 
کشــور بین 10 تا 20میلیون تومان برآورد شده و قریب به 
34درصد شــهریه های مدارس هم بین 20 تا 30میلیون 
تومان است. به گفته او شهریه حدود 14درصد مدارس هم 
بین 30 تا 40میلیون تومان اعلام شده و شش درصد دیگر از 

مدارس کشور شهریه هایی بین 40 تا 50میلیون تومان دارند 
و دو و نیم درصد مدارس شهریه هایی بین 50 تا 60میلیون 
تومان خواهند داشت. یک و نیم درصد شهریه های مدارس 

نیز بین 60 تا 70میلیون تومان تعیین شده است.
  اما بد نیست نگاهی به وضعیت شهریه مدارس از زاویه 
دید خانواده ها بیندازیم. یکی از کاربران شــبكه اجتماعي 
ایكس که به تازگی دخترش را در مدرسه ای نزدیک به خانه 
ثبت نام کرده، نوشته اســت، امسال از او طلب 200میلیون 
تومان جهت ســال اول دبیرســتان کرده اند! او گفته البته 
ظاهرا آنها این مبلغ بالا را با احتساب غذا و سرویس شخصی 
اعلام کرده اند. فرد دیگری نوشــته است که برای سال دوم 
دبیرستان در یکی از کلان شهرها، 80میلیون تومان هزینه 
کرده و برای سرویس عادی هم 12میلیون تومان به صورت 
جداگانه پول داده است. رامین نوشته هزینه شهریه فرزند 
کلاس اولش 40میلیون تومان شــده و این درحالیست که 
شهریه دو ترم دانشگاه آزاد از این مبلغ کمتر تمام می شود.

   منطقه پنج
طبق آخرین گزارش بانــک مرکزی از تحولات 
بــازار مســکن، منطقــه پنــج مثل همیشــه 
محبوب ترین خانه هــا را دارد. مردادماه ســال 
جاری حدود 512واحد مسکونی در این منطقه 
به فروش رفته و کســانی که نتوانســته اند برای 
خرید خانه در محــلات این منطقــه پول جور 
کنند، حالا دنبال اجاره خانه نوســاز در شهران، 
پونک، جنت آباد شمالی و جنوبی، شهرزیبا و ... 
هستند. براي کســانی که دنبال اجاره آپارتمان 
نوساز در شــهر زیبا هســتند در بین فایل های 
موجود یک واحد مســکونی 78متری دو خوابه 
فول امکانات موجود اســت که صاحبخانه برای 
ودیعه 350میلیون تومان و برای اجاره ماهیانه 
20میلیــون تومــان در نظر گرفته اســت. این 
آپارتمان دو اتاق خواب دارای کمد دیواری دارد 
و تراس یکی از اتاق ها، قابل چیدمان اســت. در 
همین محله مالک یک واحد مسکونی 72متری 
نیز حدود 400میلیون تومان بــرای پول پیش 
یک واحد کلید نخــورده دو خوابه در نظر گرفته 
که به قول خودش دسترســی محلی خوبی دارد 
و مستاجر می تواند برای چند سال قرارداد اجاره 

را تمدید کند. اجــاره ماهیانه حدود 18میلیون 
تومان است اما صاحبخانه تاکید کرده اگر ملک 
را بپســندید، پای قرارداد تخفیف هم می دهد. 
در شــهران جنوبی با 900میلیون تومان ودیعه 
و اجاره ماهیانه سه میلیون تومان می توانید یک 
واحد 71متــری دو خوابه نوســاز کلید نخورده 
اجاره کنیــد. این واحد فول امکانــات در طبقه 
اول یک ســاختمان پنج طبقه قــرار دارد. این 
آپارتمان ســرایدار مقیم دارد و همه ساختمان 
مجهز به دوربین مداربســته است. سالن خوش 
نقشــه، اتاق خواب های نورگیر، بالکن کاربردی، 
مشاعات بسیار تمیز و شیک، کمد دیواری بزرگ 
و ســرویس بهداشــتی ایرانی و فرنگی شیک، 
توضیحات یک آپارتمــان 70متری دو خوابه در 
شهران جنوبی است. صاحب ملک برای این واحد 
مســکونی ودیعه 300میلیون تومانــی و اجاره 
ماهیانه 15میلیون تومان در نظر گرفته است. این 
آپارتمان در طبقه سوم یک ساختمان شش طبقه 
فول امکانات قراردارد. اگر بودجه بیشتری برای 
ودیعــه دارید و دوســت نداریــد ماهیانه اجاره 
بالایی بپردازید، یک واحد مســکونی 75متری 
دوخوابه در جنت آباد جنوبی موجود اســت که 

برای پول پیش باید یک میلیارد و 100میلیون 
تومان و برای اجــاره باید ماهی شــش میلیون 
تومان بپردازید. این آپارتمــان در طبقه چهارم 
یک ساختمان شش طبقه فول امکانات قرار دارد. 
این ساختمان مجهز به شــوتینگ زباله، سالن 
بدنسازی و سالن اجتماعات است. اگر دنبال واحد 
بزرگتری در جنت آباد جنوبی می گردید، در بین 
فایل های موجود یک آپارتمان 80متری موجود 
است که سال 1402 ساخته شده، اما هنوز کلید 
نخورده است و کسی ساکن آن نشده. این واحد 
مســکونی دو اتاق خواب بزرگ دارد که یکی از 
اتاق ها، مستر است. برای اجاره این آپارتمان که 
در طبقه دوم یک ساختمان چهارطبقه واقع شده، 
باید 200میلیون تومان پول پیش داشته باشید 
و ماهی 30میلیون تومان اجاره بدهید. لطفا در 
منطقه پنج بمانید، چون بررسی فایل های موجود 
برای اجاره نشان می دهد در پونک آپارتمان های 
70 تا 80متری نوساز کلید نخورده موجود است 
که صاحبخانه ها بین 200میلیون تومان تا یک 
میلیارد تومان برای ودیعه پیشــنهاد داده اند و 
مبلغ اجاره ها هم متنوع اســت. مثلا می توانید 
قرارداد اجاره یک واحد مســکونی 73متری دو 

خوابه فول امکانات را با 200میلیون تومان ودیعه 
و اجاره ماهیانه 32میلیون تومان امضا کنید. این 
واحد در طبقه اول یک ساختمان چهارطبقه واقع 
شــده و به گفته صاحبخانه دسترسی راحتی به 
مترو، خیابان اصلی و بی آرتی دارد. مالکی واحد 
مسکونی 80متری نوساز کلید نخورده دو خوابه 
را برای سه سال اجاره می دهد. این واحد در طبقه 
دوم یک ساختمان شش طبقه در پونک قرار دارد 
و اگر برای پول پیش 600میلیون تومان داشته 
باشــید و از پس اجاره ماهیانه 30میلیون تومان 
بربیایید، خیلی سریع می توانید نقل مکان کنید. 
اگر دنبال واحدی می گردید که رهن کامل کنید 
و سر ماه دلتان شــور اجاره خانه را نزند، در بین 
فایل های موجود در پونک یک آپارتمان 70متری 
دوخوابه فول امکانات برای اجاره گذاشته شده و 
صاحبخانه برای رهن کامل مبلغ یک میلیارد و 
100میلیون تومان را پیشــنهاد داده است. این 
واحد در طبقه پنجم یک ســاختمان پنج طبقه 

قرار دارد.

   منطقه 1۰
محــلات جیحون، زنجــان، کارون، هاشــمی، 

بریانک و شمشــیری جزو محبوب ترین محلات 
این منطقــه هســتند. گــزارش بانک مرکزی 
نشــان می دهد، مردادماه ســال جاری حدود 
354واحد مســکونی در این منطقه فروش رفته 
اســت. بازار اجاره هم هنوز داغ اســت. با اینکه 
این محلات قدیمی هســتند و بیشــتر خانه ها 
هم سن وســالي دارند، اما اگر خــوب بگردید، 
می توانید در جیحون، بریانک و سلســبیل خانه 
موردنظرتان را پیدا کنید. مثلا در محله سلسبیل، 
یک واحد 80متری دو سال ساخت بدون ساکن 
با 600میلیون تومان ودیعه و ماهی 10میلیون 
تومان اجاره موجود اســت. این واحد مسکونی 
در طبقــه دوم یک ســاختمان چهارطبقه فول 
امکانات قرار دارد و بــه گفته صاحب ملک یکی 
از اتاق خواب هــا دارای کمد دیــواری بزرگ و 
کاربردی به اندازه یک انباری اســت. یک واحد 
70متری نزدیک متروي رودکی در سلســبیل 
با ودیعه 450میلیــون تومانی و اجــاره ماهی 
14میلیــون تومان موجود اســت. ایــن واحد 
مسکونی در طبقه اول یک ساختمان چهارطبقه 
قرار دارد. این واحد پارکینگ و آسانســور دارد، 
اما گویا صاحبخانه انباری را در اختیار مستاجر 
نمی گذارد و نمی توانیــد روی انباری این ملک 
حساب کنید. اگر برای ودیعه 700میلیون تومان 
کنار گذاشته باشــد و بتوانید ماهی 20میلیون 
تومان اجاره بدهید، می توانید قرارداد اجاره یک 
واحد 73متری نوســاز را امضا کنید. این واحد 
در طبقه سوم یک ســاختمان چهارطبقه واقع 
شــده و فول امکانات اســت. در محله هاشمی، 
یک واحد 75متری دو خوابه نوساز با پول پیش 
400میلیون تومان و اجــاره 12میلیون تومانی 
موجود است. این واحد مسکونی در طبقه چهارم 
یک ساختمان پنج طبقه در خیابان دکتر هوشیار 
قرار دارد که می توانید روی آسانسور و پارکینگ 
آن حساب کنید ولی متاسفانه انباری ندارد. در 
محله هاشــمی با 700میلیون تومان می توانید 
یک آپارتمــان 72متری دوخوابــه اجاره کنید. 
صاحبخانه ایــن واحد مســکونی را رهن کامل 
می دهد، البته این آپارتمــان که در طبقه پنجم 
یک ســاختمان پنج طبقه قــرار دارد، مجهز به 
پارکینگ نیست و اگر ماشین دارید باید آن را در 
خیابان پارک کنید. این آپارتمان دوبر، یک بالکن 
کاربردی هم دارد و به گفته مالک، سالن مربع آن 
خوش نقشه، پرده خور و بسیار نورگیر است. برای 
اجاره یک آپارتمان 80متری کلید نخورده نوساز 
در محله جیحون باید 900میلیون تومان برای 
رهن کامل داشته باشید. این واحد مسکونی دو 
خوابه و فول امکانات اســت و در طبقه سوم یک 

ساختمان پنج طبقه قرار دارد. 

   منطقه دو
گزارش بانــک مرکزی از تحولات بازار مســکن 
در مردادماه سال جاری نشــان می دهد، حدود 
298ملک در این منطقه به فروش رفته اســت. 
اما اگــر نگاهی بــه فایل های اجــاره بیندازیم، 
آپارتمان های نوســاز زیادی برای اجاره موجود 
است. مثلا در طرشت یک واحد 75متری نوساز 
دو خوابه با 650میلیون تومان پول پیش و ماهی 
28میلیون تومان اجاره داده می شود. این واحد در 
طبقه دوم یک ساختمان شش طبقه فول امکانات 
واقع شــده و یکی از اتاق خواب ها، مستر است. 
صاحب ملکی در محله شــهرآرا برای یک واحد 
80متری دو خوابــه، 800میلیون تومان ودیعه 
و برای اجاره ماهیانــه 25میلیون تومان در نظر 
گرفته است. این واحد مســکونی در طبقه سوم 
یک مجتمع مســکونی پنج طبقه ســه واحدی 
قرار دارد و فول امکانات است. اگر می خواهید در 
این محله، رهن کامل کنید، برای یک آپارتمان 
75متری دوخواب باید حداقل حدود یک میلیارد 
و 600میلیون تومان کنار بگذارید. این واحد دو 
خوابه است و هر دو اتاق خواب کمد دیواری دارند 
و یکی از اتاق ها نیز مستر است و کلوزت هم دارد. 
یک واحد 80متری کلیدنخورده در شهر آرا نیز 
موجود است که صاحبخانه برای پول پیش یک 
میلیارد و 400میلیون تومان و برای اجاره ماهی 
شــش میلیون تومان پیشــنهاد داده است. این 
واحد مســکونی فول امکانات در طبقه اول یک 
ساختمان شش طبقه واقع شده است. اگر دوست 
دارید در محله گیشــا ساکن شــوید،  یک واحد 
75متری نوســاز کلید نخورده موجود است که 
صاحب ملک برای آن یک میلیارد و 500میلیون 
تومان در نظر گرفته و فقط می توانید این واحد را 
به صورت رهن کامل اجــاره کنید. این آپارتمان 
در طبقه اول یک ســاختمان پنج طبقه اســت 
و پاســیوی کاربردی و قابل چیدمــان هم دارد. 
مالک تاکید کرده منعطف اســت و سر قرارداد 
ممکن اســت به مســتاجر تخفیف هم بدهد. با 
350میلیون تومان ودیعــه و ماهی 25میلیون 
تومان اجاره می توانید یک ســال در یک واحد 
مســکونی 70متری نوســاز در محله مرزداران 
ســاکن شــوید. این آپارتمان کلیدنخورده، دو 
خوابه، فول امکانات و دارای پاسیو و کلوزت است. 
در همین محله نیز یک واحد 75متری نوســاز 
موجود اســت که صاحب ملک برای پول پیش 
400میلیون تومــان و برای اجــاره 25میلیون 
تومان می خواهد. این ملک در طبقه پنجم یک 
ســاختمان پنج طبقه فول امکانات قرار دارد. در 
خیابان دادمان شهرک غرب، یک واحد 72متری 
دو خوابه بــا ودیعه دو میلیــاردی و ماهی هفت 

میلیون و 500هزار تومان اجاره داده می شود. این 
آپارتمان در طبقه چهارم قرار دارد و اینطور که 
مالک توضیح داده، ویوی ابدی دارد. پیدا کردن 
آپارتمان نوساز برای اجاره در سعادت آباد کمی 
سخت است و چون خانه های این محله طرفدار 
زیاد دارد، صاحبان ملک سعی می کنند واحدهای 
کلید نخورده خود را بفروشند. اما اگر خیلی خوب 
و با ذره بین بگردید ممکن است، یکي، دوتا آگهی 
برای اجاره واحد نوساز پیدا کنید. مثلا یک واحد 
70متری یک خوابه که سال 1400 ساخته شده 
ولی هنوز کسی در آن ساکن نشده با ودیعه یک 
میلیارد تومانی و ماهیانه 12میلیون تومان اجاره 
داده می شــود. این آپارتمان در طبقه اول یک 
مجتمع مسکونی با ورودی زیبا و لابی مجلل قرار 
دارد. اگر حیاط اختصاصی دوســت دارید، این 
واحد مســکونی 9متر حیاط خلوت دارد. شاید 
باورتان نشود ولی یک واحد 12ساله که از سال 
91 ساخته شــده ولی کلید نخورده است نیز در 
بین فایل های اجاره موجود است. این آپارتمان 
79متر و دوخوابه است و برای اجاره آن باید یک 
میلیــارد و 500میلیون تومان بــرای پول پیش 
داشته باشــید و ماهی هفت میلیون تومان هم 

اجاره بدهید.

   منطقه چهار
مردادماه سال جاری حدود 284واحد مسکونی 
در این منطقه فروخته شده، همین موضوع نشان 
می دهد كه این منطقه، جــزو مناطق پرطرفدار 
تهران اســت. با ایــن اوصاف، اگــر بخواهید در 
تهرانپارس شرقی یک واحد 70متری اجاره کنید، 
باید حداقل 700میلیون تومان برای پول پیش و 
ماهی هشــت میلیون تومان برای اجاره ماهیانه 
در نظر بگیریــد. این واحد مســکونی دوخوابه 
است و در طبقه سوم یک ساختمان چهارطبقه 
قرار دارد. در حکیمیه می توانیــد قرارداد رهن 
کامل یک واحد مسکونی را به ازاي 880میلیون 
تومان امضا کنیــد. این واحــد 70متری، یک 
خوابه اســت و در طبقه پنجم یک ســاختمان 
شــش طبقه فول امکانات قــرار دارد. آپارتمان 
70متری در نگارستان حکیمیه موجود است که 
صاحبخانه برای پول پیــش 400میلیون تومان 
می خواهد و برای اجاره بایــد ماهی 14میلیون 
تومان بپردازید. این واحد مسکونی دو اتاق خواب 
دارد و در طبقه دوم یک ســاختمان شش طبقه 
واقع شــده. یک خواب بزرگ بــا کمد دیواری و 
تراس از ویژگی های این آپارتمان خوش نقشــه 
و نورگیر اســت. در بین فایل هــای موجود در 
تهرانپارس غربی، یک واحــد 80متری دوخوابه 
با یک میلیارد و 350 میلیون تومان رهن کامل 

داده می شــود. این آپارتمان در طبقه پنجم یک 
مجتمع پنج طبقه با لابی مجلل واقع شده است. 
در همین محله یک واحد مسکونی 70متری یک 
خوابه با 300میلیون تومــان پول پیش و ماهی 
23میلیون تومان اجاره داده می شود. این واحد 
در طبقه اول یک ساختمان پنج طبقه قراردارد. 
اگر تهرانپارس غربی را دوست دارید، یک واحد 
80متری نوســاز کلید نخورده هــم برای اجاره 
موجود است که صاحب ملک تاکید کرده که فقط 
به سه نفر اجاره می دهد؛ برای اجاره این آپارتمان 
دو خوابه که در طبقه چهــارم قرار دارد باید یک 
میلیارد و 200میلیون تومــان برای رهن کامل 

داشته باشید.

   منطقه هشت
طبق گزارش بانــک مرکــزی در مردادماه که 
گذشت، حدود 224واحد مسکونی در این منطقه 
معامله شده است. فایل های اجاره این منطقه هم 
نشــان می دهد، بازار اجاره در محلات نارمک، 
هفت حوض، دردشت و خیابان کرمان داغ است. 
مثلا یک واحد 75متری دو خوابه فول نوساز در 
دردشت با ودیعه 800میلیون تومانی به صورت 
رهن کامــل، اجاره داده می شــود. این واحد دو 
اتاق خواب دارد و در طبقه اول یک ســاختمان 
چهارطبقه واقع شده. مالک تاکید کرده خودش 
در ساختمان ساکن نیست و یکی از اتاق ها تراس 
هم دارد. اگر بودجه برای رهن کامل در دردشت 
ندارید، یک واحد مســکونی برای اجاره موجود 
است که صاحب ملک برای پول پیش 300میلیون 
تومان و برای اجاره 11میلیون تومان پیشــنهاد 
داده اســت. این واحد 70متری دو اتاق خواب با 
بالکن و کمد دیواری دارد و در طبقه چهارم یک 
ساختمان پنج طبقه واقع شــده است. در محله 
نارمک یک واحد 70متری دوخوابه نوساز با یک 
میلیارد تومان رهن کامل داده می شود. این واحد 
مسکونی غیرقابل تبدیل است و صابحخانه تاکید 
کرده به پولش نیــاز دارد. این آپارتمان در طبقه 
دوم یک ســاختمان چهارطبقه واقع شده است. 
با 700میلیون تومان ودیعه و ماهی 10میلیون 
تومان اجاره می توانید به یــک واحد 80متری 
دوخوابه کلید نخورده در نارمک نقل مکان کنید. 
این آپارتمــان در طبقه پنجم یک ســاختمان 
پنج طبقه تک واحدی قرار دارد. در محله هفت 
حوض یک واحد مســکونی 80متــری موجود 
است که صاحبخانه برای پول پیش و رهن کامل 
یک میلیارد و 450میلیون تومان در نظر گرفته 
است. این واحد نوساز دو اتاق خواب دارد، سالن 
پرده خور و خوش نقشه اســت و کنار درِ ورودی 

یک کلوزت ساخته شده است.

زمانی برای 
خوشحالی 
مستاجرها!

هفته آخر شهریور، بهترین 
زمان برای اجاره واحدهای 
نوساز و کلید نخورده است

گروه بازار| هفته آخر شهریورماه، هم برای مستاجرانی که خانه پیدا نکرده اند، استرس زاست و هم برای صاحبخانه هایی که خانه هایشان خالی مانده. تابستان که تمام شود، بحث 
مدرسه و دانشگاه بچه ها پیش می آید و خانواده ها مجبورند هرچه زودتر تکلیف اجاره خانه را روشــن کنند. از طرف دیگر صاحبخانه ها نگران هستند برای خانه های خالی خود 
مستاجر پیدا نکنند و آنها بمانند و اداره مالیات و مبلغی که باید برای مالیات خانه های خالی بپردازند. به همین دلیل بعضی از این صاحبخانه ها ترجیح می دهند به جای پرداخت 
مالیات، برای خانه های نوساز و کلید نخورده خود، مستاجر پیدا کنند. اتفاقی که در طول سال کمتر رخ می دهد و صاحبان این ملک ها دوست دارند، کلید نخورده ها را با قیمت بالا 
بفروشند. با این اوصاف برگ برنده دست مستاجرانی است که هنوز نتوانسته اند خانه مورد نظرشان را پیدا کنند. چون بررسی فایل های موجود برای اجاره در مناطق محبوب پایتخت 
نشان می دهد، تعداد آپارتمان های 70 تا 80متری نوساز و کلید نخورده برای اجاره و رهن کامل افزایش پیدا کرده و حتی بعضی از صاحبخانه ها تاکید کرده اند، واحد مسکونی را 

دو تا سه ساله هم اجاره می دهند.

در زمینه جابجایی مسافران برون شهری؛
در  مسافری  موسسه  و  شرکت   ۱۲۵ علیزاده: 

آذربایجان شرقی فعالیت می کنند
لیلا   - صبح  هفت 
پاشایی: مدیرکل راهداری 
ای  جاده  نقل  و  حمل  و 
گفت:  شرقی  آذربایجان  
موسسه  و  شرکت   ۱۲۵
مسافری در زمینه جابجایی مسافران برون شهری در این 
استان فعالیت می کنند. اورجعلی علیزاده با اعلام این خبر 
اظهار کرد: امسال نیز در اجرای موفق طرح جابجایی زائران 
حرم رضوی از این ظرفیت استفاده بهینه صورت گرفت. وی 
افزود: از آغاز طرح جابجایی زائران حرم رضوی، ۹ هزار و 
۶۰۰ زائر توسط ناوگان حمل و نقل عمومی این استان به 
مشهد مقدس اعزام و برگشت داده شدند. علیزاده با بیان 
اینکه طرح جابجایی زائران حرم رضوی از ۱۲ تا ۱۶ شهریور 
با ۳۶۲  زائر حرم رضوی  تعداد  این  اضافه کرد:  اجرا شد، 
سرویس اتوبوسی رفت و برگشت جابجا شده اند. علیزاده 
همچنین اظهار کرد: در اجرای این طرح بیش از سه هزار 
و ۸۸۰ زائر با ۱۸۶ سرویس اتوبوس به مشهد مقدس اعزام 
و تاکنون پنج هزار و ۷۹۰ مسافر با ۱۷۶ سرویس اتوبوس 
به استان بازگشته اند. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای آذربایجان  شرقی گفت: گروهی از همکاران این اداره کل 
به سرپرستی رییس اداره حمل و نقل مسافر نیز در زمان 
پایانه مسافری مشهد مستقر شده بودند  اجرای طرح در 
تا روند خدمات رسانی و برنامه ریزی برای بازگشت زائران 
حرم رضوی استان را تسهیل کنند. علیزاده، ادامه داد: ناوگان 
حمل و نقل عمومی مسافری استان شامل رانندگان حمل 
و نقل عمومی، مدیران عامل و دست اندرکاران شرکت ها و 
موسسات حمل و نقل عمومی و همکاران اداره کل راهداری 
اربعین  زائران  استان در طرح جابجایی  ای  و حمل جاده 
حسینی نیز از ۱۶ مرداد تا هفت شهریور ۴۹ هزار نفر زائر 
را با بیش از ۲ هزار و ۱۰۰ سرویس به مرزهای منتهی به 
کربلا به ویژه مهران و بالعکس جابجا کردند. به گفته مدیرکل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای آذربایجان  شرقی، ناوگان 
عمومی حمل و نقل مسافر استان با ۶۹۹ اتوبوس، یک هزار 
و ۶۹۱ مینی بوس و ۸۳۵ سواری کرایه و ۱۲۵ شرکت و 
موسسه مسافری در زمینه جابجایی مسافران برون شهری 

به نقاط مختلف کشور فعالیت می کند.

افزایش ۱8 درصدی مصرف بنزین در استان گلستان
گرگان-فیروزه سادات یعقوبی: مدیر شرکت ملی پخش 
فراورده های نفتی منطقه گلستان از افزایش ۱۸ درصدی مصرف 
بنزین در تعطیلات هفته گذشته)۹ الی ۱۶ شهریور ماه( در 
استان خبر داد.به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش 
فراورده های نفتی منطقه گلستان سید محمد حسینی در این 
خصوص گفت:با افزایش سفرهای برون شهری و تردد مسافرین 
و زائران امام رضا)ع( در استان گلستان میانگین مصرف روزانه 
بنزین دربازه زمانی یاد شده به ۲ میلیون و ۵۱۰ هزار لیتر رسید.

وی با اشاره به میانگین مصرف بنزین این منطقه در روزهای 
عادی سال ۱۴۰۳ به میزان دو میلیون و ۱۰۰ هزار لیتر، بیان 
کرد: میزان میانگین روزانه مصرف این فراورده در تعطیلات 
هفته گذشته از افزایش ۱۸ درصدی حکایت دارد.مدیر شرکت 
اظهار  گلستان سپس  منطقه  نفتی  فراورده های  پخش  ملی 
داشت: باتوجه به فعالیت مستمر و شبانه روزی تیمهای مختلف 
نظارتی، تمامی فعالیتهای مجاری عرضه چه از نظر کیفی و چه 
از لحاظ کمی مورد پایش قرار گرفته که بر این اساس شاهد 
سوخترسانی و خدمات دهی بسیار مطلوب و شایسته ای به 

مسافرین عزیز و مردم شریف استان بوده ایم.

شرکت  مدیرعامل  اندیشی  هم  نشست  برگزاری 
شهرکهای صنعتی و مدیرکل بنیاد مسکن گیلان

رشت - زهرا رضازاده:  
عمومی  روابط  گزارش  به 
صنعتی  شهرکهای  شرکت 
گیلان، نشست هم اندیشی 
مهدی محبوبی حسن کیاده 
مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی و حامد دائمی مدیرکل 
بنیاد مسکن استان گیلان در روز سه شنبه مورخ  ۱۴۰۳/۶/۲۰ 
درمحل دفتر مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی گیلان برگزار 
گردید.  شایان ذکر است که در این جلسه که با حضور جمعی 
از معاونین و مدیران این دو دستگاه اجرایی برگزار شد، دو طرف 
بر لزوم هم افزایی و مشارکت در جهت پیشبرد اهداف دولت در 

زمینه های گوناگون تأکید و رایزنی نمودند.

استان  توزیع  فوق  دیسپاچینگ  از  بهره برداری 
کهگیلویه و بویراحمد

اهواز - سید رحمان محمدی:  
معاون بهره برداری شرکت برق 
گفت:  خوزستان  منطقه ای 
دیسپاچینگ فوق توزیع استان 
کهگیلویه و بویراحمد با هدف 
کنترل و مدیریت بهینه شبکه راه اندازی و مورد بهره برداری قرار 
گرفت. علی اصغر خدامراد منگری بیان کرد: راه اندازی دیسپاچینگ 
فوق توزیع استان کهگیلویه و بویراحمد با هدف ایجاد زیرساخت های 
لازم برای بهره برداری بهینه از شبکه برق جنوب غرب کشور و کنترل 
و مدیریت شبکه استان مذکور بوده است. وی تصریح کرد: شبکه 
تحت نظارت دیسپاچینگ فوق توزیع استان کهگیلویه و بویراحمد 
شامل ۱۲ پست به ظرفیت ۱۴۱۴ مگاولت آمپر و ۱۵ خط به طول 
۱۰۳۴ کیلومتر مدار در شهرستان های مختلف این استان است. 
معاون بهره برداری شرکت برق منطقه ای خوزستان با بیان اینکه 
با تامین تجهیزات مورد نیاز و استقرار نیروی انسانی دیسپاچینگ 
فوق توزیع استان کهگیلویه و بویراحمد وارد مدار و در حال فعالیت 
است، تصریح کرد: پیش از این نیز دیسپاچینگ های فوق توزیع 
شمال خوزستان، شمال شرق خوزستان و شرق خوزستان وارد مدار 
شده تا در کنار دیسپاچینگ های جنوب غرب و دیسپاچینگ فوق 
توزیع خوزستان که از قبل در شبکه وجود داشته اند، شبکه کنترل 
و مدیریت شود. شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین 
و انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر 

عهده دارد.

اهالی  از  ۱800نفر  آشامیدنی  آب  توان  افزایش 
روستای کاشیدار شهرستان آزادشهر

گرگان-فیروزه سادات یعقوبی: مدیر امور آب و فاضلاب 
شهرستان آزادشهر از افزایش آب آشامیدنی  ۱۸۰۰نفر از اهالی 
روستای کاشیدار این شهرستان خبر داد.حسن تختی مقدم با 
اعلام این خبر افزود : با توجه به نقص فنی و قطع آبدهی چاه 
آب آشامیدنی روستای کاشیدار از توابع شهرستان آزادشهر در 
راستای رفع مشکل آب شرب ، با تلاش مجموعه همکاران این 
شرکت عملیات تعویض پمپ و الکتروموتور  چاه فوق با اعتباری 
بالغ بر ۴ میلیارد ریال به پایان رسید.مدیر امور آب و فاضلاب 
آب  کمبود  به مشکلات  توجه  با   : افزود  آزادشهر  شهرستان 
شرب ، مدیریت توزیع فشار شبکه آبرسانی و بمنظور بهسازی 
، افزایش آبدهی ، بهره برداری مناسب از چاه ها و تامین نیاز 
آبی مشترکین با هدف تحقق اهداف مدیریت دارایی های زیر 
ساختی عملیات فوق انجام گردید .این مقام مسئول در پایان 
تصریح کرد : با خاتمه یافتن عملیات مذکور ، چاه فوق با دبی 
۱۱ لیتر بر ثانیه وارد مدار بهره برداری قرار گرفت و ۴۵۰ خانوار 

با جمعیتی بالغ بر ۱۸۰۰ نفر از بهره مند گردیدند.

مدیر خدمات شرکت نفت و گاز آغاجاری :
عملیاتی  تاسیسات  در  فرسوده  های  ساختمان 

بازسازی می شود
اهواز - سید رحمان محمدی: 
ساختمان  ساخت  عملیات 
در  تعمیرات  کارگاه  و  اداری 
واحد های بهره برداری شماره 
۱ و ۳ آغاز شد. مدیر خدمات 
شرکت نفت و گاز آغاجاری بیان کرد: در راستای بهسازی اماکن 
در تاسیسات، عملیات احداث ساختمان اداری و کارگاه نگهداری و 
تعمیرات در واحد های بهره برداری شماره ۱ و ۳ آغاز شد. مهندس 
ابتدای سال ۱۴۰۲ بهسازی  : از  محمد مداحی نژاد عنوان کرد 
ساختمان ها و اماکن در تاسیسات عملیاتی در اولویت قرار گرفت 
و با برنامه ریزی صورت گرفته مقرر شد بهسازی این ساختمانها که 
از قدمت چندین ساله برخوردار هستند انجام گردد. محمد مداحی 
نژاد افزود: فرآیند عملیات ساخت ساختمانهای ادارای و کارگاهی 
در واحد های بهره برداری آغاز شده و تا کنون بیش از ۴۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته و در ابتدای سال ۱۴۰۴ به بهره برداری 
خواهند رسید. مدیر خدمات شرکت آغاجاری با اشاره به اهمیت 
تاسیسات عملیاتی گفت : در ابتدای سال جاری نیز ساختمان 
جدید اتاق کنترل واحد بهره برداری شماره ۵ نیز پس از سالها 
احداث و به بهره برداری رسید و هم اکنون در اختیار همکاران 

عملیاتی می باشد. 

تفاهم نامه اجرای فیبر نوری مخابرات منطقه یزد در 
روستای سید میرزا امضا شد

افضلیان:  زهرا  یزد-  
فیبرنوری  اجرای  منظور  به 
 ftth سرویس  واگذاری  برای 
در روستای سید میرزا تفاهم 
نامه همکاری و تعامل مخابرات 
منطقه یزد و دهیاری این روستای امضا شد. در نشستی که به این 
منظور در مخابرات منطقه یزد برگزار شد، مدیر مخابرات منطقه 
یزد گزارشی از اقدامات و عملکرد مخابرات منطقه ارایه کرد که 
بخش عمده آن به پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کار ها و اهمیت 
این پروژه به عنوان زیرساخت توسعه آینده کشور اختصاص داشت.  
زارع افزود:  عملیات حفاری و کابلکشی داخل منازل روستای سید 
میرزا در شهرستان یزد آغاز شده و با اتمام آن ساکنین خیابان امام 
علی )ع( این منطقه از خدمات با کیفیت اینترنت بر بستر فیبرنوری 
بهره مند خواهند شد. مدیر مخابرات منطقه یزد اظهار داشت: در 
این طرح مشترکان با پرداخت مبلغ مشخص از سرویس اینترنت 

پرسرعت تلفن ثابت و مودم رایگان بهره مند می شوند. 

تخصیص بیش از ۷۶ هزار لیتر سوخت به پروازهای 
نجف اشرف در منطقه گلستان

گرگان- مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
گلستان گفت: در ایام اربعین حسینی ۷۶هزار و ۷۰۰ لیتر سوخت 
نجف  پروازهای  به  گرگان  هواپیمایی  سوختگیری  مرکز  توسط 
اشرف تحویل گردیده است.به گزارش روابط عمومی شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان، سید محمد حسینی با 
اعلام این خبر افزود: پروازها از فرودگاه شهدا گرگان به تعداد ۷ 
پرواز به صورت رفت و برگشت انجام شده که ۷۶ هزار و ۷۰۰ 
لیتر سوخت به این پروازها اختصاص داده شده است.وی گفت: 
خداوند منان را شاکریم که این توفیق را برای مجموعه خدمتگزاران 
شرکت ملی پخش فر آورده های نفتی منطقه گلستان فراهم  آورده 
تا زائرین اربعین حسینی بدون هرگونه نگرانی در مراسم پیاده روی 
اربعین شرکت نمایند.گفتنی است، مرکز سوختگیری هواپیمایی 
فرودگاه شهدا گرگان با ظرفیت ذخیره سازی ۴۰ هزار لیتر وظیفه 

سوخترسانی با ناوگان هواپیمایی را برعهده دارد.

خبر



استارتاپها
 روزنامه صبح ایران  سال چهاردهم  شماره 3864  یکشنبه  25 شهریور  1403

تعلیق فلایتیو
     اخبار استارتاپی

به نظر می رسد گروه بزرگ و پیشروی اسنپ 
از هیچ بازاری نمی خواهد چشم پوشی کند! 
گروهی که بازار آنلاین غــذا را قبضه کرده؛ 
تاکسی اینترنتی را با فاصله از رقیبش یعنی 
تپسی جلو است، صنعت خرده فروشی و خرید 
ســوپرمارکتی را از دیجی کالا برده؛ حالا به 
یک استارتاپی مثل تخفیفان هم نمی خواهد 

رحم کند! 
خبر آمده که فودرو توســط تیم اســنپ راه 
افتاده و در حــال گرفتن پذیرنــده یا بهتر 
است بگوییم رســتوران هایی اســت که به 
عنوان فاز پایلــوت تمایل پیدا کرده اند با این 
ســرویس همکاری کنند. فودرو ســرویس 
تازه و بی سروصدای اســنپ فود است که از 
کمی پیش کار خود را آغاز کرده و به صورت 
آهسته در حال گسترش اســت. اسنپ فود 
قصد دارد با این محصول جدید، بازار آفلاین و 
مراجعه حضوری به رستوران ها را نیز تصاحب 

کند. با وجود گســترش پلتفرم های آنلاین 
سفارش غذا، کماکان غذا خوردن در رستوران 
طرفداران خود را دارد که اســنپ فود در فکر 

آن است.
هم اکنون رستوران های کمی در فودرو حضور 
دارند، اما اسنپ فود در حال توسعه آن است. 
همانطور که در ویدئو توضیح داده می شود، 
کاربر می تواند بــا مراجعه به فودرو و انتخاب 
رســتوران مورد نظر، سفارشش را با تخفیف 
)حتی 50 درصدی( در فــودرو ثبت کند و 
غذای خود را ســفارش دهد. مزیت کنونی 
فودرو در حال حاضر تخفیف های جذاب آن 
است. دکمه فودرو در سوپراپلیکیشن اسنپ 
با توضیح »رستوران گردی و تخفیف« اضافه 
شده ولی به نظر می رسد هنوز برای کاربران 
یا بهتر است بگوییم همه کاربران فعال نشده 

است و در مرحله آزمایشی است. 
آنطور که رســانه ها گزارش داده اند احتمالا 

فودرو چیزی شــبیه تخفیفان اما به شــکل 
اختصاصی فقط برای رستوران ها باشد. یعنی 
سرویســی که با گرفتن تخفیف های خاص 
آن هم برای زمان های مرده یا کم مشــتری؛ 

هم هزینه علاقه مندان به رســتوران رفتن را 
پایین می آورد و هم رونق را به رستوران هایی 
می دهد که یا ظرفیت خالــی دارند یا به هر 
دلیلی فروش شــان آنقدر کــه می خواهند 

نیست. اسنپ با سرویس هایی مانند اسنپ فود 
)که سرویس پایه سفارش آنلاین غذاست(، 
اســنپ پرو که ســرویس ویژه اســنپ فود 
محسوب می شود و همینطور با آپشن هایی 
چون غــذای خوش قیمــت و تخفیف روز؛ 
عملا در حال جذب حداکثری مشتری برای 
رستوران ها از طریق انعطاف در قیمت و دادن 
انتخاب های مختلف اقتصادی به مشــتریان 

خود است.
موضوعــی که هــم باعث تســلط بی چون 
و چرای ایــن غول اینترنتی بــر بازار فروش 
آنلاین غذا شــده و هــم در ســوی دیگر به 
شدت رســتوران های مختلف را به سرویس 
خود وابسته کرده اســت. موضوعی که فعلا 
رســتوران ها تا روزی که اســنپ برای آن ها 
مشــتری می آورد احتمالا گلایــه ای از آن 
نداشته باشند اما باید نگران روزی باشند که 
اسنپ همانند سرویس اســنپ مارکت خود 
که در برخی نقاط شــهر دارک استور )مرکز 
پخش های سوپرمارکتی( راه انداخته بخواهد 
یا به سرش بزند که اسنپ کیچنش را تبدیل 
به رستوران های واقعی بکند! روزهایی که با 
جاه طلبی هایی که تاکنون از اسنپ دیده ایم 
و البتــه نوآوری ها و زیرســاخت مارکتینگ 
قدرتمندش؛ احتمالا چندان هم دور از ذهن 

نباشد. 
آن روز است که شاید یکبار دیگر باید صنعت 
رســتوران داری ایران و بازیگــران و گردش 
مالی آن را از نو بازتعریف کرد. فعلا که رابطه 
رستوران ها و اسنپ رابطه حسنه ای است و با 
سرویس تازه فودرو جذاب تر هم خواهد شد. 
فقط این وسط تخفیفان باید بترسد از اینکه 
بازار تخفیف رستوران ها را احتمالا اسنپ از 

چنگش دربیاورد!

اسنپ با تخفیفان 
رقابت می کند؟

سرویس تازه ای که نشان می دهد گروه اسنپ در بازار 
غذا  هیچ نقطه پایانی برای خودش متصور نیست

      ویژه

هفدهم مهرمــاه، هم زمان با روز جهانی پســت، رویداد 
»نوآوران لجســتیک ایران« به همت کارخانه نوآوری 
رسانه راه کار در باشگاه آجودانیه برگزار می شود. کارخانه 
نوآوری رسانه راه کار قصد دارد رویداد »نوآوران لجستیک 
ایران« را بــا حضور مدیــران، فعــالان، علاقه مندان و 
کسب وکارهای حوزه لجستیک و استارتاپ های مرتبط 
با صنعت خرده فروشی برگزار کند. این مجموعه در چهار 
سال گذشته تمرکز ویژه ای در کارنگ، استودیو راه کار و 
انتشارات راه پرداخت روی حوزه لجستیک داشته است 
و سعی کرده با طراحی، تولید و انتشار مستمر صفحات 
ویژه لجستیک در کارنگ تا راه اندازی برنامه استودیویی 

لجستیک شو و در نهایت انتشار اولین کتاب نوآوری در 
صنعت لجستیک، به بزرگ شدن این اکوسیستم کمک 
کند. هدف راه کار برجسته کردن نقش صنعت لجستیک 
در تجارت و اقتصاد کشــور اســت؛ لذا این مجموعه در 
نظر دارد این بار یک گام جدید در اکوسیســتم نوآوری 
لجســتیک بردارد و با برگزاری اولین رویداد و دورهمی 
نوآوران لجســتیک ایران هم زمان با روز جهانی پســت 

مأموریت خود را در این زمینه توسعه دهد.
در واقع رویداد »نوآوران لجستیک ایران« یک دورهمی 
با هــدف افزایــش ارتباط فعــالان این اکوسیســتم و 
شبکه سازی میان آنها است. برگزارکنندگان این رویداد 

ســعی دارند تا با گرد هم آوردن فعــالان، فرصت های 
همکاری، سرمایه گذاری و توسعه محصولات و خدمات 
صنعت لجستیک را تسهیل کنند. در این رویداد پنل ها 
و ســخنرانی های متعدد حول محورهای متنوع صنعت 
لجستیک و دیگر صنایع مرتبط با آن برگزار می شود تا 
مخاطبان را از آخرین اتفاقات و تحولات اکوسیستم مطلع 
سازد. ذی نفعان و مخاطبان رویداد »نوآوران لجستیک 
ایران« می توانند ضمن آشنایی و برقراری ارتباط با تمام 
چهره های تأثیرگذار، متخصصــان و فعالان صنعت، از 
محتوای تخصصی و به روز که توسط برترین های صنعت 

لجستیک ارائه می شود، بهره مند شوند.

لجستیکی ها دور هم جمع می شوند
رویداد »نوآوران لجستیک ایران« هم زمان با  روز جهانی پست برگزار می شود

سازمان هواپیمایی کشوری ســایت فلایتیو را به دلیل گران فروشی بلیت به مدت یک  ماه 
تعلیق کرد. با این حال همچنان امکان خرید بلیت از این پلتفرم وجود دارد. به گزارش ایسنا، 
در راستای اعمال اختیارات قانونی مندرج در ماده5 قانون هواپیمایی کشوری مصوب 1328 
و نظارت بر فعالیت های هواپیمایی کشوری به منظور حفظ مصالح عمومی و با استناد به مفاد 
مصرحه در ماده 16 قانون هواپیمایی کشوری و نیز به دلیل عدم رعایت ماده 30 آئین نامه 
نظارت بر تاسیس و فعالیت دفاتر خدمات مسافرت هوایی، جهانگردی و زیارتی و با استناد به 
ماده 31 آئین نامه اخیرالذکر، پروانه فعالیت شرکت خدمات مسافرت هوایی آسوده کیهان 
سیر و سایت  www.flightio.ir متعلق به شرکت دور پرواز از تاریخ 20 شهریور 1403 
به دلیل عرضه بلیت/نمایش نرخ بلیت هواپیما در مسیرهای داخلی بالاتر از نرخ های تعیین 
شده به مدت یک ماه تقویمی تعلیق شدند. خرداد ماه امسال هم تعداد زیادی از مدیران و 
کارمندان فلایتیو در اقدامی دسته جمعی استعفا دادند و دلیل این اقدام را تصمیم های ارنیکا 
به عنوان سرمایه گذار اصلی این شرکت عنوان کردند.  فلایتیو در اطلاعیه اي اعلام کرده که 

گرانفروشی نکرده وصرفا این موضوع به دلیل یک نقص فنی اتفاق افتاده است.

پایان روزهای خوش صرافی های رمزارز؟
شــرکت »وندار«، از ارائه کنندگان خدمــات پرداخت الکترونیک به کســب وکارها، به 
پذیرندگان خود اطلاع داده است که براساس دســتورالعمل جدید »شاپرک«، از شنبه، 
1۷ شهریور 1403، سقف روزانه واریز شناسه دار کاهش پیدا کرده است. براساس اطلاعیه 
وندار، با اعمال این محدودیت سقف روزانه واریز شناسه دار به ازای هر حساب بانکی مبدأ 
برای کسب وکارهای رمزارزی 25 میلیون تومان و برای سایر کسب وکارها 200 میلیون 
تومان خواهد بود. به گزارش سایت دیجیاتو آن طور که وندار اطلاع داده، تراکنش هایی با 
مبالغ بالاتر 5 روز مسدود می شود تا از نظر انطباق با قوانین مبارزه با پول شویی و تأمین مالی 
تروریسم بررسی شوند و درصورت تأیید، مبلغ مسدودشده پس از این مدت به حساب مبدأ 
بازگردانده می شود.  صرافی »تترلند« نیز با اعلام این محدودیت از کاربرانش خواسته از این 
به بعد برای واریز مبالغ بالاتر، از »واریز آفلاین« استفاده کنند. آذر 1401، بانک مرکزی 
سقف تراکنش پلتفرم های رمزارز را از 50 میلیون تومان به 25 میلیون تومان در روز کاهش 
داده بود و حدود یک ماه بعد از آن، این محدودیت را روی کد ملی کاربران اعمال کرد تا هر 
شخص نتواند روزانه بیشتر از 25 میلیون تومان از طریق درگاه پرداخت به کیف پول خود 
در صرافی های رمزارزی واریز کند. آن زمان، راهکار واریز شناسه دار به کمک کاربران آمد 
تا از این محدودیت ها عبور کنند اما با تصمیم جدید بانک مرکزی، این امکان نیز محدود 

می شود. بانک مرکزی معمولًا دلیل این محدودیت ها را مقابله با پول شویی اعلام می کند.

آمارهای شاپرک از خرید شارژ
شش درصد از شبکه پرداخت کشور طبق گزارش مرداد ماه 1403 شاپرک به خرید شارژ 
و پرداخت قبض اختصاص یافته و بر همین اساس خرید خدمت و کالا نیز ۹0 درصد این 
شبکه را در اختیار گرفته است. به گزارش سایت پیوست ، براساس شاخص های عملکرد 
شاپرک در مرداد 1403، خدمت مانده گیری با 4/33 درصد سهم، کمترین سهم از کل 
خدمات در بین خدمات ارائه شده داشته اســت. در این گزارش آمده است، در ماه جاری 
عملکرد بیشتر شرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت به گونه ای بوده که سبب افزایش 
26/26 درصدی در خطای پذیرندگی شبکه شده است. ماه مرداد شرکت »فراپردازان آروند 
امید« با رقمی برابر با 0/011 درصد، بهترین عملکرد از منظر نسبت خطای پذیرندگی به 
مجموع تراکنش ها را در میان سایر شرکت ها داشته  است. در مقابل شرکت »آسان پرداخت 
پرشین« با کسب رقم 0/555 بیشترین خطای پذیرندگی را به خود اختصاص داده است. 
در مقایسه ماهانه عملکرد شرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت ملاحظه می شود که 
بیشترین کاهش در نسبت خطای پذیرندگی به کل تراکنش ها )عملکرد مثبت(، با رقمی 
برابر با0/068 درصد در مردادماه 1403در شرکت »فن آوا کارت« رخ داده است. براساس 
گزارش شاپرک،  در مرداد ماه 1403 بالغ بر 4/4۹8 میلیون تراکنش با ارزش 13/251 هزار 
میلیارد ریال در شبکه الکترونیک پرداخت کارت پردازش شده که نسبت به تیر ماه رشد 

3/56 درصدی در تعداد و 6/20 درصدی در ارزش ریالی داشته است.
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   توئیت بازی
چالش جناب خان با کپی خندوانه 

کامنت ها

مدیر شبکه نســیم مصاحبه ای با خبرگزاری مهر داشته و درباره 
برنامه »هزار و یک« با حضور جناب خان گفته است: »برنامه ای 
است که هم گفت و گو دارد و هم مدل مسابقه است و تا حدودی 
شبیه »خندوانه« است.« این حدود را نمی دانیم و فعلا سوال مهم 
این است: آیا عروسک جناب خان در دور جدید فعالیت خود موفق 
خواهد بود؟ جناب خان در »خندوانه« صاحب شهرت شد و بخش 
زیادی از موفقیت آن به بده بستان خوب با رامبد جوان برمی گردد. 
نشان به آن نشان که حضورش کنار پژمان بازغی در برنامه »جام 
آرزوها« مورد پسند مخاطبان قرار نگرفت.... محمدرضا خوشرو 
مدیر شبکه نسیم و دبیر جشنواره تلویزیونی جام جم همچنین 
درباره زمان برگزاری این جشنواره   گفته: ما این روزها در مرحله 
انتخاب داوران بخش های مختلف جشنواره هستیم. زمان بندی 
ما این است که جشنواره در پاییز برگزار شود؛ البته قرار بود زودتر 
انجام شود اما در این چند ماه آنقدر اتفاقات مختلف در کشور رخ 
داد که جشنواره هم چندین بار به تعویق افتاد و حالا امیدواریم در 
پاییز اختتامیه جشنواره برگزار شود. دیگر بخش جالب مصاحبه او 
درباره هزینه های برنامه »مهمانی« است که به صورت غیررسمی 
در برخی گمانه  زنی ها برای هر قسمت ۶ میلیارد تومان عنوان شده : 

»خیر هزینه ها کمتر است.«

  احمد رنجبر: رامبد جوان چندی پیش در برنامه »فوتبال 
3۶0« گفته بــود تلویزیون خانــه هنرمندان اســت. )نقل به 
مضمون( در عین حال دلخــوری خود از مدیــران فعلی را بر 
زبان آورد. پیرو همین اســت که می توان مطمئن شد تعطیلی 
»خندوانه« یک پروژه بوده و حالا نسیم سراغ کپی دیگری از آن 
رفته. با تعامل، امکان بازگشت این برنامه با حضور جوان وجود 
داشــت؛ اتفاقی که در صورت تحقق، نگرانی نسبت به ناکامی 

احتمالی جناب خان را به حداقل ممکن می رساند. 

  محمد صابری: جناب خان محبوب اســت. حتی امکان  
فعالیت و حضورش در قاب تلویزیون را هــم باید در حالی که 
بسیاری از برندها از این امکان محرومند، مبارک دانست. قطعا 
هم مدیر شبکه نسیم حق دارد برای در اختیار داشتن این برند، 
پز بدهد! اما حیف که باز هم داریم درباره مصرف شدن یک برند 

حرف می زنیم!

   آنالیز    رصد خانه

جمعه شــب اتفاقی جالب در شبکه ســه افتاد و برنامه »عمارت« در آستانه جام جهانی 
فوتسال روی آنتن رفت. وحید شمسایی )سرمربی تیم فوتسال ایران( یکی از مهمانان ثابت 
برنامه است و به همین خاطر، سعید فتحی روشن )شعبده باز( چالش های این قسمت را به 
موضوع فوتبال گره زده بود. شمسایی بارها تاکید کرد که ضبط »عمارت« متعلق به حالا 
نیست و نگران بود نکند متهم شود که به جای رسیدن به مسائل تیم ملی، در یک برنامه 
تلویزیونی حاضر شــده. حتی گفت در این لحظه هنوز تیم بسته نشده و ... پژمان بازغی 
دیگر چهره ثابت برنامه نیز بر حرف او صحه گذاشت. می پذیریم؛ اما کاش وحید شمسایی 
به تاریخ دقیق ضبط »عمارت« اشاره می کرد تا دیگر نگران قضاوت و اتهام نباشد. شبکه 

سه هم می توانست یک کپشن بزند و تاریخ ضبط برنامه را اطلاع رسانی کند که نکرد.

امیر حسین مدرس چند سالی از اجرای تلویزیونی فاصله گرفت که گفته می شود مشغول 
انجام پایان نامه و کارهایی شخصی از این دست بوده است. او سال گذشته در مقام کارشناس 
برنامه »ایران دوست داشتنی« به قاب شبکه یک بازگشت و چندی بعد مجری مسابقه »برد 
برد« شبکه آی فیلم شد. به این ترتیب او برای یک دوره به شکل همزمان در دو شبکه دیده 
می شد. با پایان برنامه »ایران دوست داشتنی« پخش »برد برد« ادامه داشت تا اینکه هفته 
قبل نوبت به پخش مسابقه »سرزمین شعر« رســید. این برنامه نیمه اول هفته روی آنتن 
شبکه چهار و نیمه دوم هفته روی آنتن شبکه دو می رود. با این حساب مخاطبان هر شب 
امیر حسین مدرس را ملاقات می کنند؛ گاهی در آی فیلم و گاه در شبکه چهار و دو! اگر فصل 
جدید »ایران دوست داشتنی« تولید شود، آنتن تلویزیون به تسخیر مدرس درخواهد آمد!

در حالی که توضیحی رسمی درباره توقیف سریال »غربت« بیان نشده، خبرگزاری ایسنا دلیل 
را اینطور توضیح داد: » مبنای اعتراض ها به آن، شک شخصیت »فری« به همسرش »احلام« 
به نظر می رسد. »احلام« که مطابق قصه ســریال، به زور به ازدواج شخصیت خلافکار »فری« 
درآمده، در همسایگی شخصیت »سیف الله« محبوب سابقش که درگیر اعتیاد است، زندگی 
می کند. از اوایل شهریورماه در پی اعتراضاتی در فضای مجازی نسبت به تصویرسازی از شخصیت 
عرب زبان »احلام« و پس از حکم دادستانی، این مجموعه توقیف شده است؛ اگرچه گفته می شود 
به زودی و با اعمال اصلاحات لازم، قرار است رفع توقیف شود.«  این سریال که با اعلام صادق 
یاری تهیه کننده قرار است پس از اعمال اصلاحات، بار دیگر انتشار را از سر گیرد، نهمین مجموعه 

خانگی به شمار می آید که در میانه راه، با دستور نهادهای نظارتی، دچار توقف می شود.«

ابهام روز      شمسایی در عمارت چه می کند؟

دو کاره روز      مدرس و اجرای همزمان دو برنامه

رمزگشایی روز      مشکل غربت چه بود

حضور در رئالیتی شوها باعث 
می شود تا مخاطبان پی به 

وجوه دیگری از بازیگران ببرند. 
مثلا اینکه چقدر در بازی مافیا 

صاحب استعداد هستند یا 
در »جوکر« چطور می توانند 
بخندانند و ... »جوکر« بعد از 

مسابقه »اسکار« دومین زمین 
بازی برای رویا میرعلمی بوده 
که از هر دو موفق بیرون آمده 

است.

»چیزهای ساده« نوروز 1402 از شبکه چهار پخش شده بود و حالا شبکه یک هم قرار است آن را پخش 
کند. فیلم درباره آدم هایی است که می خواهند از جامعه انسانی بگریزند اما در نهایت درمی یابند که انسان 
موجودی اجتماعی است و راهی جز زندگی در کنار انسان های دیگر ندارد و باید دید خودش به زندگی و 
همزیستی با دیگران را تغییر دهد. »چیزهای ساده« پیام خود را با طنزی شیرین منتقل می کند و همین 
ویژگی، آن را به فیلمی سرگرم کننده تبدیل کرده است. در خلاصه داستان فیلم آمده است: وینسنت یک 
کارآفرین موفق مشهور است. روزی، خرابی ماشین در یک جاده کوهستانی به طور موقت سبک زندگی 
دیوانه وار او را مختل می کند. پی یر که جدا از دنیای مدرن در میان طبیعت زندگی می کند به کمک او می آید 
و از او پذیرایی می کند. ملاقات این دو مرد که با هم مخالفند، باورهای مربوط به آنها را به هم می زند و خود 
را در حال خندیدن می بینند. وینسنت از سبک زندگی پی یر در دامن طبیعت بکر و نوع آشپزی او خوشش 

می آید و از او دعوت می کند که به شهر بیاید و ...
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فیلم سینمایی »فراری بزرگ« 
با گویندگی ۲۲ نفر از گویندگان 
گفتار فیلم در واحد دوبلاژ اداره 

کل تامین و رسانه بین الملل سیما 
دوبله شد. این فیلم در گونه اکشن، 
کمدی و جنایی محصول سال ۲۰۲۱ 
لهستان، قرار است از شبکه نمایش 

پخش شود.

ویژه برنامه »مهر محمد« به 
مناسبت هفته وحدت با اجرای 

حسن سلطانی هر شب ساعت ۲۳ 
از شبکه یک پخش می شود. در 
این ویژه برنامه مهمانان مختلف 

همچون خوانندگان، نویسندگان ، 
گروه های سرود محلی و بازیگران 

سریال »طوبی« حضور خواهند 
داشت.

موفقیت میرعلمی در جوکر و اسکار

 شبکهساعتقالببرنامه

ورزش/ آنتن1۶   جام جهانی فوتسالاسپانیا - قزاقستان

سه/ آنتن /ورزش1۶:30    لیگ برتر انگلیس تاتنهام - آرسنال

ورزش/ آنتن17:45   لالیگا اسپانیاخیرونا - بارسلونا

آنتن/ فیلیمو/ نماوا18:30جام جهانی فوتسال     آرژانتین – اوکراین  

تهران  21فیلم سینمایی  مرد آزاد

ورزش/ آنتن22:15  سری A ایتالیامونزا – اینتر   

گروه تلویزیون   
هفتصبح

آرش عباســی نویســنده فصــل هفتم ســریال 
»پایتخت« اســت. این خبر به شکل رسمی اعلام 
نشــد اما هومن حاجی عبداللهی به تازگی عکسی 
از پشت صحنه سریال در صفحه اینستاگرام خود 
منتشر کرده است که عباســی نيز در آن حضور 
دارد. شيوه اطلاع رسانی درباره »پایتخت« عجيب 
است؛ سيمافيلم برای اعلام زمان پخش فصل هفتم، 
به جای یک خبر ســاده، گرفتار هيجان و رپورتاژ 
می شــود؛ عوامل و بازیگران نيز از طریق انتشار 
عکس ها در صفحات مجازی مشخص می شوند! به 
این مدل غير حرفه ای اطلاع رسانی کاری نداریم؛ 

فعلا سوژه، حضور آرش عباسی در پروژه است. 

   مورد اول| ضعيف ترین پایتخت
همین ابتدا تکلیف مان را روشــن کنیم و بگوییم اعتماد 
دوباره به آرش عباســی در مقام نویســنده »پایتخت 7« 
ربطی به اعتراض های فرامتن که »پایتخت ۶« تجربه کرد، 

ندارد. در ادامه آنها را مرور خواهیم کرد اما مهم ترین نگرانی 
اهل فن، اطلاع از کیفیت پایین سری قبل سریال سیروس 
مقدم است. فصل ششم »پایتخت« در حالی کلید خورد که 
گروه سازنده زنده یاد خشایار الوند را کنار خود نداشتند. او 
طی سال ها همکاری با محسن تنابنده )طراح، ایده پرداز و 
سرپرست نویسندگان( صاحب زبان مشترک شده بودند. 
از این رو نتیجه ای که به دســت می آمد خاص و عام را به 
تحسین وا می داشــت. اوج آن به فصل پنجم »پایتخت« 
برمی گردد که قصه، اتفاق و موقعیت کمدی وافر داشــت 
و حتی نزدیک شدن ســریال به خطوط قرمز، دلپذیر بود 
و یک کاشت مهم داستانی برای برداشت در قسمت های 
پایانی قلمداد شد. آرش عباسی اما نتوانست فیلمنامه ای 
خوب در اختیار تیم سازنده قرار دهد. خودش در مصاحبه 
با خبرگزاری مهر اقــرار کرد که با تنابنده بده- بســتان 
داشته اما هویت مستقل نویســنده نیز حفظ شده بود. با 
این حســاب، ضعف اصلی فصل ششم »پایتخت« متوجه 
خود عباسی می شود. وانگهی، از یاد نبریم که تنابنده ایده 
می دهد و خط داستانی را مشــخص می کند؛ اما به دلیل 
گسترده بودن وظایف او در ســریال، باید نویسنده ای کار 
راه انداز و خوش فکر کنارش باشد. یعنی تاثیرش در بخش 
فیلمنامه را نباید نادیده گرفت، ولی ســهم اصلی متعلق 

به نویسنده اســت. خلاصه، »پایتخت ۶« از منظر روایت 
داســتانی و موقعیت های کمدی ایرادات اساسی داشت و 
عدم انسجام قصه داد همه را در آورد. با این پیشینه، عجیب 

است که محسن تنابنده بار دیگر به او اعتماد کرده.  

   مورد دوم| خروج از ریل
این بخش از گزارش نیز ربطی به اعتراضات فصل ششــم 
ندارد! ما به عنوان رسانه ای که همواره حامی »پایتخت« 
بوده و تلاش کــرده ضعف ها را نادیــده بگیرد، معتقدیم  
فصل ششم از ریل خارج شــد. بله، می توان واقعیت های 
جامعه را در قصه وارد کرد؛ می توان حرف های انتقادی زد 
اما چنین امری تا جایی مجاز اســت که از ظرف اثر خارج 
نشود. »پایتخت« قصه خانواده ای معمولی است و باید از 
نگاه همین آدم های آشنا، نقد کند و نیش بزند. همانطور 
که فصل اول تا پنجم ســریال چنین می کرد اما حرف ها، 
بزرگتر از دهان شخصیت ها نبود. با پیوستن آرش عباسی 
به سریال اما  شخصیت ها منقلب شدند! نقی معمولی دیگر 
معمولی نبود و تبدیل به شخصیتی کاریکاتوری از مردان 
سیاست شــد. نویسنده چون دنیای ســریال را به خوبی 
نمی شناخت، کاری کرد که شــخصیت ها برای مخاطب 

نیز بیگانه شدند.

   مورد سوم| لطمه به سریال
شوخی با سکانس فیلم »قیصر« در سکانس آزادی ارسطو از 
زندان حساســیت ایجاد نکرد اما مشابهت سازی بخش هایی 
از »همســفر« ، »ممل آمریکایی« و »در امتداد شب« توسط 
»پایتخت ۶« جنجال به پا کرد. نظر ما را بخواهید، نباید نگران 
این دست شوخی ها بود. چه بسا ممیزان تلویزیون یا همین نظر 
را داشتند یا متوجه نشده بودند. در هر حال، فشار بیرونی بر 
صدا و سیما بالا گرفت و لطمه ای شدید بر وجاهت »پایتخت« 
وارد آمد. آرش عباسی در مصاحبه ای اعلام کرده   سهمی از این 
سکانس ها دارد. چه بسا یکی از دلایل نوشتن این سکانس های 
پردردسر حاصل عدم شناخت او از فضای تلویزیون بوده. چون 
عباسی تا پیش از آن فقط در تئاتر کار می کرد که دنیایی دیگر 
دارد و به خاطر برخورداری از مخاطب خاص و معدود، آزادی 
عمل این حوزه بیشتر است. همین نیز خود مسئله مهمی است 
که چرا باید »پایتخت« به کسی سپرده شود که تجربه نگارش 

فیلمنامه ندارد؟

   مورد چهارم| نگرانی جدید
پیرو سابقه عباسی و نیز عدم تجربه کافی او در فیلمنامه نویسی 
باید دلواپس »پایتخت 7« بود. نگرانی ما این نیســت که یک 
شوخی با یک فیلم قدیمی شــکل بگیرد؛ بلکه اصل موضوع، 
جایگاه سریال اســت. نکند ســری جدید »پایتخت« باز هم 
قصه ای خسته کننده، کش دار به همراه شوخی های نه چندان 
قوی داشته باشد. نگرانی دیگر به سلیقه مدیران فعلی تلویزیون 
مربوط می شود که به نازل ترین ســریال ها رضایت می دهند. 
نمونه تازه آن »طوبی« و »غریبه«. تازه در زمان مدیریت آنها، 
برندهایی مثل »نون خ« و »زیر خاکی« نابود شدند و این خطر 

بیخ گوش »پایتخت« هم هست.

سازندگان سریال محبوب تلویزیون بار دیگر سراغ آرش عباسی برای نگارش فیلمنامه رفته اند؛ 
اتفاقی که خاطرات حواشی فصل ششم و کیفیت پایین آن را زنده می کند

پایتخت با آرش ریسک دوباره 

         منظر اول| جوکر هفته پیش در قالب پرونده ای مفصل به بررسی عملکرد شرکت کنندگانِ »جوکر« بانوان 
پرداختیم. آن گزارش ناظر به پخش سه قسمت از مسابقه در پلتفرم فیلیمو بود. در ادامه نوبت به انتشار قسمت 
چهارم رسید که باعث شد نگاه ها بیش از پیش به سمت رویا میرعلمی جلب شود. او در چالش خواستگاری از 
دختران دهه های مختلف، نماینده دهه 80 بود که گریمی جالب هم داشت! میرعلمی سعی کرد نخندد و طاقت 
آورد تا جایی که صورتش قرمز شده بود. در نهایت به خنده افتاد و همزمان حالت گریه داشت که خودش توضیح 
داد برای لحظه ای دچار فشار عصبی شد و با قرص و ... نجات یافت. این بخش از »جوکر« در فضای مجازی بازتاب 
زیادی داشت و کاربران تحسین خود را نثار رویا میرعلمی کردند. او در قسمت های قبل نیز لحظات بامزه ای رقم 

زده بود ؛ مثل تعریف جوک بی مزه و طراحی یک جوکر تایم جذاب. 

رویا میرعلمی به همراه شکیب شجره، نگین معتضدی و یوسف صیادی شرکت کنندگان           منظر دوم| اسکار
فصل دوم مسابقه »اسکار« بودند. او در این رئالیتی شو نیز با انرژی مقابل دوربین حاضر شد و تلاش زیادی برای 
خلق لحظات شاد انجام داد. مثلا عکس های دوران دانشجویی خود با مانتوی اپل دار و مقنعه را به نمایش گذاشت 
و همین اسباب شوخی و خنده شــد. در بخش چالش »بی مصرف ترین استعداد« هم دهانش را باز کرد و گفت 
فکش صدا می  دهد؛  این کار   همه را به خنده انداخت. میرعلمی در بخش  هایی هم که قرار بود شرکت کنندگان 
توضیحی درباره کلماتی عجیب بدهند، با وجود اینکه چیزی از آنها نمی  دانست شروع می کرد با اعتماد به نفس 
حرف زدن و همین هم موقعیت بامزه ای را شکل داد. فیلم کوتاهی که در آن با فیلم »شاینینگ« شوخی کرده 

بود هم جزو جذاب ترین فیلم های این فصل بود. میرعلمی در این فصل اول شد.

چیزهای ساده 
  پخش : شبکه یک

  زمان: امشب/ ۳۰ دقیقه بامداد
  کارگردان : اریک بسنارد 

  بازیگران :  لمبرت ویلسون، گریگوری 
گدبویس ، ماری گیلین و... 

  محصول :  فرانسه/ ۲۰۲۳ 
  نمره در imdb: 6/5 از ۱۰  
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شاهکارمهندسیمیتایکستی

هواوی اخیرا اولین گوشی تاشدنی سه تکه جهان را با نام میت XT اولتیمیت 
معرفی کرد. این گوشی دو لولا دارد و ســه بار تا می شود. نکته جالب اینکه 
ضخامت گوشی هواوی در حالت تا شــده تقریبا هم اندازه ضخامت گلکسی 
زد فولد 6 سامســونگ اســت. تصویر منتشرشــده در ردیت، مقایسه ای از 
ضخامت میت XT اولتیمیت و گلکسی زد فولد 6 ارائه می دهد. این تصویر 
همچنین باعث شد بحث های زیادی بین طرفداران و منتقدان سامسونگ و 
هواوی ایجاد شود. به گزارش زومیت، ضخامت هواوی میت XT اولتیمیت، 
12/8میلی متر و ضخامت گلکسی زد فولد شش سامسونگ به 12/1میلی متر 
می رســد؛ بنابراین، از نظر اعداد و ارقام، غول فناوری کره جنوبی برنده این 
رقابت است. از طرف دیگر، نباید فراموش کرد میت XT اولتیمیت از طراحی 
سه تکه بهره می برد و ابعاد نمایشگر آن در حال باز 10/2اینچ است. در مقام 
مقایسه، گلکسی زد فولد شــش از نمایشــگر داخلی با ابعاد 7/6اینچ بهره 
می برد. طرفداران سامسونگ می گویند این شــرکت در بخش استحکام و 
دوام گوشی های تاشدنی بسیار دقیق عمل می کند. سامسونگ طی سال های 
گذشته تلاش کرده است همه اجزای گوشی های تاشدنی خود را بهبود بخشد 
و آن ها را به بهترین شــکل ممکن روانه بازار کنــد. از طرف دیگر، منتقدان 
سامسونگ باور دارند طراحی گوشی های تاشدنی شرکت کره ای در چند سال 
اخیر تغییر چندانی نداشته است و هر ســال فقط بهبودهای جزئی دریافت 
می کند که بیشــتر آن ها نیز به نوعی رفع اشکالات طراحی اولیه هستند که 

ازجمله می توان به فرم باریک گوشی در حالت تاشده اشاره کرد.

رونماییازدستیارصوتیگوگل

گوگل دسترسی به دستیار صوتی پیشــرفته خود، »جمینای لایو«، را برای 
تمامی کاربران اندروید رایگان کرد. این خبر هیجان انگیز برای علاقه مندان 
به هوش مصنوعی و کاربران اندروید، به این معنی اســت که حالا می توانند 
به صورت صوتی با جمینای گفت وگو کنند و از قابلیت های پیشــرفته  این 
دستیار هوشمند بهره مند شوند. به گزارش آی تی رسان، یکی از برجسته ترین 
ویژگی های جمینای لایو، قابلیت گفت وگوی صوتی طبیعی و روان اســت. 
شما می توانید به سادگی با جمینای صحبت کنید، سوالات خود را بپرسید 
و دســتورات مختلفی به آن بدهید. حتی در حین مکالمه، می توانید آن را 
قطع کرده و به موضوع دیگری بپردازید. تنوع صدا یکی دیگر از ویژگی های 
جذاب جمینای لایو است. شــما می توانید از میان چندین صدای مختلف، 
صدایی را که بیشتر به سلیقه تان نزدیک اســت، انتخاب کنید. این ویژگی 
به جمینای لایو شــخصیتی منحصر به فرد می بخشــد و تجربه کاربری را 

دلنشین تر می کند.

اعلامتاریخعرضههوشمصنوعیاپل
اپــل همزمــان بــا معرفی ســری 
 Apple آیفــون 16 اعلام کــرد که
Intelligence را بــه صورت بتا از 
ماه اکتبر به همراه iOS 18.1 عرضه 
 Apple خواهد کرد. قابلیت هــای
Intelligence  در ابتــدا منحصر 
به کاربران انگلیســی زبان آمریکایی 
خواهد بــود. اپل توضیــح داده که 
Apple Intelligence را به تدریج 
برای زبان های بیشتری عرضه خواهد 
کرد. این شرکت ابتدا در ماه دسامبر، 
پشتیبانی از لهجه های زبان انگلیسی 
در استرالیا، کانادا، نیوزیلند، آفریقای 
جنوبی و بریتانیــا را اضافه خواهد کرد، ســپس زبان های جدید در ســال 
 Apple 2025 منتشر خواهند شــد. به گزارش فارنت، اپل متعهد شده که
Intelligence  را در ســال 2025 به زبان های چینی، فرانسوی، ژاپنی و 
اســپانیایی ارائه کند. هوش مصنوعیApple Intelligence  به محض 
عرضه، به صورت رایگان در دســترس کاربران آیفــون 15پرو، آیفون 16 و 
آیفون 16پرو قرار خواهد گرفــت. کاربران مک یا آی پد با تراشــه M1 یا 
جدیدتر نیز می توانند به قابلیت های Apple Intelligence  دسترســی 

داشته باشند.

غولگرانقیمتپلیاستیشن
چهار ســال بعد از عرضه کنســول PS5، حالا نوبت به 
پلتفرم میان نسلی سونی یعنی PS5 Pro رسیده است. 
کنسولی که چند ماهی بود شــایعات مختلفی پیرامون 
آن به گوش می رســید و بالاخره به شــکل رســمی در 
جریان یک رویــداد 9دقیقه ای معرفی شــد. این بار هم 
مانند دفعات قبلی نوبت به مارک ســرنی، طراح ارشــد 
معماری پلتفرم های اخیر سونی رسید تا توضیحات فنی 
کاملی را درباره کنســول PS5 Pro ارائه کند. رویدادی 
که در اینجا مهم ترین نکات آن را بــا هم مرور کرده و به 
این مسئله می پردازیم که بالاخره کنسول جدید سونی 
با چه مشــخصات ســخت افزاری روانه بازار می شــود و 
چه انتظاراتی می توانیم از آن داشــته باشیم. در جریان 
توضیحات ارائه شده از سوی مارک سرنی متوجه شدیم 
که کنسول PS5 Pro تمرکز خود را روی ارتقا سه بخش 
قرار داده است. پردازنده گرافیکی که 45درصد نسبت به 
گذشته قدرتمند تر شده، پشــتیبانی بهتر از تکنولوژی 
Ray Tracing و Upscale تصاویــر با اســتفاده از 
هوش مصنوعی که مدت ها است در کامپیوترهای شخصی 
مورد اســتفاده قرار می گیرد و حالا ســونی از آن با نام 
PSSR رونمایی کرده اســت. عملا همان طور که انتظار 
می رفت PS5 Pro هر آن چیزی که PS5 ارائه می کرد را 
به شکل بهبود یافته ای در اختیار کاربرها قرار می دهد و 
خبری از قابلیتی متفاوت یا منحصر به فرد در آن نیست. 
با توجه به نمایشــی که از برخی بازی هــای انحصاری و 
غیرانحصاری صورت گرفت، مشخص شد که به طور مثال 
در اثری همچون The Last of Us Part 2، کنســول 
PS5 Pro می تواند تصاویر را با نرخ فریم 60 اما با وضوح 
تصویر بالاتری اجرا کند. البتــه که در جریان توضیحات 
ارائه شده از سوی مارک سرنی، اعداد و ارقام دقیقی  ارائه 
نشــد اما انتظار می رود که کنســول جدید سونی بتواند 
بازی های مختلفی که تاکنون عرضه شده اند را به شکل 
4K Native و 60 فریــم اجرا کنــد. در مثالی دیگر به 
Ratchet and Clank Rift Apart اشــاره شد که 
دقیقا وضعیتی مشابه را به خود دیده و می تواند تصاویر را 
با کیفیتی بالاتر و به صورت 60 فریم اجرا کند. نکته ای که 
باید به آن توجه کرد، این است که سونی به شکل دقیق  
توضیح نــداده که آیا ارتقاهای صــورت گرفته در زمینه 
وضوح تصویر به شــکل خاص مربوط بــه ارتقا پردازنده 
گرافیکی می شود یا PSSR هم در آن دخیل است. بخش 
دیگر ارتقــا PS5 Pro به بهبود اســتفاده از تکنولوژی 
Ray Tracing می شــود. هرچند کنسول پایه سونی 
هم از این تکنولوژی پشــتیبانی می کند اما مارک سرنی 
توضیح داد که حالا با در اختیار داشــتن ســخت افزاری 
قدرتمند تر، PS5 Pro می توانــد در این زمینه عملکرد 
به مراتب بهتری را نسبت به گذشته نمایش دهد. یکی از 
مثال های این موضوع به Gran Turismo 7 اختصاص 
داشت. ســاخته Polyphony Digital در زمان اجرا 
روی PS5 معمولی تنها در حالت Replay می توانست 
جلوه های بصری خود را با Ray Tracing همراه کند اما 
حالا با PS5 Pro این امکان در جریان گیم پلی هم ایجاد 
شده است. مسئله ای که می تواند تاثیر چشم گیری روی 
جلوه های بصری بازی های مختلف داشــته باشد. نهایتا 
اما مجموعه ای از بازی هایی که تاکنون عرضه  شده اند اما 
قرار است از PS5 Pro پشتیبانی کنند هم به نمایش در 
Marvel’s Spider- آمدند که از جمله  آنها می توان به

 Rebirth، Horizon 7 Final Fantasy ،2 Man
 ،2 Forbidden West، The Last of Us Part
 Demon’s Souls، Ratchet and Clank Rift
 Hogwarts Legacy 2 و Apart، Alan Wake
اشاره کرد. سونی هیچ اطلاعاتی از بازی هایی که قرار است 
در آینده منتشر شوند، ارائه نکرد اما انتظار می رود که در 
رویداد دیگری شاهد اطلاعات بیشتر در این زمینه باشیم. 
 PS5 Pro در انتها باید به قیمت و زمان عرضه کنســول
هم اشاره کنیم. کنسول میان نسلی جدید سونی با قیمت 
700دلار در آمریکای شمالی و 800یورو در اروپا در تاریخ 
هفت نوامبر عرضه می شود. قیمتی که می تواند از همین 
 PS5 حالا این کنسول را از برنامه بســیاری از دارندگان
خارج کند. این نکته نیز حائز اهمیت اســت که کنسول 
PS5 Pro همراه بــا درایو عرضه نمی شــود و گیمرها 
می توانند در صورت نیاز درایو جــدای آن را تهیه کنند. 
ســونی همچنین توضیح داده که تمامی ابزارها و وسایل 
جانبی که تاکنون برای PS5 عرضه شده با کنسول جدید 
 PS5 آنها سازگاری دارد و کاربرها می توانند از درایوهای
Slim روی این پلتفرم هم استفاده کنند. کنسولی که این 

بار با فضای ذخیره سازی دو ترابایتی روانه بازار می شود.

 IFA با دســت پــر در Acer کمپانی
2024 حضــور یافــت و محصــولات 
متنوعی را بــرای طرفــداران فناوری 
معرفــی کــرد. یکــی از جالب ترین 
 Acer ،محصــولات ایــن شــرکت
Nitro Blaze 7  اســت کــه بــه 
عنوان یک دستگاه دســتی مبتنی بر 
ویندوز 11 معرفی شــد. این دستگاه 
از پردازنــده Ryzen AI بهره می برد 
و بــا ویژگی هایــی نظیــر نمایشــگر 
144هرتزی، 16گیگابایــت رم و تا دو 
ترابایــت حافظه ذخیره ســازی قابل 
گسترش توجه زیادی را به خود جلب 
کرد. این دســتگاه برای گیمرهایی که 
به دنبال تجربه بازی های قدرتمند در 
قالب یک دســتگاه قابل حمل هستند، 
گزینه جذابی به شمار می آید. همچنین 
 Swift Go 14 AI از لپ تاپ Acer
رونمایی کــرد که اولیــن لپ تاپ این 
 Snapdragon شــرکت با پردازنده
X Plus  اســت. ایــن لپ تــاپ که با 
قیمت 1000دلار عرضه خواهد شــد، 
به عنوان یک دستگاه سبک و قدرتمند 

در بازار حضور خواهد داشــت. یکی از 
 Acer دیگر جذابیت های محصولات
 Project در این نمایشــگاه، معرفی
DualPlay بود؛ لپ تاپــی با کنترلر 
داخلی که به عنوان یــک تاچ پد عمل 
می کنــد و اســپیکرهای پــاپ آوت 
بــرای صــدای بهتــر ارائــه می دهد. 
ایســر در کنار محصولات گیمینگ و 
 Iconia لپ تاپ های قدرتمند، تبلت
X12 را نیــز معرفی کــرد. این تبلت 
با قیمــت 349دلار، صفحــه نمایش 
امولــد 12/6اینــچ و باتــری 10هزار 
میلی آمپرساعتی توجه زیادی را به خود 
جلب کرده است. البته این محصول تا 
اوایل سال 2025 وارد بازار نخواهد شد.

آنــر )HONOR( در ایفــا 2024 با 
رونمایی از محصولاتی متنوع، از جمله 
HONOR Magic V3، یکــی از 
نازک ترین گوشی های تاشوی جهان، 
 Magic .حضوری چشــمگیر داشت
V3 تنها 9/2میلی متــر ضخامت دارد 
و به عنــوان یکــی از برجســته ترین 
گوشی های تاشــو بازار، توجه زیادی را 

به خود جلب کرد. این گوشی با قیمت 
1699پوند )تقریبا 2236دلار( عرضه 
خواهد شد و از طراحی مینیمالیستی و 
قدرت سخت افزاری بالایی بهره می برد. 
علاوه بر این، HONOR سه محصول 
 MagicBook دیگر شــامل لپ تاپ
Art 14، تبلــت MagicPad 5 و 
 HONOR Watch ساعت هوشمند
5 را نیز معرفی کرد. یکی از ویژگی های 
 MagicBook Art جالب در لپ تاپ
14، دوربین جداشونده آن است که با 
استفاده از آهنربا به درب لپ تاپ متصل 
می شود. این ویژگی باعث می شود که 
امنیــت و کارایی این دســتگاه بهبود 
یابد. آنر با معرفی این محصول نشــان 
داد که همچنان تمرکز خــود را روی 
طراحی خلاقانه و تولید دستگاه هایی 
با کارایی بــالا و ویژگی های منحصر به 
فرد قرار داده است. این برند به ویژه در 
بخش گوشی های تاشو و دستگاه های 
هوشــمند خانگــی، پیشــرفت های 

چشمگیری داشته است.
لنوو )Lenovo( در ایفا 2024 با معرفی 

مفاهیــم جدید و محصــولات تجاری 
قدرتمنــد، توجه ها را به خــود جلب 
کرد. یکــی از جالب تریــن محصولاتی 
که لنوو معرفی کــرد، لپ تاپ مفهومی 
Auto Twist AI بود. این دستگاه با 
استفاده از یک وب کم، قابلیت چرخش 
خودکار صفحه نمایش براساس موقعیت 
کاربر را دارد. همچنیــن این لپ تاپ از 
دستورات صوتی برای باز و بسته کردن 
درب آن پشــتیبانی می کنــد که برای 
اهداف دسترسی و راحتی کاربران بسیار 
مفید اســت. علاوه بر این، لنوو ســری 
جدیدی از لپ تاپ های تجاری مجهز به 
پردازنده Snapdragon X Plus را 
 ThinkBook 16 Gen.معرفی کرد
7 یکی از این لپ تاپ هاست که با قیمت 
749دلار به بازار می آید و یکی از مقرون 
 به  صرفه ترین دستگاه های مجهز به این 
پردازنده به شــمار می رود. لنوو با این 
محصولات نشــان داد که همچنان در 
نوآوری و طراحی دستگاه های هوشمند 
پیشــتاز اســت. همچنین با تمرکز بر 
هوش مصنوعــی و قابلیت های جدید، 

محصولات خود را به ســطح جدیدی 
ارتقا داده است.

سامســونگ در نمایشــگاه ایفا 2024 
حضور بسیار قدرتمندی داشت و یکی 
از جذاب ترین محصولات آن، گلکسی 
بوک 4 اج بود. این لپ تــاپ اقتصادی 
پردازنده جدید اســنپدراگون ایکس 
پــلاس را در خود می بیند. تراشــه ای 
که قدرت و کارایی بالایــی را با قیمت 
پایین تر نســبت به مدل های پیشین 
ارائه می دهد. گلکســی بــوک 4 اج با 
یــک صفحه نمایــش 15/6اینــچ، تا 
16گیگابایت رم و تــا 512گیگابایت 
حافظه داخلی عرضه می شــود. علاوه 
بر این، سامسونگ از درگاه های متنوع 
و باتــری قدرتمند برای این دســتگاه 
اســتفاده کــرده اســت. همچنیــن 
سامسونگ در ایفا 2024 از گوشی های 
هوشــمند و لوازم خانگی هوشــمند 
خود نیز پرده برداشــت. یخچال های 
هوشمند ســری Family Hub این 
برند بــا صفحه نمایش هــای بزرگ و 
قابلیت های هوش مصنوعی ارتقایافته، 

به کاربران این امکان را می دهد که به 
راحتی محتویات یخچــال را مدیریت 
کرده و حتی با دســتگاه های هوشمند 
دیگر در خانــه همگام ســازی کنند. 
گلکســی بوک 5 پرو 360 سامسونگ 
که در IFA 2024  رونمایی شد، یک 
لپ تاپ با طراحی 360درجه است که با 
تمرکز بر قدرت پردازشی و ویژگی های 
هوش مصنوعی توانسته توجه کاربران 
حرفه ای را بــه خود جلب کنــد. این 
 Core Ultra 7 دســتگاه از پردازنده
 Arc 140V اینتــل و کارت گرافیک
بهره می برد که تجربه ای سریع و روان 
را در اجــرای نرم افزارهای ســنگین و 
خلاقانــه فراهــم می کند. نمایشــگر 
16اینچ OLED با رزولوشن بالا و نرخ 
تازه ســازی 120هرتز، عــلاوه بر ارائه 
تصاویر شــفاف، تجربه بصری جذابی 
برای کاربران ایجاد می کند. همچنین، 
پشتیبانی از قلم S Pen و قابلیت تبدیل 
به تبلت، ایــن لپ تاپ را بــه یک ابزار 
کاربردی برای طراحان و کاربران خلاق 

تبدیل کرده است.

 تحلیل

معرفی گوشی های جدید همیشه با هیجان و انتظار 
همراه است. امسال نیز دو غول صنعت موبایل، اپل 
و سامســونگ، با آیفون 16 و گلکســی S24 وارد 
میدان شده اند. هر دو دستگاه به عنوان پرچمداران 
شــرکت های خود، از جدیدترین و پیشرفته ترین 
فناوری ها بهره مند هستند. با این حال، انتخاب میان 
این دو دستگاه برای کاربران همیشه چالش برانگیز 
بوده و نیاز به مقایسه دقیق دارد. در اینجا  به مقایسه 
جامع و کامل آیفون 16 و گلکسی S24 می پردازیم 
تا ببینیم کدام یک می توانــد تجربه بهتری را ارائه 
دهد. از نظر طراحی ظاهری، آیفون 16 با جزیره پویا 
برای دوربین سلفی و حســگر Face ID شناخته 
می شود، در حالی که گلکســی S24 از یک حفره 
کوچک در نمایشگر برای دوربین سلفی بهره می برد. 
هر دو گوشــی، طراحی زیبــا و مینیمالی دارند اما 

تفاوت در نوع چینش دوربین ها و اندازه آن ها بسته 
به سلیقه کاربران، جذابیت های متفاوتی به همراه 
 Super دارد. آیفون 16 به یک نمایشگر 6/1اینچ
Retina XDR OLED مجهز است که با وضوح 
1179 در 2556پیکسل و تراکم 460پیکسل بر هر 
اینچ تجربه دیداری فوق العاده ای ارائه می دهد. این 
نمایشگر از استانداردهای HDR10 و دالبی ویژن 
پشــتیبانی می کند و حداکثر روشــنایی دو هزار 
نیت دارد اما نــرخ تازه ســازی آن همچنان ثابت 
و 60هرتز اســت. گلکســی S24 با یک نمایشگر 
 Dynamic LTPO AMOLED6اینــچ /2
2X، وضــوح 1080 در 2340پیکســل و تراکــم 
416پیکســل بر هر اینــچ می تواند تصاویــر را با 
روشنایی فوق العاده تا 2600نیت نمایش دهد. نرخ 
تازه سازی متغیر 1 تا 120هرتز این نمایشگر، تجربه 

کاربری بســیار روان تری را نســبت به آیفون ارائه 
می دهد. در مجموع، گلکســی S24 با رفرش ریت 
بالاتر و روشنایی بیشــتر، از نظر نمایشگر نسبت به 
 A18 آیفون 16 برتر اســت. آیفون 16 با پردازنده
و لیتوگرافی ســه نانومتری عرضه شده است. این 
 Apple پردازنده شش هسته ای به همراه گرافیک
GPU با پنج هســته، قــدرت بالایــی در پردازش 
وظایف روزمره و بازی های سنگین دارد. همچنین 
بهینه ســازی های نرم افــزاری iOS 18 به همراه 
ویژگی هــای هوش مصنوعی اپل، تجربه اســتفاده 
از دســتگاه را به ســطح بالاتری می برد. گلکسی 
S24 به پردازنــده اگزینوس 2400 با 10هســته 
مجهز اســت. این پردازنده به لطف هسته قدرتمند 
 Xclipse و پردازشــگر گرافیکی Cortex-X4
940، به راحتی از عهده بازی ها و وظایف ســنگین 
برمی آید. سامسونگ همچنین روی هوش مصنوعی 
و بهینه ســازی های نرم افزاری One UI 6.1  در 
کنار اندروید 14 حساب ویژه ای باز کرده است. در 

مجموع، هر دو گوشی عملکرد قدرتمندی دارند، اما 
پردازنده های اپل معمــولا در بنِچ مارک ها عملکرد 
بهتری نسبت به اگزینوس سامسونگ دارند. آیفون 
16 از دوربین اصلی 48مگاپیکســلی با سنســور 
1/56اینچ و گشــودگی دیافراگم 1/6 بهره می برد. 
این دوربین قابلیت فیلمبرداری اولترا اچ دی با نرخ 
60فریم بر ثانیه را دارد و با تکنولوژی دالبی ویژن و 
ضبط صدای استریو، کیفیت تصویربرداری بالایی 
ارائه می دهد. دوربین فوق عریض 12مگاپیکسلی با 
زاویه دید گسترده نیز در این گوشی موجود است. 
گلکسی S24 دارای دوربین اصلی 50مگاپیکسلی 
با گشــودگی دیافراگم 1/8 و اندازه سنسور مشابه 
آیفون اســت. علاوه بر این، دوربین 10مگاپیکسلی 
تله فوتو با زوم سه برابری اپتیکال نیز در این گوشی 
 S24 وجود دارد که آیفون 16 فاقد آن است. گلکسی
قابلیت فیلم برداری8K  را نیز دارد که وضوحی بسیار 
بالا ارائه می دهد. دوربین فوق عریض 12مگاپیکسلی 
با زاویه دید 120درجه نیز عملکــرد خوبی در این 

  S24 بخش دارد. از نظر قابلیت های دوربین، گلکسی
با تنوع بیشتر لنزها و قابلیت زوم اپتیکال نسبت به 
آیفون 16 برتــری دارد. آیفــون 16 دارای باتری با 
ظرفیتی بین 3000 تا 3500میلی آمپرساعت است 
 MagSafe که از شارژ سریع 20واتی، شارژ بی سیم
با سرعت 25وات و Qi2 با سرعت 15وات پشتیبانی 
می کند. همچنین قابلیت شــارژ معکوس 4/5واتی 

در این گوشی وجود دارد. گلکســی S24  با باتری 
4000میلی آمپرســاعتی و شارژ ســریع 25واتی، 
ظرفیت بیشــتری ارائه می دهد. این گوشــی نیز از 
شارژ بی سیم 15واتی و شارژ معکوس 4/5واتی بهره 
می برد. با توجــه به ظرفیت باتری بالاتر و ســرعت 
شارژ مشابه، گلکســی S24 در این بخش عملکرد 

بهتری دارد.

ذرهبین
محمدطالبیان

 
 آتلیه

هرسالشایدبیشازهزارانبازیدرنقاطمختلفدنیامنتشرمیشود.بازیهاییکهشایدحتیاسمبرخیازآنهاراهمنشنویدامامخاطبینخاصخودرادارند.هرهفتهدربخشآتلیهسعیمیکنیمبهجدیدترینبازیهایمنتشرشدهدریکهفتهاخیربپردازیم.
ازآثارپرهزینهوجدیبرایکنسولهاوکامپیوترگرفتهتابازیهاییکهبرایپلتفرمهایهمراهمنتشرمیشوند. اینهفتهچیبازیکنیم؟

Warhammer40KSpaceMarine2
SaberInteractive           سازنده

83          متوسط امتیاز
دومینقسمتازمجموعهبازی

SpaceMarineبالاخرهازراهرسید
وبهجراتمیتوانگفتکهپیشرفت
قابلتوجهیرانسبتبهاثرپیشین
صورتداده.بازیایکهشمارادر

مقابلموجهاییبیانتهاازموجودات
فضاییدریکساختارشوترسوم

شخصقرارمیدهد.اینبازی
همچنینبهشکلچندنفرههمقابل

بازیاست.


GymSort

RemasterGames           سازنده
100هزار          متوسط امتیاز

ترکیببدنسازیوبازیپازل
شایدآخرینچیزیباشدکه

بهذهنهرگیمریمیرسد.اما
سازندگانGymSortنشان
دادهاندکهپازلهایامروزی

همگیشبیهبهیکدیگربودهوتنها
ازدیدظاهرمتفاوتهستند.اینجا
شمابهجایرنگ،نوشابه،آبنبات

یاچیزهایدیگریکهفکرشرا
بکنید،بایستیوزنههایباشگاه
رابهدرستیچیدهوچالشهارا

پشتسربگذارید.

آیفون16درمقابلگلکسیاس24
 بررسیکوتاه

روزهایبدیکژانرمحبوب


HiddenTales

LeapGame           سازنده
100هزار          متوسط امتیاز

بازیهایهیدنآبجکتازابتدایشروعبهکاربازیهایویدئویی
حضورداشتهوحالادرتلفنهایهوشمندخانهایتازهپیدا

کردهاند.دربازیHiddenTalesشمایکوظیفهسادهرادنبال
میکنید،پیداکردنشخصیتیااشیاییتعیینشده.هرمرحلهپر

استازنکاتریزیکهاینجستجوراچالشبرانگیزمیکنند.


Satisfactory

CoffeeStainStudios           سازنده
90          متوسط امتیاز

شبیهسازهایساختوسازاینروزهادرشکلوسبکهای
بسیاریقابلتجربههستند.ازبازههایتاریخیمختلفگرفته

تامدیریتیککشوریاشهردردنیایامروزی.اینجاامادر
Satisfactoryمابایکفرمولمتفاوتسروکارداریم.دراین
بازیهدفساختیککارخانهاستاماتمامفرایندبهشکل

اولشخصدنبالمیشود.

شــاید بد نباشــد تا اصطلاح جدیدی تحت عنوان 
»میازاکی افکــت« یا »اثــر میازاکی« را بــه دایره 
لغات دنیای ویدئوگیــم اضافه کنیــم. می توانیم از 
این اصطلاح برای استودیوهایی اســتفاده کنیم که 
تحت تاثیر بازی هــای هیدتاکا میازاکی و اســتودیو 
FromSoftware قرار می گیرند و تصور می کنند 
می توانند یک بازی ســولزلایک مشــابه با آثار این 
استودیو بسازند. اما نتیجه کار فرسنگ ها با هدف این 
سازنده ها فاصله داشته و گاهی خروجی کار تبدیل به 
 Bleak Faith: یک فاجعه تمام عیار می شود. بازی
Forsaken یکی از همین دسته آثار به شمار می رود 
که به تازگی نسخه کنسولی اش نیز عرضه شده است. 
در این مطلب قصد داریم با بررســی  ساخته استودیو 
Archangel Studios ببینیم که چه طور می توان 
یکی از بدترین سولزلایک های تاریخ را ساخت. پس با 

بازیسنتر همراه باشید. در سال های اخیر تب ساخت 
بازی های سولزلایک بین اســتودیوهای بازی سازی 
به شدت فراگیر شده است. اما با یک بررسی سطحی 
نیز می تــوان نتیجه گرفــت که به جــز چند عنوان 
خاص مثل بازی Lies of P بخــش عمده ای از این 
بازی های سولزلایک آثار به شــدت ضعیفی بوده اند. 
احتمالا ســازنده هایی که ســرمایه هایی کلان برای 
ساخت آثارشــان ندارند، با نگاهی به بازی های فرام 
ســافتور تصور می کنند که این بازی هــا می توانند 
یک گزینه ایده آل برای اثر بعدی شــان باشند؛ چون 
بازی های سولزلایک معمولا سیستم مبارزات عجیب 
و غریبی ندارند، میان پرده های سینماتیک پر زرق و 
برقی برایشان ساخته نمی شود، داستان سرایی برای 
مخاطب به صورت مستقیم صورت نمی گیرد و به طور 
خلاصه از دور اینطور به نظر می رسد که ساخت چنین 

آثاری ممکن است راحت تر و کم هزینه تر از بازی های 
سایر سبک ها باشد. در کنار تمام این موارد، این روزها 
بازی های ســولزلایک طرفداران خاص خودشان را 
دارند و اگر بازی  بتواند اســتانداردهای این سبک را 
رعایت کند، این گروه از گیمرهــا اقبال بالایی به آن 
نشــان می دهند. احتمالا با در نظر گرفتن این موارد، 
یک تیم بازی سازی دو نفره در استودیو شخصیشان 
با نــام Archangel Studios تصمیم گرفتند تا 
 Bleak مراحل توسعه یک بازی ســولزلایک به نام
Faith: Forsaken را آغــاز کنند. در نتیجه ایده ها 
 Kickstarter و طرح های اولیه خود را در وبسایت
قرار دادند و به سرعت موفق شدند بودجه لازم برای 
توسعه بازی )رقمی حدود 30هزار دلار( را جمع آوری 
کنند . البته باید به این نکته هم اشــاره کنیم که ایده 
ابتدایی Bleak Faith: Forsaken تا حدی جالب 
به نظر می رســید؛ یک بازی اکشــن نقش آفرینی با 
المان های بازی های ســولزلایک که برای اولین بار 
 )Open World( قرار بود در یک محیط جهان باز

جریان داشته باشد. توجه کنید که در آن زمان هنوز 
بازی الدن رینگ معرفی هم نشــده بــود. در نهایت 
این تیم بازی ســازی دونفره بعد از چندین بار عقب 
انداختن تاریــخ عرضه بازی، چندماه پیش نســخه 
 Bleak و اخیرا نیز نســخه کنسولی PC مخصوص
Faith: Forsaken را عرضه کردند. اما برخلاف تمام 
وعده های ســازندگان در کمپین جمع آوری سرمایه 
برای این بــازی، نتیجه کار چیزی نیســت؛ جز یک 
 Bleak فاجعه تمام عیار! یکی از بزرگ ترین ایرادات
Faith: Forsaken که در همان دقایق ابتدای بازی 
به شــدت خودنمایی می کند، سیستم کنترل فاجعه 
و باگ های پرتعداد بازی اســت. بارها و بارها در طول 
مبارزه با دشمنان به باگ های عجیب و غریب برخورد 
می کنید. از فرو رفتن شخصیت اصلی و حتی دشمنان 
در اشــیاي درون محیط تا عمل نکــردن ضرباتتان. 
تقریبا هیچ چیز در مبارزات بازی که جزو ارکان اصلی 
 Bleak یک بازی سولزلایک محســوب می شود، در
Faith: Forsaken  به درســتی عمــل نمی کند. 

دشــمنان معمولی پرتعداد بازی تقریبا هیچ چالشی 
را برای شــما ایجاد نمی کنند و به راحتی آب خوردن 
می توانید آن ها را از پیش رو بردارید. دشمنان بزرگتر 
نیز به همین شکل عمل می کنند و به هیچ وجه تهدید 
جدی  برای شما به حســاب نمی آیند؛ در واقع آن ها 
فقط وقت بیشتری را از شما تلف می کنند اما شرایط 

به شکل عجیبی در خصوص باس های بازی متفاوت 
است. در حالی که شــما به راحتی می توانید لشکری 
از دشــمنان بازی را قتل عام کنید، ناگهان یک باس 
عظیم الجثه در مقابلتان قرار می گیرد که به راحتی و با 
یك یا دو ضربه شما را نابود می کند. به زبان ساده هیچ 

منطقی در میزان سختی بازی به چشم نمی خورد.


IAmYourBeast

StrangeScaffold           سازنده
78          متوسط امتیاز

درسالهایاخیرشاهدبازگشتشکلو
شمایلهایمختلفیازژانرشوتراولشخصبودیم.
اینبارامانوبتبهIAmYourBeastرسیدهکهبه
سراغفرمولیمتفاوترفتهوسعیکردهشمارادر
جریانروندسینماییقراردهدکهاگربهدرستی

اجراشودمیتواندرضایتقابلتوجهیرابههمراه
داشتهباشد.

 بیسیم

محدودیتیتازهدرمسیراندروید
سال 1401 بود که در کمال تعجب گوگل پلی، پلتفرم معتبر برنامه های اندروید، 
در ایران فیلتر شد. این اقدام دسترسی کاربران ایرانی به برنامه های سیستم عامل 
اندروید را هرچه سخت تر کرد و در همان حال، حتی به طور بالقوه امنیت خیلی 
از کاربران را به خطر انداخت. با وجود این، به نظر می رســد چالش برای کاربران 
ایرانی ادامه دار است؛ چراکه حالا گوگل در تلاش است مانع دانلود اپلیکیشن ها 
از منابع دیگر یا به  اصطلاح ســایدلودینگ )Sideloading( شود و فقط اجازه 
نصب نسخه هایی از اپلیکیشن ها را می دهد که مستقیما از گوگل پلی دانلود شده 
باشــند. به گزارش گجت نیوز، ای پی آی Play Integrity  گوگل این امکان را 
برای برنامه ها فراهم کرده است تا منشا فایل نصبی را تشخیص بدهند. برخی از 
برنامه ها حالا با استفاده از این ای پی آی، پس از تشخیص این که برنامه از منبعی 
به غیر از گوگل پلی دانلود شده است، در پیامی به کاربر اطلاع می دهند که برای 
اســتفاده از برنامه باید آن را از گوگل پلی دانلود کند. اپلیکیشن فروشگاه های 
زنجیره ای تسکو، بی لید ایکس و چت جی پی تی فقط برخی از برنامه هایی هستند 
که کاربرانشــان پیام مذکور را دریافت کرده اند. دست کم در مقطع کنونی هیچ 
راهکاری هم برای عبور از این مانع وجود ندارد. حتی ســه ماه قبل، کاربری که 
بازی Diablo Immortal  را روی کنسول دســتی اندرویدی خود سایدلود 
 I/O کرده بود، مشکلی مشابه را گزارش کرده بود. گوگل طی کنفرانس سالیانه
در اردیبهشت ماه گذشته از ابزار تشخیص سایدلودینگ برنامه ها رونمایی کرده 
بود. گوگل در جریان کنفرانس خود اعلام کرد کــه برخی از اپ های منتخب به 
حفاظت خودکار و همچنین قدرتمندترین نسخه از سیستم ضد دستکاری گوگل 
پلی مجهز می شوند. همان طور که در اسلاید ارائه این شرکت آمده بود، در صورتی 
که کاربر اپلیکیشن را از منبعی ناشناخته یا نامعتبر دانلود کرده باشد، پیامی برای 
او جهت دریافت آن از گوگل پلی به نمایش در می آید. حال، در شرایطی که گوگل 
پلی در کشور فیلتر است و خیلی از کاربران برای دسترسی راحت تر به برنامه ها آن 
را از منابع دیگر بدون نیاز به وی پی ان دانلود می کردند، در صورتی که ای پی آی 
Play Integrity در برنامه های پرکاربر بیشــتری به کار گرفته شود، می تواند 

کار را برای ایرانیان حتی دشوارتر از قبل کند!

تابستان داغ تکنولوژی در برلین
مهم ترین محصولات معرفی شده در نمایشگاه ایفا 2024

اخراج650کارمند
ایکسباکس

مایکروسافت650شغلدیگررا
ازبخشبازیخودحذفمیکند.

Gameهمانطورکهاولینبارتوسط
Fileگزارششد،فیلاسپنسر،رئیس
بخشبازیهایمایکروسافت،اینخبر
رادرانتهایهفتهاخیردریکایمیلبه
کارمنداناطلاعداد.اسپنسرنوشت:
بهعنوانبخشیازهمسوییساختار
تیمپسازخریدومدیریتکسبو

کارمان،ماتصمیمگرفتهایمکهتقریبا
650نفررادرمایکروسافتگیمینگ
حذفکنیم.درطولتاریختیممان،

لحظاتبسیارخوبوچالشبرانگیزی
داشتیم.امروزیکیازروزهایپر

چالشاست.میدانمکهانجامتغییرات
بیشترازاینقبیلسختاست،اما

حتیدرسختترینزمانها،اینتیم
توانستهاستدورهمجمعشودودر

حینکار،مراقبتومهربانیبهیکدیگر
رانشاندهد.اسپنسرادعاکردکه
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دستگاهیاتجربهاینمیشود.این
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Activisionخرید69میلیارددلاری
Blizzardاکنونبیشاز2500نفررا
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Astro’sارسلانخودی|همزمانباعرضهکنسولپلیاستیشن5،بازی
Playroomنیزبهصورترایگانبرایاینکنســولعرضهشــد.بازی
بهواسطهاســتفادهازقابلیتهایجذابکنترلرهایدوالسنسوالبته
شخصیتهایدوستداشتنیاش،بااســتقبالخوبیازجانبطرفداران
پلیاستیشنمواجهشدومحبوبیتزیادیرابهدستآورد.ایناستقبال
چشمگیرازAstro’sPlayroomباعثشدپلیاستیشنتصمیمبگیردتا
وظیفهساختدنبالهایبرایاینبازیرابهاستودیوTeamASOBIبسپارد.
حالابعدازحدودچهارسال،بازیAstroBotبرایکنسولپلیاستیشن
5منتشرشده.اثریکهازهمینحالایکیازاصلیترینگزینههایبهترین
بازیاست.شایدبهترینجملهبرایشروعبررسیAstroBotهمانحرفی
باشدکهبهتازگیسازندگاناینبازیدریکیازمصاحبههایشانمطرح
کردند.آنهادراینگفتوگواشارهکردندکه:»ماقصدداشتیمباساخت
AstroBot،جایخالیبازیهاییراپرکنیمکه20یا25سالپیشتوسط

دیگراستودیوهاساختهمیشدند.«

علیپورمرادی|سالهاســتکهبرلینمیزبانایفا)IFA(،یکیازبزرگتریننمایشگاههایفناوری
جهاناست.دراینرویداد،شرکتهایبزرگفناوریازسراسردنیاجدیدترینمحصولاتخودرادر
زمینههایمختلفازجملهلوازمالکترونیکیمصرفی،لوازمخانگیوفناوریهاینوینمعرفیمیکنند.
نمایشــگاه2024IFAهمنهتنهامحلیبراینمایشجدیدتریننوآوریهاست،بلکهفرصتیفراهم
میکندتاکاربرانوعلاقهمندانبهفناوریبامحصولاتآیندهآشناشوندوازآنچهدرصنعتفناوری
درراهاست،مطلعشوند.درنمایشگاه2024IFA،تمرکزاصلیبسیاریازشرکتهابررویمحصولات
پیشرفتهایمانندلپتاپهایگیمینگ،گوشیهایهوشمندتاشوودستگاههایهوشمصنوعيبوده
است.ایننمایشگاهفرصتیرابرایبرندهایمعتبرفراهممیکندتابارونماییازجدیدترینمحصولات
خود،جایگاهخودرادربازارتقویتکنند.همچنین،موضوعاتداغیمانندپایداریوکاهشمصرف

انرژینیزدربسیاریازمحصولاتبهچشممیخورد.

احتمالا بعد از تجربه Astro Bot این حس 
به شما هم دســت می دهد که چقدر جای 
خالی چنین بازی هایــی در این دوران حس 
می شود. سال هاســت که نینتندو در زمینه 
ســاخت چنین بازی هایی تنهــا و بی رقیب 
است. در سال های دور سونی و پلی استیشن 
سعی داشتند تا با ســاخت و عرضه عناوینی 
 ،Jak and Daxter مثل کرش بندیکوت و
جای خالــی عناوین پلتفرمر و همه پســند 
را روی کنســول های خود پر کنند. اما حالا 
بعد از گذشــت چند دهــه از آن روزها، یک 
 Team ASOBI سازنده ژاپنی و خلاق به نام
توانسته یك بازی را عرضه کند که می توان 
به جرات آن را با عناویــن محبوب نینتندو 
 Super Mario در ســال های اخیر مثل
Odyssey مقایســه کرد. قبول داریم که 
این حرف، یک ادعای بســیار بزرگ است؛ 
 Astro Bot اما شک نداریم که اگر شما هم
را تجربه کنید، به احتمــال زیاد این ادعای 

بزرگ را می پذیرید. بــازی Astro Bot از 
جایی شروع می شود که شما و همراهان تان 
در حال سفر در کهکشــان ها به وسیله یک 
کنسول PS5 هســتید. در همین حین یک 
موجود شرور که دشــمن اصلی شما در این 
بازی به شمار می رود، به کشتی فضایی شما 
حمله کرده و باعث سقوط شما در یک سیاره 
بیابانی می شــود. حالا وظیفه دارید با ســر 
زدن به ســیارات مختلف، هــم یاران تان را 
نجات دهید و هم قطعات گم شده از کشتی 
فضایی تان که همان کنســول پلی استیشن 
5 اســت را پیدا کنید. در مجموع شما باید 
300نفر از همراهان  ســابق  خود را از گوشه 
و کنار کهکشــان ها پیدا کنیــد و آن ها را به 
 Astro مقر اصلی تان انتقال دهید. داستان
Bot  به همین سادگی و جمع وجوری ست. 
البته که از یک بازی پلتفرمر این چنینی نیز 
انتظار یک داستان پیچیده و عمیق نمی رود؛ 
اما در مجموع همین داستان ساده نیز تا حد 

ممکن به Astro Bot کمک می کند تا بتواند 
مخاطبش را تا ثانیه آخر سرگرم نگه دارد.

همان طور که اشاره کردم، شــما باید برای 
کامل کردن هر مرحله، تعداد مشــخصی از 
بات ها را که در آن منطقه خاص گیر افتادند، 
نجات دهید. بخش قابل توجهی از این بات ها 
را شخصیت های نام آشــنا و محبوب دنیای 
ویدئوگیم تشــکیل می دهند که بدون شک 
همین موضوع از اصلی ترین نقاط قوت بازی 
به شــمار می رود. ملاقات با تعداد زیادی از 
شخصیت هایی که خاطرات بسیاری با آن ها 
داریم، حسی نیســت که در هر بازی  بتوان 
آن را تجربــه کرد. البته این مــورد در بازی 
Astro’s Playroom نیز به شکل دیگری 
وجود داشــت. نکته مثبت ماجرا اینجاست 
که حضــور این شــخصیت های محبوب در

Astro Bot  برخلاف نســخه قبلی، تنها به 
یک سکانس کوتاه ختم نمی شود. شما باید 
تک تک این شخصیت ها را در مراحل مختلف 

نجات دهید و گاهی ممکن است در حین این 
کار مجبور شوید به شکل های مختلف با آن ها 
تعامل کنید. یکی از شاهکارهای سازندگان 
در Astro Bot، طراحی برخی مراحل خاص 
از روی شــخصیت های محبــوب بازی های 
پلی استیشن است. با توجه به این که حضور 
 Astro Bot شخصیت کریتوس در تریلرهای
تایید شده بود، در ادامه تنها به همین مورد 
بسنده می کنیم تا این توضیحات باعث خراب 
 Astro شدن تجربه شــما از بازی نشود. در
Bot علاوه بر حضور بعضی شــخصیت های 
بسیار محبوب مثل کریتوس و آترئوس، یک 
مرحله اختصاصی نیز بــرای  آن ها طراحی 
شده اســت. شــما در این مرحله در حال و 
 God of War هوای یکی از مراحل بازی
Ragnarök قرار می گیریــد. اوج لذت در 
این بخش استفاده از تبر مخصوص کریتوس 
برای جنگیدن با دشــمنان و البته ملاقات با 
 God of چندین و چند شخصیت از دنیای

War است. استفاده از شخصیت های مهمان 
در نسخه اول به بهترین شکل ممکن جواب 
داده بود اما در این نسخه سازندگان به همین 
موضوع بسنده نکردند و ایده  استفاده از این 
شخصیت ها را در این نسخه گسترش دادند. 
 Astro همین نکته نیز باعث شده تا تجربه
Bot با غافل گیری هــای متعددی برای تان 

همراه باشد.
گرافیک بصــری Astro Bot تقریبا همان  
چیزی ست که در نسخه قبلی دیده بودیم. 
ناگفته نماند که اصــولا نیازی هم به ارتقاي 
گرافیکی بازی احســاس نمی شد؛ چرا که 
بــازی Astro’s Playroom با توجه به 
ســبک گرافیکی  که دارد، کاملا یک بازی 
نسل نهمی به شــمار می رود. البته اگر کمی 
با دقت بیشتری به Astro Bot نگاه کنیم 
متوجه برخی بهبودها خصوصا در نورپردازی 
محیط و سایه ها می شــویم. همان طور که 
پیــش از این هم اشــاره کردیــم، طراحی 

هنرمندانه دنیای زیــر آب در برخی مراحل 
بازی نیز بســیار در این نســخه خودنمایی 
می کنــد. احتمالا شــما نیز شــعار اصلی 
کمپین های تبلیغاتی کنسول پلی استیشن 
  Play Has No Limits5 یعنی جملــه
را شنیده اید. با وجود انتشــار انواع و اقسام 
 ،PS5 بازی های کوچک و بزرگ برای کنسول
به نظر می رســد هیچ عنوانی نمی تواند به 
اندازه Astro Bot به این شعار وفادار بماند. 
عنوانی که با پیشــرفتی چشم گیر نسبت به 
نسخه قبلی  خود توانسته مرزهای خلاقیت 
را جابه جا و بازی را عرضه کند که هر گیمری 
فارغ از ســن و علایق اش بتواند از تجربه آن 
نهایت لذت را ببرد. توجه داشــته باشید که 
 Team مجموع افراد شــاغل در اســتودیو
ASOBI به 70نفر نیز نمی رسد و این نکته 
که این استودیو کوچک توانسته در کم تر از 
سه ســال عنوانی با این کیفیت را ارائه کند، 

واقعا تحسین برانگیز است.

بهترین بازی سال
نقد و بررسی »استرو بات«؛ رقیبی تازه برای ماریو
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   گزارش

برخی معتقدند »مقیاس سنجش هوش، 
توانایی تغییر اســت«. این جمله را باید 
کنار همــه تعصب های بی دلیــل افراد و 
مجموعه ها به اصول حتــی بی کیفیت و 
نامطمئن گذاشــت. در برزیل حتی وقتی 
نام افرادی مثل زین الدین زیدان یا کارلو 
آنچلوتی هــم مطرح می شــود، جریانی 
با قوای تمــام در برابر چنیــن نام هایی 
می ایستد و آنها برای این رویکرد و موضع 
خودشان یک بهانه دارند؛ ما فقط با مربی 

برزیلی کار می کنیم! 
   تعصببیپشتوانه

قدیمی ترهــای عاشــق فوتبــال تایید 
می کنند کارلــوس آلبرتو پریــرا، ماریو 
زاگالو، وینســته فئولا و مردانــی با این 
سطح از اسم و رســم در دنیای مربیگری 
چه جایگاهی دارند و چــه کیفیتی را به 
میادین می فرســتاند. اما بیایید ببینیم 
برزیل در دهه اخیر چقــدر از این نام ها 
را به دنیای فوتبال معرفی کرده اســت! 
در بین مربیان نامدار فوتبال جهان و در 
میان مردان موفق عرصه هدایت تیم های 
باشــگاهی، هیچ نامی از برزیــل در بین 
بهترین های ســال های اخیر نبوده است. 

برزیل قربانی یک تعصب بدون پشــتوانه 
اســت. حتی این تعصب اگــر در دوران 
گذشته پشتوانه ای از جنس مردان مطرح 
عرصه مربیگری داشته باشــد، در عصر 
حاضر چنیــن داده ای را کنار نام مربیان 
بزریلی نمی بینیم. بــا این وجود آنها پس 
از شکست تلخ در جام جهانی 2022 قطر، 
باز هم یک برزیلی دیگر را در میان شایعات 
گســترده به خدمت گرفتــن آنچلوتی و 
زیدان روی نیمکت قــرار دادند و نتیجه 
چنیــن انتخابی هم در نتایــج برزیل در 
مقدماتی جام جهانی 2026 مشهود است. 
بدترین نتایج ممکن برای سلســائو رقم 
می خورد و آنها هنوز به دوریوال جونیور 
اعتماد دارند. این تیــم 4 بازی از 8 بازی 
خودش در مقدماتــی جام جهانی بعدی 
را با شکست پشت سر گذاشته و سلسائو 
در 71 بازی قبــل از این در همین رقابت 
انتخابی جام جهانی از سال 2003 فقط 5 

باخت داشته است! 
   لزومتغییر

حتی الکس فرگوسن هم پس از موفقیتی 
به بزرگی فتح سه گانه با جوانانی برخاسته 
از آکادمی باشگاه هم لزوم تغییر را درک 

کرد و در ادامه برخــی از بازیکنان مهم 
پروژه موفقش را کنار گذاشــت. نمونه 
بارز دیگر تغییر و موفقیت با این شــیوه 
در فوتبال مدرن را باید در نحوه هدایت 
منچسترســیتی توســط پپ گواردیولا 
جستجو کنیم. مرد اســپانیایی وقتی به 
لیگ برتر انگلیس آمد، تصمیم داشت با 
همان تئوری برنــده و امتحان پس داده 
تیکی تاکا، انگلیس را هــم فتح کند. او 
هم  با شکست های غیر منتظره غافلگیر 
شــد و هوش و نبوغ واقعی پپ را وقتی 
شــناختیم که دیدیم او دست به تغییر 
اصول ابتدایــی اش زده و با تغییر در پی 
رســیدن به موفقی در این میدان جدید 
اســت. این تغییرات از سوی بزرگ ترین 
سرمربیان تاریخ فوتبال مثل فرگوسن و 
گواردیولا در حقیقت تبیین کننده و موید 
همان تئوری قدیمی اســت؛ » مقیاس 

سنجش هوش، توانایی تغییر است«. 
   نمونهموفق

باید به برزیلی ها نمونه های عملی را نشان 
داد و از آنها دوباره پرسید چرا هنوز روی 
اصول منقضی شده پافشاری می کنند. 
همین وینیســوس، رودریگو و اندریک 

در رئال مادرید هم حضور دارند و کارلتو 
می تواند ســتاره های بزریلــی را مدعی 
برنده شــدن توپ طلا کند و با آنها لیگ 
قهرمانان را فتح می کند. وینیسوس اما در 
ترکیب تیم ملی حتی قادر به پیاده کردن 
توانایی های تکنیکی فردی خودش هم 
نیست و نســخه برزیلی او در برابر نمونه 
رئالی اش چنگی به دل نمی زند. شــاید 
اگر برای شــروع مقدماتی جام جهانی، 
برزیل می توانســت آنچلوتــی را روی 
نیمکتش بنشاند، اکنون باید رکوردهای 
موفق و مثبت سلســائو را به جای آمار 
منفی و ضعیــف آنها مــرور می کردیم. 
نتایج مایوس کننده اســت و نگرانی ها 
درباره ناکامی در جام جهانی بعدی با هر 
مسابقه بیشتر می شــود. در میدان هیچ 
اثری از جوگوبونیتو نیست و ستاره های 
بزرگ ترین باشگاه های دنیا ضعیف ترین 
عملکرد خودشان در زمین را برای برزیل 
به نمایش می گذارند. آنها احتمالا تشنه 
کنار گذاشــتن تعصب و رقــم زدن یک 
تغییر تاریخی هســتند. تا سران فوتبال 
برزیل چه زمانی این واقعیت را بپذیرند و 

به چنین تحولی تن بدهند.

   دروازهبان؛بیرانوندشمارهیکرا
پسگرفت

در این 6 مســابقه، با اینکــه کادرفنی تیم ملی 
چرخشی به علیرضا بیرانوند، حسین حسینی و 
سپس پیام نیازمند در درون بازی داده  اما دوباره 
شــماره یک تیم ملی به علی بیرو رسیده و او در 
3 بازی اخیر درون دروازه قرار گرفته. رکورددار 
کلین شیت تاریخ تیم ملی هم با مهار 10 شوت، 
در هر 3 مســابقه دروازه  اش را بسته نگه داشته 
تا انتقادات به ضعف دفاعی ایران فعلا فراموش 
شود. بیرو البته در تیم باشــگاهی اش روزهای 
خوبی را ســپری نمی کند اما فعلا در تیم ملی 
اشتباه بزرگی نداشــته و رقبایش هم تهدیدی 

جدی برای او به شمار نمی روند.
   دفاع؛قلعهنوییدرجایگاهمورایس

احتمالا مهم ترین چالــش کادرفنی، انتخاب 
جانشین مناســب برای رامین رضاییان است. 
بازیکن 34 ساله ای که با درخشش در استقلال  

و قبل از آن در سپاهان، دعوت نشدنش به تیم 
ملی محل بحث بود. در این مدت که رضاییان به 
تیم ملی دعوت نشده، قلعه نویی دچار بحرانی 
شــده که ژوزه مورایس پرتغالــی هم درگیر 
آن شده اســت. آنها هنوز نتوانســته اند از بین   
حردانی و آریا یوســفی به جمع بندی برسند 
که به کدام یک در ســمت راســت خط دفاع 
بازی دهند. قلعه نویــی در این 6 بازی، در هیچ 
دو بازی متوالی به یک دفاع راست بازی نداده. 
مدافعان راست او به ترتیب، حردانی، رضاییان، 
یوسفی، حردانی، یوسفی و دوباره حردانی بوده 
اســت. حردانی در همان اولین بازی اش پاس 
گل داده بود اما بعــد از آن هیچ کدام از این دو 
بازیکن نتوانستند درخششی داشته باشند که 
کادرفنی را برای حضورشان در ترکیب اصلی 
به قطعیت برســانند و نکته نگران کننده اینکه 
هیچ کدام نتوانسته اند خودشان را به تیم ملی 

تحمیل کنند.

در قلب دفاع، همچنان با وجود ســن بالای دو 
دفاع میانــی، انتخاب کادر فنی زوج شــجاع و 
کنعانی زادگان اســت. هرچند اشتباهات گاه و 
بیگاه این دو در تیم های باشگاه شــان همچنان 
ادامــه دارد؛ مثل دفــع ناقص شــجاع مقابل 
ذوب آهن کــه منجر بــه باخت تراکتور شــد. 
محمدامین حزباوی هم در نیمی از مســابقات 
به ترکیب اصلی اضافه شــد اما هر بار پس از هر 
اشتباه، دوباره به نیمکت برگشت. در سمت چپ 
خط دفاعی، همچنان میلاد محمدی گزینه اول 
تیم ملی اســت. او برای یک بازی جایش را به 

ابوالفضل جلالی داد اما خیلی زود پس گرفت. 
   هافبک؛درجستوجویامید

جایگاه ســامان قدوس حتی بــدون تیم هم 
در تیم ملی تضمین شــده اســت که با توجه 
به کیفیت او، خیلی هم دور از انتظار نیســت. 
قدرت تیم حریف و استراتژی تیم ملی مشخص 
می کند که قدوس به عنوان یکی از دو هافبک 

میانی تیم ملی به بازی می رود یا پشت مهاجم 
قرار می گیرد. موردی که قلعه نویی سعی کرده 
پس از جام ملت ها بیشتر روی آن تمرکز کند، 
انتخاب یــک رقیب جدی در پســت هافبک 
میانی است. امید نورافکن با درخشش در لیگ، 
حالا در 3 بازی اخیر تیــم ملی هم در ترکیب 
اصلی بوده و شاید مانند امید ابراهیمی، سال ها 
برای قلعه نویی بازی کنــد. در این مدت هیچ 
بازیکنی به اندازه نورافکن در تیم ملی شــوت 
نزده که حاصل آن، یــک گل ریباند طارمی و 
یک ضربه به تیر دروازه قرقیزســتان بوده. اما 
باید پذیرفت که انتظارها از نورافکن بیشتر از 
این هاست. قلعه نویی در این پست دو مرتبه هم 
در ترکیب اصلی به محمد قربانی، لژیونر جوان 

تیم ملی فرصت بازی داد.
   مهاجم؛تهدیدیدرکارنیست

اگر محرومیــت یا مصدومیتی در کار نباشــد، 
ســردار مهاجم هدف و طارمی پشت او به بازی 

می روند. گاهی متناســب با شــرایط بازی هم 
قدوس پشت طارمی قرار می گیرد. قلعه نویی در 
این مدت برای دقایقی به شهریار مغانلو، جواد 
آقایی پور، اللهیار صیادمنش و محمدرضا آزادی 
بازی داده ولی هنوز هیــچ کدام آن ها تهدیدی 
برای ســردار و طارمی نیستند. البته درخشش 
مهاجم جوانی مثل سعید سحرخیزان در لیگ 

روسیه ادامه دارد.
در سمت چپ، مهدی قایدی که ستاره این هفته 
تیم ملی بــوده همچنان گزینــه اول قلعه نویی 
است. او در 4 تا از 6 بازی اخیر، برای ایران بازی 
کرده. در دو بازی که نبوده ترابی و محبی جای او 
را در ترکیب گرفته بودند. هر چند   رقابت اصلی 
سمت راست خط حمله همچنان بین کاپیتان 
علیرضا جهانبخش و علی قلی زاده است ولی با 
بازگشــت محمد محبی، او هم می تواند به این 
رقابت اضافه شود. چرا که قلعه نویی در 2 تا از 6 

بازی به محبی هم بازی داده است.

برسرمرتضیملوانیچهآمد؟
جمعه شب، شب تلخ فوتبال ایران در ورزشگاه فولادشهر 

اصفهان بود؛ جایی که هوادار انزلی چی ملوان دار فانی را وداع 
گفت و خانواده فوتبال را عزادار کرد.

نامش مرتضی بود؛ مرتضی خائفی با بیش از 60 سال سن. 
آقا مرتضی از تیفوسی های ملوان محسوب می شد که برای 

تماشای این مسابقه با اتوبوس حامل هواداران این تیم خودش 
را به فولادشهر رسانده بود. اصرار اطرافیان هم برای منصرف 

کردن او از حضور در اصفهان بی فایده بوده و علی رغم رنج بردن 
از بیماری قلبی، مثل همیشه در استادیوم محل برگزاری 

مسابقه تیم محبوبش حضور داشت.
نیمی از دقایق مسابقه در نیمه اول سپری شده که هیاهوی 
هواداران خبر ناگواری را مخابره می کند؛ آقا مرتضی دچار 
ایست قلبی شده است. لحظات جان می کنند. آمبولانس 

کجاست؟ در حدفاصل رسیدن آمبولانس به بیمار، اعضای تیم 
ملوان که به خوبی مرتضی را می شناسند و از بیماری او مطلع 
هستند؛ از دکتر تیم می خواهند که خودش به سمت سکوها 
برود. اما به گفته شاهدان، مطلع کردن دکتر صیاد، صحبت با 

ناظر مسابقه و ترک نیمکت و حضور او روی سکوها وقت زیادی 
می برد.

در همین زمان هم مازیار زارع با اطلاع از موضوع، اصرار به 
قطع مسابقه دارد که داوود رفعتی، ناظر بازی چنین اجازه ای 

نمی دهد. موضوعی که مازیار زارع در کنفرانس مطبوعاتی خود 
نیز به آن اشاره می کند و حتی در جریان مسابقه چندین بار 
با یادآوری مسابقه گرانادا و اتلتیکو که بعد از مرگ هوادار در 
جریان مسابقه، قطع شد؛ از رفعتی درخواست لغو مسابقه را 

می کند.
بعد از انتقال هوادار بی جان ملوان به آمبولانس، پزشک ملوان 
به همراه یک پزشک یار مشغول احیای بیمار می شوند اما این 

کار بی فایده است. قلب از کار افتاده. بیمار بلافاصله به اورژانس 
بیمارستان فولادشهر اعزام می شود؛ اما روح او زمین را ترک 

کرده و دیگر به کالبدش باز نخواهد گشت.
این آخرین اطلاعات از مرگ دلخراش هوادار انزلی چی است؛ 

تیمی که سال هاست نه به خاطر جام های به دست آورده و 
به دست نیاورده، بلکه به خاطر شور همیشگی هوادارانش 

ورد زبان ها بوده؛ هوادارانی که سفر تلخ به فولادشهر را از یاد 
نخواهند برد. با توجه به نیاز به صحت سنجی اطلاعات به دست 
آمده، ورزش سه صحبت ها و نکات را با نهایت احتیاط منتشر 

کرده است اما لزوم یک تحقیق جامع از سوی فدراسیون 
فوتبال، ایفمارک و مراجع دست اندرکار وجود دارد تا اگر 

کوتاهی ای در کار بوده مورد نظر قرار بگیرد و اقلا از تکرار آن 
جلوگیری شود.
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بابتهر»پخ«چقدرمیگیرند؟
امیر قلعه نویی می گوید: »ما می بینیم از آن ورِ آب ها یکسری دارند هزینه می کنند که تیم ملی نتیجه نگیرد. ببینید 
چقدر هجمه و برنامه ریزی است حتی خارج از ایران. و ما خبر داریم، رصد کردیم که از کجا برنامه ریزی می شود.« 
خب همانطور که انتظار داشتیم، بهانه و گلایه جدید جناب قلعه نویی هم از راه رسید. البته شاید واقعا رصد انجام 
شده و یکسری از آن سوی آب ها دارند هزینه می کنند که تیم ملی نتیجه نگیرد و ما خبر نداریم، ولی می توانیم 
حدس هایی بزنیم. مثلا شاید یکسری آدم ها را می فرستند به تک تک استادیوم های ایران که خرابکاری کنند و 
اجازه ندهند تیم امیرخان در یک ورزشگاه استاندارد به مصاف حریفان برود. شاید یکی هست که شناکنان از آن 
سوی آب ها می آید و قیچی به دست می رود و چمن های هموار اســتادیوم ها را خراب می کند. شاید یکی هست 
که از آن سوی آب ها می آید و در جریان بازی ها، ذهن بازیکنان را خراب می کند و اجازه نمی دهد آنها خوب کار 
کنند. مثلا وسط بازی »پخ« می کند تا سردار و طارمی تمرکزشان را از دست بدهند! فقط باید ببینیم بابت هر پخ 
چقدر دستمزد می گیرند. یا احتمالا یکی از آن سوی آب ها می آید و وسط بازی ها ذهن امیرخان را درگیر می کند 
و باعث می شود او تعویض های اشتباه بکند! وگرنه همانطور که می دانید تیم قلعه نویی بهترین تیم ملی تاریخ و 
خود ایشان بهترین سرمربی تاریخ است و قطعا اگر اشتباه و ضعفی هم وجود دارد، به این دلیل است که از آن سوی 

آب ها برنامه ریزی و هزینه می کنند تا تیم ملی نتیجه نگیرد.

کشورثالث؟کورخواندهاید!
گفته می شود باشگاه های عربستانی از کنفدراسیون فوتبال آسیا خواسته اند بازی های شان در لیگ نخبگان مقابل تیم های 
ایرانی به دلیل ناآماده و ناقص بودن ورزشگاه های ایران، در کشور ثالث برگزار شود. کلا این عربستانی ها همیشه همینند. 
فقط شیطنت می کنند و بهانه می گیرند. فقط هم از ترس شان است که نمی خواهند به ایران بیایند. البته کور خوانده اند. 
اینها یک مشت تازه به دوران رسیده اند که روزی آرزو می کردند در ورزشگاه آزادی بازی کنند! مگر نه آقای رشیدپور؟ 
حالا هم مشکلی نیست و تا آمدن آنها به ایران این ورزشگاه آماده بازی خواهد شــد، آن هم به بهترین نحو. البته گفته 
شده آزادی تا فروردین 1405 آماده برگزاری بازی ها نیست. ایراد ندارد. می رویم تختی! دوستان می گویند این ورزشگاه 
اصلا شرایط بازی های بین المللی را ندارد. خب می رویم نقش جهان! آخ آخ! این ورزشگاه هم که چمنش سوژه تمسخر 
کشورهای عربی شد. فولادشهر هم هست البته. ولی زمین چمن ناهموارش مانع اجرای هیبرید فورمیشن و تیکی تاکای 
تیم قلعه نویی می شود. پس می رویم تبریز! آهان. این ورزشگاه هم کلی ایراد زیرساختی دارد؟ اصلا مهم نیست. می رویم 
مشهد! دوستان از پشت صحنه اعلام می کنند که در این ورزشگاه زنان نمی توانند حضور داشته باشند. اصلا نگران نباشید. 
بازی ها را در اهواز برگزار می کنیم. مثل اینکه از فولاد آره نا هم خیلی خاطرات خوبی نداریم. باز هم مشکلی نیست. »قلعه 
حسن خان« را که از ما نگرفته اند. این ورزشگاه هم گنجایش حضور یکی مثل رونالدو را ندارد؟ خب می رویم در دوبی یا 

قطر میزبانی می کنیم! اما اگر عربستانی های ترسو فکر کرده اند می توانند بازی ها را به کشور ثالث ببرند، کور خوانده اند!

برزیل،قربانیتعصبرویمربیداخلی
سلسائو با یک مربی بومی در حال رقم زدن بدترین نتایج تاریخش در مقدماتی جام جهانی است

پوست اندازی 
نامحسوس

 بررسی وعده امیر قلعه نویی درباره جوانگرایی
در 6 بازی اخیر تیم ملی

دیدار با امارات ششمین بازی ایران پس از جام ملت های آسیا 2023 بود. امیر 
قلعه نویی، سرمربی تیم ملی پس از حذف ایران از جام ملت ها، وعده تغییر 
نسل و تحول 50درصدی در ترکیب تیم ملی را تا جام جهانی داده بود. در این 
6 بازی، قلعه نویی تغییرات را با خط کشیدن روی نام یک ستاره بزرگ آغاز 
کرد: رامین رضاییان. بازیکنی که با به رخ کشیدن آمادگی هایش در لیگ برتر، 
این تصمیم سرمربی تیم ملی را بی تبعات هم نگذاشت. در سایر پست ها اما 

همچنان تغییرات خیلی زیرپوستی و کمرنگ جلو می رود.

هالندگلزنتراز۱۶تیملیگبرتر
ارلینگ هالند از زمان پیوستنش به منچسترسیتی توانسته است به 
مهره کلیدی این تیم و ستاره  ای بی چون و چرا در رقابت های لیگ برتر 
انگلیس تبدیل شــود. این بازیکن فصل جدید رقابت های لیگ برتر 
انگلیس را هم به بهترین شکل ممکن آغاز کرد و نشان داد که مصمم 
است بار دیگر عنوان بهترین گلزن این مسابقات را از آن خود کند و به 
پپ گواردیولا در کسب پنجمین جام قهرمانی متوالی و بهبود رکورد 
قبلی اش در این رقابت ها کمک کند. این ستاره نروژی در سه دیداری 
که تا قبل از بازی دیشب در ترکیب سیتی در فصل جدید برگزار کرده، 
موفق شــده اســت آمار خیره کننده هفت گل زده را به ثبت برساند 
و همین باعث شــده   که تحسین بسیاری از ســوی فوتبال دوستان، 
رسانه ها و کارشناسان به سوی او روانه شد. اما آمار خیره کننده دیگری 
که توسط او به ثبت رســیده هم بســیار جالب توجه است. هالند تا 
به حال از 16 تیم دیگر حاضر در لیگ برتر انگلیس شــامل: برایتون، 
آرسنال، نیوکاسل، برنتفورد، استون ویلا، بورنموث، ناتینگام فارست، 
تاتنهام، فولام، وستهام، منچستریونایتد، لسترسیتی، کریستال پالاس، 
ایپسویچ، ولورهمپتون، ساوتهمپتون و اورتون بیشتر گل زده است که 

رکوردی بسیار خاص برای او به حساب می آید.

اولینخریدپاییزیبارسلونامشخصشد
فرانکی دی یونگ از مدت ها پیش و بعد از ال کلاســیکوی برگشــت 
فصل قبل مصدوم است و نتوانسته به میادین برگردد. او یورو 2024 را 
از دست داد و حتی نتوانست در تمرینات پیش فصل بارسا نیز حاضر 
شود. مشکل اینجاســت که او بر خلاف نظر باشگاه حاضر به جراحی 
نشــد و ترجیح داد زیر نظر فیزیوتراپ ها کار کند. برنامه ای که باعث 
بازگشت زودهنگام او نشد. طبق ادعای موندو دپورتیوو، در نهایت به 
نظر می رســد هافبک هلندی یکی از خریدهای پاییزی بارسا خواهد 
بود. این نشریه نزدیک به بارسلونا نوشته است که دی یونگ اخیرا در 
روند مصدومیتش پیشرفت بزرگی داشــته و همه چیز مهیاست او از 
هفته بعد به تمرینات بارسا اضافه شود اما باید دید او چه زمانی مجوز 
بازی از تیم پزشکی خواهد گرفت. او اکنون به راحتی و سریع می دود و 
روی چرخش ها، پاس دادن و شوتزنی نیز کاملا طبیعی و بدون مشکل 
نشان داده است. دی یونگ دیگر در مچ پا درد حس نمی کند و آماده 

است تا دوباره به تمرینات برگردد.

رئال،دیویسرامحترمانهازبایرنمیگیرد
آلفونسو دیویس یکی از گزینه های انتقالاتی تابستان امسال رئال بود 
ولی زمانی که بایرن برای فروش او 35 میلیــون یورو در نظر گرفت، 
باشگاه مادریدی ترجیح داد یک ســال دیگر برای او صبر کند. رئال 
معتقد بود این رقم بالایی برای بازیکنی است که قراردادش در ژوئن 
2025 تمام می شود و بازیکن آزاد خواهد بود. مدیران بایرن نیز که از 
تمدید با دیویس ناامید شده اند، تصمیم گرفتند تا پایان قرارداد این 
مدافع هافبک کانادایی با او ادامه دهند و مشکلی با جدایی رایگان او 
ندارند. دیروز آاس نوشت که همه چیز مطابق میل رئال پیش می رود 
و باشگاه خوشبین است زمستان بتواند قرارداد با او را نهایی کند. طبق 
قانون، رئال مجاز است در ژانویه با دیویس قرارداد رسمی برای فصل 
بعد ببنند. این منبع اسپانیایی اما تاکید کرد که حتی در صورت عقد 
قرارداد رســمی، رئال به احترام بایرن این خبر را تا تابستان سال بعد 
اعلام نخواهد کرد. موردی مشابه داوید آلابا که قراردادش در زمستان 
2021 بسته شد و در تابستان آن سال اعلام شد. روابط بین دو باشگاه 
کاملا خوب است و رئال نمی خواهد انتقال دیویس این ارتباط حسنه 

را برهم بزند.

بازیکنجنجالیاســتقلالبهفوتبالصربستان
رفت

آلمدیــن زیلیکیــچ در نقل وانتقالات تابســتانی به همــراه ودران 
کیوسفسکی، با نظر مدیران باشگاه استقلال به تیم فوتبال این باشگاه 
پیوست. پس از نظر منفی جواد نکونام از ابتدای فصل، کیوسفسکی از 
جمع آبی پوشان جدا شد و با باشگاه استروگای مقدونیه قرارداد بست. 
زیلیکیچ اما در استقلال باقی ماند که او نیز با نظر سرمربی استقلال، 
طی روزهای گذشته در اختیار باشگاه قرار گرفت. نکونام پیش تر گفته 
بود که به هیچ وجه زیر بار جذب بازیکنی چون زیلیکیچ نمی رود. با این 
حال باشگاه اف سی نووی پازار که در کشور صربستان فعالیت می کند، 
طی ساعات گذشته از جذب زیلیکیچ خبر داد تا این بازیکن بوسنیایی 
به صورت رسمی از استقلال جدا شود. تیم جدید زیلیکیچ در جایگاه 
سیزدهم جدول سوپرلیگ صربســتان قرار دارد. زیلیکیچِ 28 ساله 
سابقه بازی در تیم های گوریکای کرواسی، اسلوبودا توزلا و سارایووی 

بوسنی و اولیمپیای اسلوونی را در کارنامه دارد.

بهترینرتبهایرانپساز۱8سال
فیفا دی سپتامبر نیز به پایان رسید و تیم ملی فوتبال ایران موفق شد 
در دو دیدار از مرحله مقدماتی جام جهانی 2026، برابر رقبای خود به 
پیروزی برسد. این پیروزی ها علاوه بر اینکه جایگاه تیم ملی فوتبال 
ایران را در گروه نخست از مرحله مقدماتی جام جهانی را مستحکم تر 
کرد، باعث شد تا ملی پوشان بتوانند در رنکینگ فیفا امتیازات مثبتی 
را به دســت آورده و جایگاه خود را در رتبه بندی فدراسیون جهانی 
فوتبال ارتقا دهند. هر چند   رتبه بندی رسمی فیفا پنج روز دیگر اعلام 
می شود، ولی از آنجایی که فدراسیون جهانی فوتبال از ساز و کار ثابت 
و مشــخصی برای امتیازدهی اســتفاده می کند، رده بندی تیم های 
ملی در پایان فیفا دی سپتامبر نیز قابل محاسبه است. پیروزی برابر 
قرقیزستان که البته به آسانی به دست نیامد، 4/47امتیاز را به جمع 
اندوخته های ملی پوشان اضافه کرد. اما برتری خارج از خانه مقابل تیم 
خوب امارات 7/29 امتیاز مثبت را به دستاوردهای قبلی ملی پوشان 
اضافه کرد تــا به طور کلی، شــمار امتیازات تیم ملی ایــران به عدد 
1622/92 برسد. بدین ترتیب، تیم ملی ایران با 2 امتیاز بیشتر نسبت 

به سنگال، توانست پس از سال ها جایگاه نوزدهم را از آن خود کند.

قدوسبهسهباشگاهمطرحپیشنهادشد
نقل و انتقالات تابســتانی در اغلب لیگ های دنیا به پایان رسیده و فقط 
بازیکنان آزاد می توانند در این بازه زمانی با باشگاهی جدید قرارداد امضا  
کنند. ســامان قدوس از جمله این بازیکنان است که با توجه به حضور 4 
ساله در برنتفورد، در تابستان امسال باشــگاه هایی مهم را خواهان خود 
دیده است. ســامان همراه با برنتفورد، یک فصل در چمپیونشیپ بازی 
کرد و ســه فصل در لیگ برتر. با پایان فصل 2024-2023 لیگ برتر اما 
قرارداد قدوس تمدید نشد و او به ناچار سایر پیشنهادهای خود را بررسی 
کرد. پیشنهادهایی از مالمو، استقلال و چند تیم عربی. با این حال قدوس 
فعلًا پاسخی به پیشنهادها نداده و البته برخی از آنها به دلیل تعلل هافبک 
شــماره 14 تیم ملی از دســت رفته است. یک وبســایت انگلیسی اما با 
انتشار لیســتی از بازیکنان آزاد فوتبال انگلیس، به سه باشگاه پورتموث، 
لیدزیونایتد و ساندرلند پیشنهاد کرده که برای تقویت خط میانی خود، 
سامان قدوس را جذب کنند. هر سه باشگاه در چمپیونشیپ حضور دارند 

و همه تیم های مهم و ریشه داری محسوب می شوند. 

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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   خواندنی ها و سرگرمی
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قتل زن سرایدار به خاطر تقاضای طلاق
سرایدار مدرســه پســرانه هنگام آشپزی 
در اتاقک خود با ضربه های چاقوی شــوهر 

معتادش به قتل رسید.
حوالی ظهر چهارشــنبه 22 شهریور سال 
1402 صــدای فریادهای کمــک خواهی 
زن جوان افغان که ســرایدار یک مدرســه 
غیر انتفاعی پســرانه بود بــه گوش صاحب 
سوپرمارکت کنار مدرسه رسید و او بلافاصله 
خود را به حیاط مدرسه رســاند اما با پیکر 

خونین زن سرایدار روبه رو شد. 
وی روی پاگرد پله های طبقــه اول افتاده و 
شوهرش نیز درحالی که لباس هایش خونی 

بود از مدرسه فرار کرد.
دختر 17 ساله و پســر نوجوان این زن که 
گریه می کردند از مرد مغازه دار درخواســت 
کمک کردند و مدعی شدند پدرشان با چاقو 

مادرشان را زده است.
بدین ترتیب بــا اعلام موضوع بــه پلیس و 
اورژانس لحظاتی بعد بازپرس وحید ناصری 
و تیم بررسی صحنه جرم راهی محل شدند. 

اما زن 39 ساله جان باخته بود.
پسر خردسال مقتول که از دیدن این صحنه 
شــوکه شــده بود به مرکز درمانی منتقل 

شــد و دختر 17 ســاله در تحقیقات اولیه 
گفت: مــا مســتاجر بودیم وقتی قــرارداد 
خانه مــان تمام شــد، باید آنجــا را تخلیه 
می کردیم مادرم در مدرســه کار پیدا کرد و 
 از تابستان امسال به عنوان سرایدار مشغول 

کار شد.
مادرم کار می کرد و ما هم در اتاق سرایداری 
مدرسه ساکن شدیم. پدرم معتاد بود امروز 
مادرم سرگرم آشپزی بود که پدرم آمد، طبق 
معمول با هم دعوا کردنــد، اما پدرم ناگهان 

چاقویی برداشت و او را زد بعد هم فرار کرد.

   دستگیری متهم
در ادامه تحقیقات بازپرس جنایی دســتور 
بازرسی محل هایی که احتمال داشت قاتل 

به آنجا برود را صادر کرد.
یکی از محل ها انبار رنگی در غرب پایتخت 
بود و کارآگاهان اداره دهــم پلیس آگاهی 
پایتخت موفق شدند متهم متواری را در آنجا 

دستگیر کنند.
مرد شیشه ای پس از انتقال به اداره آگاهی 
به قتل همســرش اعتراف کرد. چاقویی که 
با آن مرتکب جنایت شــده بود نیز در جیب 

شلوارش کشف شد.
 به دستور بازپرس شــعبه چهارم دادسرای 
امور جنایی تهران، مرد شیشه ای در اختیار 
کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی پایتخت 
قرار داده شــد و تحقیقات در این خصوص 

ادامه پیدا کرد.
با تکمیل تحقیقات و صدور کیفرخواســت 
رسیدگی به موضوع در شعبه یازدهم دادگاه 
کیفری یک اســتان تهران ادامه پیدا کرد و 

متهم پای میز محاکمه رفت.

   در دادگاه
در ابتدای جلسه رسیدگی دختر 17 ساله از 
قصاص پدر خود اعلام گذشت کرد اما اداره 
سرپرستی به قیومیت پسر خردسال مقتول 
اعلام کرد که تصمیم گیری در مورد قصاص 
متهم را به خود فرزند صغیر می سپارد تا بعد 
از رسیدن به سن قانونی اعلام کند که از حق 
قصاص گذشت می کند یا نه.بنابراین فعلا از 

قصاص گذشت نمی کنند.
ســپس متهم در جایگاه دفاع حاضر شد و 
گفت:»نمی خواستم او را به قتل برسانم، من 
عاشق پروانه بودم. روز حادثه از حرف هایش 

اینطور تصــور کردم کــه می خواهد طلاق 
بگیرد و مرا تنها بگذارد. یک لحظه تصمیم 
گرفتم کــه اول همســرم را بکشــم و بعد 

خودکشی کنم«.
قاضی از او پرســید: برســر چه موضوعی با 

همسرت اختلاف داشتی؟
که متهم پاســخ داد:»پروانه در سال هایی 
که گرفتار مواد شده بودم خیلی تلاش کرد 
که مرا ترک بدهد.مدام مــرا در کمپ ترک 
اعتیاد بستری می کرد اما همین که پایم را از 
کمپ بیرون می گذاشتم می رفتم سراغ مواد 
مخدر.از طرفی در زمانی که من کمپ بودم، 
تاریخ اجاره خانه مان تمام شده بود و همسرم 
که نتوانسته بود خانه ای اجاره کند، در یک 
مدرسه سرایدار شــده و به مدرسه اسباب 
کشی کرده بود. اما من با این موضوع مشکل 
داشتم. به دلیل اینکه همسرم باید صبح های 
زود بیدار می شد و مدرسه را تمیز می کرد یا 
برای مدرسه وسیله می خرید و ناراحت بودم 
که پروانه این کارها را انجام بدهد.دوســت 

نداشتم همسرم کار کند.«
متهم در ادامه در مــورد جزئیات روز حادثه 
گفت:»من نقاش ســاختمان هستم و روز 

حادثه از محل کارم به خانه آمدم. همســرم 
در آشــپزخانه مشغول درســت کردن غذا 
بود.ناگهان شــروع کرد به دعوا و اینکه چرا 
من مواد مصرف می کنــم و از این وضعیت 
خسته شده و می خواهد از زندگی ام برود و 

طلاق بگیرد.
با شــنیدن این جمله خیلی ناراحت شــدم 
نمی خواستم او را از دســت بدهم چاقویی 
که در جیبــم بــود را درآوردم ایــن چاقو 
را خواهر خود همســرم به مــن هدیه داده 
بود هیــچ وقت فکــر نمی کردم بــا همین 
 چاقــو قاتل شــوم.آن هم قاتــل پروانه که

 عاشقش بودم.
اول ضربه را با نوک چاقو به او زدم تا بترسد 
اما فرار کرد و من هم دنبالش دویدم و با چاقو 
چندین ضربه به او زدم و فرار کردم.بعد هم به 

انبار رنگ رفتم و هروئین کشیدم.«
بعد از اینکــه دفاعیات متهمان بــه پایان 
رســید،قضات دادگاه برای صدور رای وارد 
شور شده و بنا به درخواست قیم فرزند صغیر 
متهم را به قصاص با پرداخت سهم دیه صغیر 
و همچنین پرداخت دیه بــه خاطر ضربات 

غیرمنتهی به فوت محکوم کردند.

مرد جوان که خواهــرش را به طرز فجیعی 
کشته و جسد وی را در یک گودال رها کرده 
بود با رضایت پدرش از جنبه عمومی جرم 

محاکمه می شود.
رسیدگی به این پرونده از پاییز سال گذشته 
با شکایت مرد جوانی به نام مهران آغاز شد. 
مهران که به پلیس آگاهی رفته بود از ناپدید 
شدن خواهر 3۵ ساله اش به نام مانا خبر داد 
و گفت: »خواهرم چند روز است گم شده و 
هیچ اطلاعی از او نداریم. گوشی موبایلش 
خاموش است  و می ترســیم بلایی سرش 

آمده باشد.«
با ثبت این گزارش تلاش کارآگاهان پلیس 
برای افشــای راز ناپدید شدن دختر جوان 

آغاز شد.
کارآگاهــان در اولین قدم از بررســی های 
پلیســی برادر مانا را که مفقود شــدن او را 
گزارش کرده بود تحت تحقیقات قرار دادند 
تا اطــلاع مثمر ثمری در مــورد نحوه رفت 
و آمدها و همچنین کار مانــا پیدا کنند تا 
شاید بتواند برای پیدا کردن ردی از دختر 

جوان گمشده به آنها کمک کند.اما اظهارات 
مهران در پاسخ به ســوالات ماموران ضد و 

نقیض های زیادی داشت.
 ماموران در مســیر تحقیقات به رفتارهای 
برادر مانا مشکوک شــدند . به همین خاطر 
مهران 41 ساله تحت بازجویی قرار گرفت 
و در حالی که سعی داشت از پاسخ دادن به 
برخی ســوالات طفره برود اما در نهایت در 
بن بست قرار گرفت و راه فراری از حقیقت 
برایش باقی نماند. بــه این ترتیب او پرده از 
راز جنایت خانوادگی برداشت  و سرانجام به 

قتل خواهرش اعتراف کرد .

   من قاتل خواهرم هستم
مهران در اولین اعترافات خود در تشــریح 
جزئیات ماجرا گفت :»خواهرم مجرد بود و 
ازدواج نکرده بود. مدتی بود متوجه شــده 
بودم که او رفت و آمدهای مشکوکی دارد. 
او شب ها دیر وقت به خانه برمی گشت و با 
معاشرت های خارج از عرف خود آبروی ما را 
در محل برده بود. چند بار متوجه شدم که 

پشت سر او در محله ما حرف و سخن است و 
همین خیلی من را اذیت می کرد.«

متهم در ادامه گفت:»چند بار با مانا حرف 
زدم و حتی دعوایمان شد.ســعی کردم او 
را متوجه کنم که رفتارش ممکن اســت به 
قیمت آبروی خانواده تمام شود اما او دست 
بردار نبود و من نمی توانستم جلوی رفت و 
آمدهایش را بگیرم.وقتی مطمئن شــدم او 
دســت به خلاف می زند و از این راه پول در 

می آورد تصمیم به قتل او گرفتم.«

   شرح روز حادثه
متهم در ادامه در مورد روز حادثه گفت:»روز 
حادثه از مانا خواستم که با همدیگر چرخی 
بزنیم.او هم قبول کرد.مــن به بهانه تفریح 
او را سوار ماشــین کردم و با هم به حوالی 
فیروز آباد ورامین رفتیم .در محلی خلوت با 
روسری ای که از قبل همراه خود برده بودم 
به سمتش رفتم.آنجا روسری را دور دهانش 
بستم تا او را خفه کنم. اما تقلا کرد و روسری 
باز شد .آن قدر مقاومت می کرد که از خفه 

کردن او پشیمان شدم و تصمیم گرفتم به 
شــیوه دیگری او را به قتل برسانم.به خاطر 
همین من دست و پاهایش را بستم و ظرف 
4 لیتری بنزین را روی سرش ریختم و او را 

آتش زدم.«
متهم ادامه داد: »وقتــی از مرگ خواهرم 
مطمئن شــدم آتش را خامــوش کردم و 
جسد او را در یک گودال انداختم و به خانه 
برگشــتم .من به دروغ به اعضای خانواده 
گفتم مانا ناپدید شده است.بعد برای اینکه 
خودشان پاپیچ ماجرا نشوند به آنها گفتم که 
خودم مفقود شــدن مانا را به پلیس آگاهی 

اطلاع می دهم.«
 با اطلاعاتی که مــرد جنایتکار به ماموران 
داده بود بقایای جســد که قسمت هایی از 
آن نیز توسط حیوانات خورده شده بود در 
همان گودالی که متهــم آدرس آن را داده 

بود، پیدا شد .
ســپس با دســتور بازپرس جنایی بقایای 
جسد برای انجام آزمایشــات و معاینات به 
پزشکی قانونی منتقل شد. اما کارشناسان 

پزشــکی قانونی نتوانســتند علت مرگ را 
مشخص کنند.

با طــی روال قانونی در پرونــده و تکمیل 
تحقیقات و صدور کیفرخواســت؛ پرونده 
متهم به قتل با صدور کیفرخواست به دادگاه 
کیفری یک استان تهران فرستاده شد تا به 

اتهامات او رسیدگی شود.

   اعلام گذشت
در حالی که جلسه رسیدگی به اتهام برادر 
مانا هنوز برگزار نشده بود، در این میان پدر 
مقتول به عنوان ولی دم در دادگاه حاضر شد 
و نسبت به پسر خود به اتهام قتل دخترش 
اعلام گذشــت کرد . ولی دم گفت :پســرم 
درســت می گوید . دخترم بــا رفتارهایش 
آبروی ما را برده بود و مســتحق مرگ بود. 
به همین خاطر بدون قید و شــرط رضایت 
می دهم .« با اعلام گذشــت ولی دم ، مهران 
به زودی از جنبه عمومی جرم در شعبه دوم 
دادگاه کیفری یک اســتان تهران محاکمه 

می شود.

خواهرم معاشرت مشکوک داشت و...
جوانی که خواهر خود را به طرز فجیعی کشته بود از سوی اولیای دم بخشیده شد

قتل مادربزرگ به خاطر پول عروسی
زن جوانی که با همدستی نامزدش مادربزرگ خود را به خاطر تهیه پول عروسی به 
قتل رسانده بود، دستگیر شد. شهریورماه امسال، مرگ مشکوک زن سالخورده ای 
در یکی از خانه های قدیمی جنوب تهران به اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ 
گزارش داده شــد. به دنبال اعلام این خبر، تیم بررسی صحنه جرم راهی محل 
حادثه شدند و جسد زن سالخورده ای را مشاهده کردند که بر اثر ضرب وجرح به 
قتل رسیده بود، بررسی های اولیه نیز نشان می داد طلاهای مقتوله سرقت شده 
است و مأموران کلانتری منطقه سارق را به صورت اتفاقی دستگیر کردند. بدین 
ترتیب مرد جوان هدف بازجویی قرار گرفت و ماجرا را این طور توضیح داد: مقتوله 
مادربزرگ نامزدم است؛ قصد داشتیم به زودی با یکدیگر ازدواج کنیم اما پولی 
نداشــتیم، در این میان نامزدم مدعی شد مادربزرگش طلاهای زیادی در خانه 
نگهداری می کند که نقشه ســرقت را طراحی کردیم. متهم در ادامه گفت: روز 
حادثه به همراه دوستم راهی خانه موردنظر شدیم، پس از اینکه زن سالخورده 
در را باز کرد او را هدف ضرب وجرح قرار دادیم و دســتانش را با طناب بستیم، 
سپس طلاها را سرقت کردم و پا به فرار گذاشتیم اما پس از اینکه مسیر خود را از 
همدستم جدا کردم میان راه توسط پلیس دستگیر شدم، نمی خواستم مرتکب 
جنایت شوم و پشیمان هستم. کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی تهران پس از 
دریافت این اطلاعات خیلی مهم، بی درنگ متهمان دیگر پرونده را در عملیات های 
جداگانه دستگیر کردند و سپس مأموریت یافتند با اقدامات اطلاعاتی تحقیقات 
خود را در رابطه با این جنایت هولناک ادامه دهند. متهمان جهت روشن شدن 
زوایای پنهان پرونده در اختیار کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ 

قرار گرفتند و تحقیقات همچنان ادامه دارد.

دستگيري اراذل و اوباش متواري در تهران
رئیس مرکز عملیات سازمان اطلاعات پلیس پایتخت از دستگیري یک اراذل و 
اوباش متواري که با استفاده از سلاح گرم قدرتنمایي کرده بود خبرداد. سرهنگ 
سعید راستي در این باره گفت: ماموران مرکز عملیات سازمان اطلاعات خبري 
را در خصوص قدرت نمایي یک اراذل و اوباش که با سلاح گرم قدرتنمایي کرده 
بود، دریافت کند. این مقام انتظامي ادامه داد: تحقیقات اولیه نشان از این داشت 
که متهم نه تنها با سلاح سرد قدرتنمایي کرده است بلکه با استفاده از سلاح سرد 
تعدادي از خودروهاي شهروندان را تخریب کرده است. سرهنگ راستی با اشاره 
به اینکه با شناسایي هویت متهم، مخفیگاه وي در استان قم شناسایي شد، افزود: 
تیمي از ماموران این پلیس، با اخذ نیابت قضائي به مخفیگاه متهم اعزام و موفق 
شدند او را در یک عملیات پلیسي دستگیر کنند.سرهنگ راستي در پایان خاطر 
نشان کرد: متهم به مقر پلیس تهران انتقال و پس از تحقیقات تکمیلي به دادسرا 
معرفي شد. معاون اجتماعي سازمان اطلاعات پلیس تهران در پایان گفت: پلیس 

در تلاش است از هرگونه قدرتنمایي اراذل و اوباش جلوگیري کند.

اعتراف به 10 فقره سرقت
سرکلانتر هفتم پلیس پیشگیري پایتخت از دستگیري سارق خودرو با خودروي 
پراید مسروقه خبر داد. سرهنگ حسین مافي سرکلانتر هفتم پلیس پیشگیري 
پایتخت اظهار کرد: در راستاي اجراي طرح ارتقاي امنیت اجتماعي، ماموران 
کلانتري 117 جوادیه در حال گشت زني، به یک دستگاه خودرو پراید مشکوک 
شده و آن را زیر نظر گرفتند. ســرهنگ مافی افزود: ماموران گشت با استعلام 
پلاک وسیله نقلیه متوجه سرقتي بودن آن شــدند. در همین حین ماموران 
دستور ایست دادند و متهم اقدام به فرار نمود که با هوشیاري عوامل کلانتري 
متهم زمینگیر و دستگیر شد. سرهنگ مافي گفت: بعد از دستگیري سارق، او 
را به کلانتري منتقل نموده و در تحقیقات اولیه متهم به 10 فقره سرقت مشابه 
اعتراف کرد و پس از استعلام مشخص شد وي از سارقان خودرو سابقه دار است. 
این مقام انتظامي خاطر نشان کرد: چند نفر از شکات این پرونده شناسایي شده 
و شناسایي سایر شکات و کشف جرائم احتمالي نیز در دستور کار پلیس قرار 
گرفت. سرهنگ  مافي در پایان به مردم توصیه کرد: حتما خودروهاي خود مجهز 
به قفل فرمان و پدال و GPS کنند که در صورت وقوع حادثه اي توانایي ردیابي 

آن را داشته باشند.

  خرده حادثه 
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تعدد تولید مدل های مختلف گوشی های آیفون در حالی که تفاوت چندانی با یکدیگر ندارند، سبب شده تا این کمپانی به تلاش برای افزایش مصرف گرایی 
در جهان متهم شود. )کارتونی از کارتون موومنت(

  سایت نگار جهان

استولتنبرگ: ناتو می توانست اقدامات 
بیشتری برای جلوگیری از جنگ 

اوکراین انجام دهد
به گزارش   رویترز، ینس استولتنبرگ دبیرکل ناتو در 

گفتگو با هفته نامه آلمانی »فاس« که روز شنبه ۱۴ 
سپتامبر منتشر شده است، تأکید کرد: »ناتو می توانست 
اقدامات بیشتری برای تسلیح کی یف جهت جلوگیری 
از تهاجم روسیه به اوکراین در سال ۲٠۲۲ انجام دهد«. 
دبیرکل ناتو در ادامه به هفته نامه آلمانی »فاس« گفت: 
»ما در حال حاضر تجهیزات نظامی مورد نیاز اوکراین را 
برای جنگ فراهم می کنیم؛ پس می توانستیم آن زمان 
تجهیزات نظامی مورد نیاز کی یف را برای جلوگیری از 

جنگ نیز تأمین کنیم«. استولتنبرگ همچنین تصریح 
کرد   بی میلی سازمان پیمان آتلانتیک شمالی نسبت 
به ارائه تسلیحات درخواستی کی یف پیش از تهاجم 

تمام عیار روسیه به خاک اوکراین، به دلیل ترس از 
تشدید تنش ها میان ناتو و روسیه بوده است. دبیرکل 
ناتو در بخش دیگری از اظهارات خود، تأکید کرد که 

»پایان دادن به جنگ جاری در اوکراین، تنها برسر میز 
مذاکره محقق خواهد شد. برای پایان دادن به این جنگ، 
باید دوباره با روسیه گفت وگو کرد اما این مذاکره باید بر 

مبنای قدرت اوکراین باشد.« )رادیو فرانسه(

پاپ: در انتخاب بین ترامپ و هریس 
باید »شر کوچک تر« را برگزید

پاپ فرانسیس روز جمعه ۱۳ سپتامبر )۲۳ شهریور( 
در یک نشست مطبوعاتی پس از سفر ۱۲روزه خود 

به آسیای جنوب شرقی و اقیانوسیه، در پاسخ به 
پرسشی بدون اشاره به نام ترامپ و هریس از هر دو 
نامزد انتخابات ریاست جمهوری آمریکا انتقاد کرد.  

پاپ در بازگشت به رم از سنگاپور ، دونالد ترامپ را به 
دلیل برنامه اش برای اخراج میلیون ها مهاجر و کامالا 

هریس را به دلیل حمایت از حق سقط جنین مورد 
انتقاد قرار داد و در پاسخ به پرسشی درباره انتخابات 

ریاست جمهوری آمریکا گفت که نپذیرفتن مهاجران 
یک گناه  بزرگ  است و سقط جنین نیز مانند  قتل  است. 
پاپ همچنین با بیان اینکه »هیچ توجیهی برای سقط 
جنین وجود ندارد« گفت: »درباره این موضوعات باید 

واضح صحبت کنیم. هیچ اما و اگری وجود ندارد.« پاپ 
در ادامه افزود کاتولیک های آمریکایی باید در انتخابات 
نوامبر  شر کوچک تر  )شر کمتر( را انتخاب کنند. با این 

حال، پاپ به این موضوع که مقصود او از  انتخاب بین بد 
و بدتر  چیست و کدام یک از دو نامزد انتخابات ریاست  

جمهوری آمریکا از دید او مصداق  شر کوچک تر  به شمار 
می رود اشاره مستقیمی نکرد. پاپ گفت:  چه کسی 
که مهاجران را بیرون می کند، چه کسی   کودکان را 

می کشد، هر دو بر خلاف زندگی هستند.  رهبر ۸۷ ساله 
کاتولیک های جهان در عین حال به رغم انتقاد از هر دو 

نامزد انتخابات ریاست جمهوری آمریکا خواستار آن 
شد که کاتولیک ها در این انتخابات شرکت کنند. پاپ 
در ادامه افزود: »رأی ندادن زشت است. این کار خوبی 

نیست. شما باید رأی بدهید. شما باید شر کوچک تر 
را انتخاب کنید. آن خانم، یا آن آقا؟ نمی دانم. هر کس 
باید با وجدان خود فکر کند و این کار را انجام دهد.« 

کاتولیک های آمریکایی  که حدود ۵۲ میلیون نفر 
در سراسر این کشور جمعیت دارند، اغلب به عنوان 

رای دهندگان تعیین کننده در انتخابات آمریکا شناخته 

می شوند. در برخی ایالت های کلیدی این کشور 
مانند پنسیلوانیا و ویسکانسین، بیش از ۲۰ درصد از 
بزرگسالان کاتولیک به شمار می روند. )دویچه وله(

مجوز استفاده اوکراین از 
موشک های دوربرد؛ رهبران آمریکا 

و بریتانیا قول تازه ای ندادند
کی یر استارمر بعد از گفتگو با جو بایدن در واشنگتن، 
به این موضوع اشاره نکرده است که آنها در مورد دادن 
مجوز به اوکراین برای استفاده از موشک های دوربرد 
علیه روسیه به تصمیم تازه ای رسیده اند. نخست وزیر 
بریتانیا در پاسخ به این سوال که آیا جو بایدن را قانع 

کرده به اوکراین اجازه دهد از موشک های دوربرد 
»استورم شدو« )سایه طوفان( علیه روسیه استفاده 

کند گفت   آن دو »یک بحث طولانی و سازنده درباره 
شماری از مسائل مهم از جمله اوکراین« داشتند که 
همچنین شامل خاورمیانه می شد. پیشتر ولادیمیر 

پوتین، رئیس جمهور روسیه، به کشورهای غربی هشدار 
داد که به اوکراین اجازه ندهند از موشک های دوربرد آنها 

علیه روسیه استفاده کند. پوتین گفت   چنین حرکتی 
به معنی »مشارکت مستقیم« ناتو در جنگ اوکراین 
خواهد بود. رئیس جمهور آمریکا پیش از ملاقات با 

آقای استارمر در کاخ سفید به خبرنگاران گفت: »زیاد 
به ولادیمیر پوتین فکر نمی کنم.« با این حال آمریکا و 

بریتانیا تا امروز به اوکراین اجازه نداده اند از موشک های 
دوربرد آنها علیه اهدافی در روسیه استفاده کند، چون 
نگران تبعات آن و تشدید جنگ هستند. این درحالی 
است که ولودیمیر زلنسکی رئیس جمهور اوکراین به 
طور مکرر از متحدان غربی خود خواسته است چنین 

مجوزی را صادر کنند، چون می گوید این تنها راه پایان 
دادن به جنگ است. )بی بی سی(

سنتکام نام چهار رهبر کشته شده داعش 
در عراق طی عملیات مشترک دو هفته 

قبل را اعلام کرد
ستاد فرماندهی مرکزی ایالات متحده روز پنجشنبه ۲۳ 

شهریور اعلام کرد چهار رهبر داعش به نام های احمد 
حمید حسین عبدالجلیل الایتاوی، ابو همام، ابوعلی 
التونسی و شاکر عبد احمد العیساوی در عملیات دو 

هفته قبل در عراق کشته شده اند. سنتکام، احمد حمید 
حسین عبدالجلیل الایتاوی را مسئول تمام عملیات 

داعش در عراق، ابو همام را مسئول نظارت بر همه 
عملیات ها در غرب عراق، ابوعلی التونسی را مسئول 
نظارت بر توسعه فنی و شاکر عبد احمد العیساوی را 

مسئول نظارت بر عملیات نظامی در غرب عراق معرفی 
کرد. ژنرال مایکل اریک کوریلا، فرمانده سنتکام گفت: 

»ستاد فرماندهی مرکزی ایالات متحده به شکست 
داعش که همچنان ایالات متحده، متحدان و شرکای ما 
و ثبات منطقه را تهدید می کند، متعهد است.« نیروهای 

فرماندهی مرکزی ایالات متحده با مشارکت نیروهای 
امنیتی عراق ۹ شهریور طی یک حمله در غرب عراق 

۱۴ عامل داعش را کشتند. به گزارش سنتکام این 
عملیات رهبران داعش را هدف قرار داد و توانایی این 

گروه برای برنامه ریزی، سازماندهی و انجام حملات علیه 
غیرنظامیان عراقی و همچنین شهروندان، متحدان و 

شرکای ایالات متحده در سراسر منطقه و فراتر از آن را 
مختل و تضعیف کرد. )صدای آمریکا(

ماجرای    داعش   خراسان ، سلاح   آمریکایی   
و  کشتار    مردان    هزاره     در   چهار     پرده 

افشای جزئیات تکان دهنده از عملیات تروریستی در دایکندی
۱. روز پنجشنبه، وزارت داخله طالبان خبری را منتشر کرد 
که هر چه گذشت بر بار و تلخی آن افزوده شد. ابتدا بر اساس 
گزارش حکومت طالبان، خبر کشته شــدن گروهی از غیر 
نظامیان در ولایت دایکندی مخابره شد. پس از انتشار این 
خبر، وبسایت »اعماق« که رســانه داعش به شمار می رود، 
تصاویری را منتشــر کرد که در آن پیکرهای غرق در خون 
مردانی که کنار هم افتاده و نقش زمین شــده اند، به چشم 
می خورد. پس از انتشار این ویدئو، مشخص شد این تصاویر 
مربوط به همان خبر کشتار غیر نظامیان در دایکندی است. 
لحظاتی بعد، بیانیه داعش منتشر شد که در آن گفته بود: »در 
حمله سربازان خلافت در مرکز افغانستان ۱۵ شیعه کشته 
و شش نفر دیگر زخمی شدند.« گزارش های تکمیلی نشان 
داد که تعداد کشــته ها ۱۴ نفر بوده و یک نفر از افرادی که 
داعشی ها گمان می کردند کشته شده، مجروح   و جان سالم 

به در برده است. 
۲. هر ۱۴ نفری که خون شان در این کشتار ریخته شد، مرد 
بودند. در مورد این مردان و حضورشان در جاده غور-دایکندی 
دو روایت منتشر شد. عده ای گفتند این افراد در این جاده به 
اســتقبال زواری رفته بودند که از زیارت کربلا به افغانستان 
بازمی گشتند و عده ای دیگر نیز گفتند که این افراد، خودشان 
از زیارت کربلا بازگشته بودند و زائرانی بودند که به ولایت شان 
بازمی  گشتند. چیزی که تا آن لحظه قطعیت داشت، انگیزه 
سربازان داعش خراسان برای کشتار شیعیانی بود که زیارت 
حرم سیدالشهدا را ارزش و زوار این حرم را تکریم می کردند. 
۳. بررســی دوباره تصاویر این جنایت هولناک که ابتدا در 
وبسایت اعماق داعش منتشر شــد، نشان می دهد سلاحی 
که در دســت ســربازان داعشی اســت، یک سلاح کمری 

آمریکایی اســت که پیش تر برای تجهیز نیروهای امنیتی 
دولت جمهوری افغانستان استفاده می شده و پس از اتفاقات 
سال ۱۴۰۰ به دست طالبان و به احتمال بسیار از نیروهای 
طالبان به دست داعش افتاده است. این اسلحه ۹ میلیمتری 
از مدل »گلاک« به شمار می رود. البته آنچه در تصاویر ثبت 
شده، حاکی از آن اســت که ســربازان داعش از این سلاح 
برای شــلیک تیر خلاص به مجروحان اســتفاده کردند و 
پیش از این برای قتــل ۱۴ مرد هــزاره از آتش یک یا چند 
مسلسل استفاده کردند که به احتمال فراوان آن آتشبارها نیز 
آمریکایی بوده اند. گفتنی است ارتش آمریکا در زمان خروج از 
افغانستان، تسلیحات سبک و سنگین زیادی را در این کشور 
جا گذاشت که به گفته دونالد ترامپ رئیس جمهور پیشین 
ایالات متحده ارزش آن به ۸۵ میلیارد دلار می رسد و امروز 
این تسلیحات و تجهیزات یا در دستان حکومت طالبان است   

یا در دستان تروریست های داعش خراسان.
۴. روایت تلــخ و دردناک پایانی را بازمانــدگان این جنایت 
هولناک تعریف کرده اند. بعدازظهر است و ساکنان روستای 
کوچک قریودال برای یک اتفاق ســاده خوشحال اند: زائران 
روســتا از کربلا برگشــته اند. روســتای قریودال در میان 
کوهستان های شهرستان سنگ تخت و بندر استان دایکندی 
قــرار دارد. این روســتا از محروم ترین مناطق افغانســتان 
است که نشــانی از رفاه و آبادی در آن به چشم نمی خورد. 
ساکنان روســتا با شــادمانی آماده پذیرایی از زائران کربلا 
می شــوند. حدود ۴۰ نفر از ســاکنان قرار اســت از مسیر 
کوهستانی و جاده های خاکی به استان غور بروند تا زائرانی 
را که از کربلا برگشته اند با خود به روســتا بیاورند. ۱۷ نفر 
از مردان روســتا زودتر از همه آماده می شــوند و به سمت 

مقصد حرکت می کنند، اما در حدود ۲ کیلومتری روســتا، 
چهار مرد نقاب پوش مسلح آنان را متوقف می کنند. یکی از 
مردان مسلح به مردان روستای قریودال می گوید: »ما افراد 
امارت اسلامی هســتیم و گزارشی دریافت کرده ایم که یک 
نفر در میان شما مشــکوک به فعالیت تخریبی است و باید 
همه را بازرسی کنیم.« بازرســی بدنی را شروع می کنند و 
گوشــی های همراه همه ۱۷ نفر را در کیسه ای می اندازند و 
بعد دســتور می دهند که به صف بایستند تا عکس بگیرند. 
از چهار مرد نقاب پوش سه نفر مسلسل دارند و یکی اسلحه 
کمری. این مرد در یک دســت تپانچه دارد و در دست دیگر 
گوشی همراه که با آن عکس و ویدئو می گیرد. مردان روستای 
قریودال همه به صف می ایســتند. آن ۳ مردی که مسلسل 
داشتند، سلاح هایشان را به سمت صف منظم مردان روستا 
می چرخانند و بی وقفه شلیک می کنند. صدای شلیک ها در 
میان دره و روستا پیچید و مردان و زنانی که در راه بودند یا 
در حال آماده شدن برای حرکت به سمت غور، سراسیمه به 
سمت صدای گلوله ها دویدند.  »من دیدم که مردان مسلح با 
خیال راحت به دوستانم شلیک می کردند و آنها یکی یکی به 
زمین می افتادند.« عبدالحکیم که شاهد وقوع این حادثه بود، 
گفت مهاجمان سوار بر موتورسیکلت از محل فرار کردند و 

یکی از قربانیان را نیز با خود بردند.
عبدالحکیم از زبــان زخمی های این حادثــه که اکنون در 
بیمارستان شهر نیلی تحت درمان اند، گفت مهاجمان   حین 
شلیک قربانیان را »کافرهای مشرک« خطاب کرده اند. این 
حادثه در حالی اتفاق افتاد که سخنگویان و مقام های طالبان 
مدعی برقراری امنیت و مهار شــدن داعش خراســان اند. 

)بی بی سی، ایندیپندنت و سی ان ان(

   شاخص

یک بررسی جدید موسسه اقتصادی آلمان نشان می دهد 
که با وجود افزایش روند مهاجرت به آلمان، این کشــور 
با کاهش نیروی کار روبروســت. این مطالعه پیش بینی 
می کند تا سال ۲۰۴۰، تعداد افراد بالای ۸۰ سال حدود 
۴۰ درصد افزایش یابد. براساس یک بررسی جدید موسسه 
اقتصادی آلمان، با وجود افزایش روند مهاجرت به آلمان، 
این کشــور با کاهش نیروی کار روبروست. این مطالعه 
پیش بینی می کند تا ســال ۲۰۴۰، تعداد افراد بالای ۸۰ 
سال حدود ۴۰ درصد افزایش یابد. این بررسی همچنین با 
استفاده از داده های سرشماری سال ۲۰۲۲،  با پیش بینی 
وضعیت بــازار کار در ایالت های مختلف آلمان نشــان 
می دهد   کدام ایالت ها همچنان به لحاظ جمعیتی رشــد 
خواهند کرد و در کدام مناطق، کمبود نیروی کار تا سال 
۲۰۴۰ به طور خاص چشمگیر خواهد بود. این گزارش با 
اشاره به اینکه جمعیت آلمان در آینده ای نزدیک، افزایش 
خواهد یافت، می نویسد که در عین حال، به موازات این 
روند، »تعداد افراد در ســن کار کاهش خواهد یافت.« بر 

اســاس این پیش بینی، جمعیت آلمان تا ســال ۲۰۴۰، 
حدود ۲/۳درصــد افزایش خواهد یافــت و به حدود ۸۵ 
میلیون نفر خواهد رسید. در عین حال، پتانسیل نیروی کار 
)افراد در سن کار( در این زمان، در حدود ۶ درصد کاهش 
خواهد یافت و به حدود ۵۲ میلیون نفر خواهد رسید. دلیل 
اصلی این موضوع،  بازنشستگی نسل پرنوزاد  و  کاهش قابل 

توجه زاد و ولد در نسل های جوان تر  عنوان شده است. 

   افزایش جمعیت در ایالت های غربی
طبق این بررســی افزایش جمعیت، بیشــتر به دلیل 
مهاجرت به آلمان است. جنگ اوکراین در سال ۲۰۲۲ 
به تنهایی منجر به مهاجرت خالص بیش از ۱/۴میلیون 
نفر به آلمان شــد که بالاترین میزان ثبت شده تاکنون 
اســت.  بر اســاس این مطالعه، افزایش جمعیت تنها 
در ایالت های غربی آلمان رخ خواهــد داد، به ویژه در 
هامبورگ، بایرن و برلین. در تمامی ایالت های شــرقی 
آلمان و همچنین در زارلاند، کاهش جمعیت پیش بینی 

شده است. ایالت زاکسن-آنهالت نیز، هم از نظر جمعیت 
و هم از نظر پتانسیل نیروی کار در انتهای این فهرست 
قرار دارد. این بررسی تاکید می کند که پیش بینی های 
جمعیتی یاد شــده، به ویژه در مــورد مهاجرت با عدم 
قطعیت مواجه اند. با این حــال، این پیش بینی ها برای 
برنامه ریزی زیرســاخت ها ضروری اند. به عنوان مثال، 
برلین تنها در صورتی می تواند به شهری با چهار میلیون 
نفر جمعیت تبدیل شود که تا سال ۲۰۴۰ در آن تعداد 
کافی مســکن ، مراکز نگهداری کودکان و پزشکان در 
دسترس باشد. در همین راستا بر اساس یک نظرسنجی 
از موسسه آی اف اُ، شــرکت ها در شرق آلمان هم اکنون 
نیز به طور ویژه ای با کمبود نیروی کار متخصص مواجه 
شــده اند. با توجه به موفقیت های اخیر احزاب مخالف 
مهاجرت مانند حزب راست گرای آلترناتیو برای آلمان 
در ایالت های شرقی، کارشناسان اقتصادی و اقتصاددانان 
هشدار می دهند که این امر ممکن است جذب نیروی 

کار خارجی را دشوارتر کند. )دویچه وله(

آلمان در حال از دست دادن نیروی کار است

شکایت فرانسیس فورد کاپولا از ورایتی

۲ هفته پیش از آغاز اکران »مگالوپولیس« پروژه پرشور فرانسیس فورد 
کاپولا، این کارگردان از ورایتی به دلیل افترا شکایت کرد. دلیل این شکایت، 

مطلبی است که ۲۶ جولای در این نشریه منتشر و از قول یکی از بازیگران 
سیاهی لشکر فیلم مبنی بر رفتار کاپولا در صحنه فیلمبرداری در برابر 

بازیگران زن در صحنه یک مهمانی »غیرحرفه ای« خوانده شده است. این 
فیلمساز ۸۵ ساله به دنبال شکایتی که سه شنبه در دادگاه عالی لس آنجلس 
ارائه شده، خواهان ۱۵ میلیون دلار خسارت از گزارشگران نشریه یعنی برنت 

لانگ و تاتیانا سیگل شده است. این اتفاق ۲ روز پس از آن رخ داد که لورن 
پاگون بازیگر سیاهی لشکر »مگالوپولیس«، که در مقاله بعدی ورایتی در 

۲ آگوست درباره رفتار کاپولا در قبال بازیگران زن صحبت کرد، از فیلمساز 
و دیگر عوامل فیلم به دلیل تجاوز مدنی و سهل انگاری در جلوگیری از آزار 
جنسی، شکایت کرد. در شکایت ۸ صفحه ای کاپولا به گفته های پاگون یا 

گزارش ورایتی اشاره ای نشده بلکه شکایت به دلیل آسیب رساندن به کاپولا 
به دلیل »اظهارات نادرست و افتراآمیز« در مطلب ورایتی، ویدئوی موجود در 

گزارش و »بدخواهی« نشریه نسبت به اوست. )مهر(

ون
و ز

یل

حادثه شوک آور برای فوتبال عربستان سعودی؛ 
فهد المولد از بالکن سقوط کرد

فهد المولد، بازیکن تیم ملی فوتبال عربســتان سعودی و باشــگاه الشباب، پس از 
وقوع حادثه ای ناگهانی در منزلش در شــهر دوبی در امارات متحده عربی، در بخش 
مراقبت های ویژه بیمارستان راشد بستری شد. بر اساس بیانیه باشگاه الشباب، فهد 
المولد پس از مشارکت در مسابقات انتخابی جام ملت های آسیا ۲۰۲۶ مقابل تیم های 
اندونزی و چین، برای استراحت به دوبی ســفر کرده بود. اما در صبح پنجشنبه، وی 
از بالکن طبقه دوم منزلش سقوط کرد و دچار شکستگی های متعدد شد. به گزارش 
الشرق الاوسط، تحقیقات برای بررسی علل این حادثه در حال انجام است و دوربین های 
امنیتی خیابان و منزل بازبینی می شوند. منابع ســعودی اعلام کردند که المولد در 
لحظه حادثه تنها بوده و دوستانش سه ساعت قبل از حادثه خانه را ترک کرده بودند. 
حساب رسمی تیم ملی عربستان سعودی اعلام کرد که تیمی از اعضای کادر اداری و 
پزشکی به شهر دوبی اعزام شده تا از وضعیت سلامتی فهد المولد مطلع شوند. )العین(

  حادثه روز

  گالری   

روز سیصد و چهل و چهارم جنگ غزه؛ بمب ساعتی 
کرانه باختری در آستانه انفجار است

وزیر جنگ و روسای نهادهای امنیتی   رژیم صهیونیستی در جلسه این هفته کابینه رژیم اسرائیل هشدار 
جدی دادند که کرانه باختری در آستانه انفجار قریب الوقوع است. به گزارش ایرنا به نقل از روزنامه »معاریو«، 

این روزنامه اسرائیلی اشاره کرد که مقامات امنیتی این رژیم هشدار دادند که بدون تغییر رویکرد، این 
رژیم با درگیری امنیتی خطرناکی مواجه می شود که منجر به شروع عملیات و کشته شدن صدها شهرک 
نشین خواهد شد. پیش تر رسانه های اسرائیلی درگیری احتمالی در کرانه باختری را به حمایت بن گویر، 

وزیر امنیت داخلی  و اسموتریچ، وزیر خزانه داری افراطی اسرائیل از خشونت شهرک نشینان اسرائیلی 
علیه فلسطینیان در کرانه باختری که از زمان آغاز جنگ علیه ساکنان غزه در هفتم اکتبر ۲۰۲۳ ) ۱۵ 

مهر ۱۴۰۲( آغاز شده، نسبت دادند. روزنامه اسرائیلی »یدیعوت آحارنوت« به نقل از افسران ارتش رژیم 
صهیونیستی نوشت که »بن گویر« و »اسموتریچ« عامل مستقیم آتش افروزی در کرانه باختری هستند. این 
افسران ارتش رژیم اسرائیل گفتند که سیاست های کابینه نتانیاهو به خشونتی دامن می زند که می تواند به 

یک خیزش همه جانبه علیه شهرک نشینان منجر شود. این روزنامه به نقل از یک افسر ارشد این رژیم که 
به تازگی از شرکت در عملیات نظامی در کرانه باختری بازگشته است، نوشت: این وضعیت نمی تواند ادامه 

پیدا کند. این افسر ارتش رژیم اسرائیل افزود: مشکل این است که اگر قیام بزرگی ]علیه شهرک نشینان 
صهیونیست[ رخ دهد، ارتش باید نظامیان زیادی که ندارد را به آنجا اعزام کند. افسران ارشد اسرائیل در 
اظهاراتی به روزنامه »یدیعوت آحارنوت« هشدار دادند که رفتار بن گویر که به حرم شریف قدس یورش 
می برد و برخلاف وضع موجود، یهودیان را به برگزاری نمازیهودی در آنجا تشویق می کند، باعث خشم 
شدید فلسطینیان می شود که ممکن است به مشتعل شدن اوضاع نه تنها در کرانه باختری بلکه در کل 

جهان عرب منجر شود. این روزنامه در گزارشی به این موضوع اشاره کرد که ناامیدی از عدم تصمیم گیری 
در همه عرصه های سیاسی این روزها بسیاری از افسران ارشد ارتش اسرائیل را به فکر انداخته است که باید 

بازنشسته شوند. ارتش رژیم اشغالگر اسرائیل در هفته های اخیر در شمال کرانه باختری اشغالی عملیات 
نظامی انجام داده است که منجر به شهادت و مجروح شدن تعدادی از ساکنان کرانه باختری شده است. به 
گزارش ایرنا، همزمان با آغاز عملیات طوفان الاقصی در هفتم اکتبر )۱۵ مهر ماه ۱۴۰۲(، مبارزان و جوانان 
فلسطینی در کرانه باختری و قدس اشغالی نیز عملیات هایی را در پاسخ به جنایت های ارتش اسرائیل علیه 
اهالی غزه انجام داده اند. اسرائیل در این مدت صدها فلسطینی را نیز در کرانه باختری شهید و زخمی کرده 
است. افزایش عملیات در کرانه باختری از سوی فلسطینیان علیه اسرائیل باعث نگرانی شدید رژیم اشغالگر 

قدس از تکرار هفتم اکتبری است که این بار در کرانه باختری رخ دهد. )آسوشیتدپرس(

     سیل های ویرانگر شرق و جنوب شرقی آسیا به تایلند رسیده و با کمک امدادگران، 
۲۲۴۰۰ خانوار از شهر چیانگ رای تخلیه شدند. )ای پی ای(

   

نمایشگاه تجهیزات و 
تسلیحات نظامی ۲۰۲۴ 

در ملبورن ادامه دارد و هر 
یک از معترضین به افرایش 

نظامی گری در جهان که منجر 
به جنگ های متعدد شده است، 

به روش خود این اعتراض 
را بیان می کند. همانطور که 
در تصویر می بینید، این زن 
معترض  با یک حبا ب ساز به 
سراغ نیروهای پلیس رفته 

است. )گتی ایمیجز(

   

فستیوال سالانه کاسکاموراس 
در شهر بازای اسپانیا برگزار 

شد. در این فستیوال باستانی، 
ساکنان دو روستا به طور 

نمادین برای تصاحب مجسمه 
 ویرجین د لا پیداد  با یکدیگر 

می جنگند و هر سال یکی 
از این دو روستا مجسمه 

را تصاحب می کند و پیروز 
می شود. در این تصویر، یکی 

از ساکنان روستای پیروز 
را می بینید که روی دستان 

تماشاچیان دراز کشیده است. 
)گتی ایمیجز(

    خاویر میلی، رئیس جمهور جنجالی و نئولیبرال آرژانتین که با آرا و اعمالش در حال 
آزار شهروندان این کشور است، این بار با وتو کردن قانون افزایش حقوق مستمری بگیران 
این کشور، خشم پیرمردان و پیرزنان بازنشسته را برانگیخت و آن ها را به خیابان کشاند. 

)آسوشیتدپرس(

    در کلاس آموزشی کار با سلاح برای مردم عادی، یک نظامی اوکراینی کار با سلاح 
دوش پرتاب را به شهروندان باخموت آموزش می دهد تا در صورت رویارویی با نظامیان روسیه 

و در صورت لزوم دفاع از جان خود، از این سلاح استفاده کنند. )آسوشیتدپرس(

بر اساس اعلام مسئولان 
انجمن صادرکنندگان فندق و 

فرآورده های آن در منطقه دریای 
سیاه، صادرات فندق از ترکیه 
به ۱۲۴ کشور صورت می گیرد. 

)آناتولی(
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را بدون قید و شرط آزاد کرده 
است. این تصمیم در حالی اتخاذ 
شد که قاهره و واشنگتن به طور 

نزدیک   روی توافق آتش بس غزه 
همکاری می کنند. )اپوک تایمز(

  کیوسک

ایندیپندنت، عکس و تیتر یک خود 
را به دیدار جو بایدن و کی یر استارمر، 

نخست وزیر انگلیس و اتحاد این دو 
کشور هسته ای  علیه برنامه هسته ای 

پوتین اختصاص داد.

یواس ای تودی، عکس و تیتر یک خود 
را به اولین راهپیمایی خصوصی در 
فضا اختصاص داد و پیش بینی کرد که 
فضانوردی به یک پدیده تجاری بدل 
خواهد شد. 

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های النصر و الاهلی

مسابقه فوتبال بین تیم های مسکوچک و زنیت 

مسابقه فوتبال بین تیم های سن اتین و لیل

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های النصر و الاهلی

مرگ میشل د پرینس، رقصنده باله آمریکایی در ۲۹ سالگی

 اخبار کوتاه
    اندکی بیش از دو ماه از برگزاری انتخابات مجلس ملی فرانسه نگذشته که مارین لوپن، رهبر جناح راست افراطی این 
کشور روز شنبه خواستار برگزاری انتخابات جدید در سال آینده شد.  خانم لوپن می گوید وضعیت سیاسی فعلی در کشور 

»نمی تواند ادامه یابد«. )رادیو فرانسه(
    به گفته سه تحلیلگر مسائل نظامی، گزینه های ولادیمیر پوتین در واکنش به استفاده اوکراین از موشک های دوربرد 
غربی علیه روسیه، می تواند شامل حمله به تاسیسات نظامی بریتانیا در نزدیکی روسیه یا در شرایط حاد، انجام آزمایش 

هسته ای برای نشان دادن قصد روسیه باشد. )یورونیوز(
    گزارش ها نشان می دهد که حمایت از حزب راست افراطی آلترناتیو برای آلمان در این کشور با افزایش خشم نسبت 

به مهاجرت و ارائه تسلیحات برای اوکراین افزایش یافته است. )بی بی سی(

  ینگه دنیا  تا انتخابات آمریکا

رئیس جمهور ســابق آمریکا در پاسخ به سؤالات 
خبرنگاران گفت   اگر در انتخابات ریاست جمهوری ۵ 
نوامبر به پیروزی برسد، عملیات اخراج دسته جمعی 
مهاجران اسپرینگفیلد و آرورا که شهروندان آن ها 
با مهاجران غیرقانونی درگیر شده اند   کلید خواهد 
زد. نامزد جمهوری خواه ریاســت جمهوری در ۱۳ 
سپتامبر در رانچو پالوس وردس کالیفرنیا با اشاره 
به دو شهر اسپرینگفیلد در ایالت اوهایو و آرورا در 
ایالت کلرادو گفت: »انگار از داخل اشغال شده ایم. 
ما شاهد بزرگ ترین عملیات اخراج در تاریخ کشور 
خواهیم بود و از شــهرهای اســپرینگفیلد و آرورا 
شــروع خواهیم کرد.« اســپرینگفیلد با جمعیت 
فزاینده مهاجران هائیتی دست و پنجه نرم می کند 
که برخی به صورت قانونی و برخی دیگر به صورت 
غیرقانونی وارد کشــور شــده اند. چنان که وکلای 
مالکان ســاختمان ها گزارش داده انــد، آرورا در 
محاصره اعضــای باندهای تبهــکاری ونزوئلایی 
قرار گرفته که ســاختمان های آپارتمانی را اشغال 
کرده اند. ترامپ در جریــان کنفرانس خبری خود 
در باشگاه ملی گلف ترامپ در رانچو پالوس وردس 
در لس آنجلس درباره وضعیت اسپرینگفیلد و آرورا 
صحبت کرد. ترامپ در مناظره بــا کامالا هریس، 

معاون رئیس جمهور و نامزد ریاست جمهوری حزب 
دموکرات، مدعی شــد که مهاجران غیرقانونی به 
خانه های مردم در اسپرینگفیلد حمله می کنند و 
حیوانات خانگی آن ها را می خورند. یکی از مجریان 
مناظره ای بی ســی نیوز به نقل از یکی از مقامات 
ارشد اسپرینگفیلد گفت   شواهدی دال بر خوردن 
حیوانات خانگی توسط مهاجران وجود ندارد. ترامپ 
در پاسخ گفت   براســاس گزارش های نقل شده از 
جملــه مصاحبه های ضبط شــده ویدئویی چنین 
ادعایی را مطرح کرده است. مقامات اسپرینگفیلد 
در بحبوحه این جنجال ها گفته اند   مدرکی دال بر 
خوردن حیوانات خانگی توسط مهاجران هائیتی 
وجود ندارد. با این حال، دیوید یوست، دادستان کل 
اوهایو، در پستی در شبکه اجتماعی ایکس در ۱۱ 
سپتامبر گفت: »تماس تلفنی ضبط شده یک شاهد 

با پلیس وجود دارد که مهاجران را در حال شکار غاز 
در اسپرینگفیلد رؤیت کرده بود.«

یوســت در اوایل هفته جــاری اعلام کــرد   دفتر 
دادســتانی در حال تحقیــق دربــاره روش های 
قانونی بــرای جلوگیری از اعزام فلــه ای مهاجران 
به دســت دولت فدرال به شهرهای اوهایو از جمله 
اسپرینگفیلد است. یوســت در بیانیه مطبوعاتی 
خود در ۹ سپتامبر نوشت: »رشد ناگهانی و شدید 
جمعیت، سیســتم اقتصادی، پزشکی و آموزشی 
شهر را تحت فشار قرار داده است. مشکل مهاجران 
نیستند. مشکل این است که مهاجران بسیار زیادی 
در یک مقطع زمانی کوتاه وارد شده و باعث افزایش 
گسترده جمعیت شده اند، بدون آنکه هیچ ابلاغیه 
یا کمکی از جانب دولت فدرال ارائه شــده باشد.« 
البته تحقیقات تکمیلی فرماندار و رســانه ها نشان 
داد که منشاء این شایعه مربوط به زنی بوده که این 
خبر را از دخترش شنیده و دخترش نیز این خبر را 
از همکلاسی اش شــنیده این خبر را از قول دختر 
عمویش نقل می کرده و از اســاس بی پایه و اساس 
بوده اما با دخالت جی دی ونس، معاون دونالد ترامپ 
و فعالیت های ایلان ماسک روی این شایعه، این خبر 

لباس رسمی بر تن کرد. )اپک تایمز(

بر اساس گزارش رسانه ها، نزدیک به ۳۰ هزار کارمند 
و کارگر شرکت هواپیماسازی آمریکایی بوئینگ قصد 
دارند از نیمه شــب منتهی به شنبه ۱۴ سپتامبر )۲۴ 
شهریور( دســت به اعتصاب بزنند. تصمیم برگزاری 
اعتصابات در پی رای اکثریــت ۹۶ درصدی کارکنان 
این شرکت در این مورد صورت گرفته است. اعتصاب 
گسترده کارمندان و کارگران بوئینگ در کارخانه های 
این شــرکت در ســیاتل و پورتلند آمریکا در حالی 
برنامه ریزی شده است که آنها پیش تر پیشنهاد بوئینگ 
مبنی بر افزایش دستمزدها به میزان ۲۵ درصد را رد 
کرده بودند. حال این اعتصابات بــرای اولین بار پس 
از گذشت ۱۶ سال در شرکت هواپیماسازی بوئینگ 
برگزار می شود. جان هولدن، رئیس منطقه ای اتحادیه 
کارمندان و کارگران بوئینگ در این مورد اشاره کرد: 
»اعضای اتحادیه ما با صدای بلنــد و واضح ابراز نظر 
کردند. از نیمه شــب کار متوقف می شود.« بر اساس 
اطلاعات این اتحادیه، حال قرار است تولید هواپیمای 
پرفروش مکس ۷۳۷ و سایر هواپیماها در کارخانه های 

سیاتل و پورتلند متوقف شود.

   تردید برسر موفقیت احتمالی اعتصابات
گزارش ها حاکی از آن هستند که اتحادیه پیش تر به 
شاغلان شــرکت بوئینگ توصیه کرده بود که توافق 
حاصل شده در زمینه افزایش ۲۵ درصدی دستمزد ها 

را بپذیرند. هولدن، در این مــورد توضیح داده بود که 
مطمئن نیست که آیا از طریق اعتصابات نتیجه بهتری 
به دست خواهد آمد یا نه. با این حال، توافق مذکور طی 
روزهای گذشته مورد انتقاد فزاینده کارکنان بوئینگ 
قرار گرفته است. گفته شده است شمار زیادی از آنها 
خواهان افزایش دستمزدها به مقدار ۴۰ درصد هستند. 
بوئینگ علاوه بر افزایش دستمزدها همچنین وعده 
بهبودهای بیشتری مانند دوازده هفته مرخصی ویژه 
برای والدین را نیز ارائه داده است. این شرکت آمریکایی 
همچنین وعده سرمایه گذاری های گسترده ای را نیز 
در منطقه داده است. بر این اساس گفته شده قرار است 
یک مدل جدید هواپیما در سیاتل و مناطق اطراف آن 
ساخته شود که برای ســال های آینده موقعیت های 
شغلی را تضمین خواهد کرد.  البته بوئینگ طی یک 

ســال اخیر با مشــکلات متنوع و عدیده ای دست و 
پنجه نرم کرده اســت که یکی از آن ها مشکلات فنی 
هواپیماهای تولید شده در این کمپانی است. حوادث 
مختلفی بــرای تولیدات این کمپانــی در ایالت های 
مختلف آمریکا و همچنین انگلیس و ژاپن رخ داد که 
این کشــورها را بر آن داشت که هواپیماهای بوئینگ 
را بازرســی فنی کنند. در این بازرســی ها مشخص 
شــد وضعیت فنی این هواپیماها نزدیــک به فاجعه 
اســت و پیچ های شــل تنها یکی از نقصان های این 
هواپیماهاســت. در ادامه، دو مدیر اسبق بوئینگ که 
پیش تر در مورد عدم رعایت اصــول کنترل کیفیت 
در این کارخانه هشــدار داده و شواهد و مشاهداتی را 
نیز ارائه داده بودند، به طور مشــکوکی از دنیا رفتند. 

)دویچه وله(

اتهام بی پایه خوردن حیوانات خانگی و وعده اخراج 
انبوه مهاجران توسط ترامپ

اعتصاب ۳۰ هزار نفره در شرکت بوئینگ
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي :
ارمز
ایزد

سیزن
ملجا
وارش
واید

ولشت
هارا

5 حرفي :
اقاسی
ایلدا

آمرلی
پایسا
پهپاد
رایکا

رفلکس
زندوم
شانپن

قاووت
لوامع
لیتیم
وارلا
ویبره

6 حرفي :
تریسته
دلقکها
دیروقت
معافیت

7 حرفي :
ادمونتن

واشنگتن

8 حرفي :
آنمردآمد
زبانبسته

سروزیرآب
لاونفوکو

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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ماجرای بازدید از شرکت بنز؛ سال ۱۳۳۷
برگی از تاریخ؛ بخش هایی از کتاب »پیکان سرنوشت ما« 

خاطرات احمد خیامی  موسس ایران ناسیونال

مرتضی کلیلی   قاب  

  قاب نوستالژی 1
دختران تهرانی - سال 1386.  )گتی ایمیجز(

  قاب تاریخ
مسیر راه آهن در دل کوه های زاگرس - سال   )انتخاب(

  
قاب نوستالژی 2

تهران - اسفند 13۵6 

  
قاب نوستالژی 3

دبیرستان دخترانه در تهران - 
دهه ۵0 )از صفحه عیسی اصولی(

  
قاب مشاهیر
زنده یاد حجت الاسلام  حاج 
سیداحمد خمینی در نجف – دهه 
40 )موسسه مطالعات تاریخ معاصر(

  در سال ۱۳۳۷ برای دیدار با مدیران مرسدس بنز و آشنایی نزدیک با آنان قصد کردم به 
اروپا بروم و حیفم آمد تنها بروم؛ محمود را هم از مشهد خواستم و به اتفاق گذرنامه گرفتیم و 
از راه رم عازم آلمان شدیم. از تهران به بغداد و بیروت و رم با هواپیما رفتیم و پس از دیدار رم 
و پاریس به هامبورگ رسیدیم. مسافرت ما به اروپا 20 روز طول کشید و بیشتر به سیاحت و 
تفریح گذشت. به نظرم همان سال نمایشگاه بین المللی در بروکسل دایر بود و ما به تماشای 
نمایشگاه رفتیم. سپس محمود عازم ایران شــد و من به اتفاق مترجمی که استخدام کرده 

بودم، به فرانکفورت رفتم برای دیدن مدیران شرکتی که به آن سفارش داده بودیم.
  بعد به کارخانه بنز هم ســری زدیم و در آنجا مدیران قســمت خاورمیانه از ما بســیار 
استقبال کردند و با آنها دوست شدم. ضمناً به کارخانه »ماهله« که سازنده پیستون و سوپاپ 
موتور های مرسدس بود، رفتیم و مدیرانش را راضی کردم که بدون اطلاع و اجازه مرسدس 
بنز به قیمتی که به آنها پیستون و سوپاپ می فروختند به من هم بفروشند. همینطور کارخانه 
سازنده کمک فنر و فیلتر را راضی کردم به من جنس بفروشند. اینها حتی با قیمتی به من 
جنس می دادند که از قیمتی که به مرســدس می دادند، کمتر بود. دلیلش این بود که همه 
مدیران صادرات کارخانجات آلمان عاشق خاویار و فرش ایرانی بودند و من قالی و خاویار را 
طوری به آنها می دادم انگار سوغاتی و هدیه ای برای همسران شان است. می گفتم این فرش ها 
به سفارش پدرم بافته شــده اند و واقعاً بسیاری شان هم همینطور بودند و به عنوان هدیه به 
دست من رسیده بودند. ***کارخانجات سازنده لوازم و قطعات بنز مجبور بودند به مأموران 
خرید کارخانه اصلی هدیه بدهند و هزار نوع دوز و کلک سوار کنند تا سفارش بگیرند؛ من 
هم لوازم یدکی زیاد سفارش می دادم و قیمتی که من در فروشگاهم تعیین می کردم خیلی 

کمتر از قیمتی بود که شرکت مریخ اعلام می کرد.
  مریخ مجبور بود به قیمت کارخانه بنز خرید کند به راهنمایی من، شرکت مریخ نیز لوازم 
یدکی را به این صورت از کارخانه اصلی ســازنده خرید و شــروع کرد به وارد کردن ملاقات و 
برقراری روابط دوستانه با مدیران بنز در فرانکفورت اثرات بسیار خوبی در آینده شغلی ام داشت.  

  در آن ســفر مقدار زیادی شاســی اتوبوس ســفارش دادم و روی هم رفته سفر بسیار 
موفقیت آمیزی بود. در این ســفر از خطوط ســاخت و مونتاژ اتوبــوس و کامیون و حتی 
اتومبیل های سواری مرسدس بنز بازدید کردم. دقت من در این بود که چه قطعاتی ممکن 
است در ایران ساخته شــود و چه قطعاتی امکان ساخت شــان در ایران نیست. این کار در 
تمام سفر هایم و بازدید از کارخانجات مختلف انجام می شد چون موقع بازدید مانع عکاسی 
 یادداشــت برداری می شــدند. به محض آنکه بازدید تمام می شد مشــاهدات خود را روی 
کاغذ می  آوردم. از این یادداشــت ها و مشــاهدات بعد ها موقع اخذ مجوز تأسیس کارخانه 
اتوبوس سازی یا ساخت و مونتاژ اتومبیل های سواری استفاده کردم. به سادگی می توانستم 
قطعاتی را که در ایران امکان ساخت شان فراهم بود یا قطعاتی را که بعد ها ممکن بود ساخته 
شوند به دولت معرفی کنم. می دانستم ماشین آلات سازنده این وسایل و حتی کارخانجات 
سازنده آنها در کجا واقع شــده اند. با مدیران آنها آشنا شــده بودم و هر چه لازم داشتیم به 
آنها سفارش می دادم. همینطور به سادگی می توانســتم قطعات سی کی دی را که برای هر 
نوع اتوبوس یا اتومبیل سواری لازم بود به کارخانجات مربوط سفارش بدهم ضمن آنکه آن 

مشاهدات کمک کرد پروژه های قابل قبول کارخانجات خارجی را برای دولت تشریح کنم.
  کم کم کار ما دو برادر حسابی رونق گرفت، به طوری که شاسی های اتوبوس را پیش فروش 
می کردیم در موقعی که شاسی ها را تحویل خریدار می دادیم مبلغ قابل ملاحظه ای هم به او 
درآمد می دادیم؛ البته مشتریان خود را خوب می شناختیم و از پیش فروش شاسی اتوبوس ها 
به دلال ها و واسطه ها خودداری می کردیم. مسئله ای که باعث تعجب من می شد، بالا رفتن 

دائمی قیمت مرسدس بنز بود.
  در سفری در سال ۱۳۳۹ به آلمان مطلع شدم شــرکت مریخ مبالغ زیادی به نفع خود 
روی قیمت شاسی های اتوبوس می کشد و در آلمان تفاوت آن را می گیرد. حتی شرکت روی 
کرایه حمل هر دستگاه هزار مارک و روی قیمت تمام شده بیمه ۳00 مارک اضافه می کند. 
در واقع برخلاف قول مردانه ای که داده بودند روی قیمت هر شاسی اتوبوس پنج هزار مارک 
می کشیدند. از این کارشان خیلی ناراحت شدم، ولی چون چاره ای نداشتم و دستم زیر سنگ 

آن ها بود حرفی نزدم.)انتخاب(

زمان طلایی برای تزریق 
واکسن آنفلوآنزا؛ این افراد حتما 

واکسن بزنند
  بیماری آنفلوآنزا به معنی عفونت بینی، گلو و ریه است که 
همگی بخشی از دستگاه   تنفس محسوب می شوند. این 
بیماری توسط یک ویروس ایجاد می شود و در اکثر افراد 
خودبه خود بهبود می یابد  اما برای بعضی از مردم عوارض 
جدی ایجاد می کند، از جمله کودکان خردسال به ویژه 
کودکان زیر یک سال، زنان باردار، سالمندان بالای ۶۵ 
سال و افراد مبتلا به بیماری های خاص. اگرچه دریافت 
واکسن آنفلوآنزا ۱00 درصد موثر نیست، اما بهترین راه 

برای جلوگیری از عوارض آن به شمار می رود.

  بهترین زمان تزریق واکسن  
شما باید قبل از شــروع فصل آنفلوآنزا ، ترجیحا از اواخر 
شهریور تا اوایل آبان، برای تزریق واکسن اقدام کنید. با این 
حال، حتی اگر بعد از این تاریخ هم واکسینه شوید، هنوز 
می توانید از خود در برابر شیوع بیماری محافظت کنید. به 
یاد داشته باشید که پس از تزریق واکسن آنفلوآنزا تقریبا 

2 هفته طول می کشد تا ایمنی ایجاد شود.

چرا هر سال باید واکسن آنفلوآنزا بزنید؟
از آنجا که ویروس  های آنفلوآنزا  به سرعت تغییر می کنند، 
واکسن سال گذشــته ممکن اســت از شــما در برابر 
ویروس های سال جاری محافظت نکند. به همین دلیل، 
هر سال واکسن  جدید تولید می شود تا با ویروس هایی 
که به سرعت در حال تغییر هستند، تطابق داشته باشد. 
از سوی دیگر وقتی واکسینه می شوید، سیستم ایمنی 
بدن آنتی بادی می سازد تا از شــما در برابر ویروس های 
بیماری محافظت کند. اما سطح آنتی بادی ممکن است 
در طول زمان کاهش یابد. این موضوع هم باعث می شود 

هر سال به واکسن جدید نیاز داشته باشید.
دکتر رمضانــی دبیر انجمن متخصصیــن بیماری های 
عفونی ایران   دربــاره تزریق این واکســن در کودکان 
 می گوید: کــودکان ۶ ماهه تا ۵ ســاله در معرض ابتلا 
به آنفلوآنزای شــدید هســتند. عوارض این بیماری به 
خصوص در کودکان ۶ ماه تا 2 سال جدی تر و شدیدتر 
است. بنابراین تزریق واکسن در کودکان ۶ ماهه تا ۵ ساله 
به خصوص ۶ ماهه تا 2 ساله که عوارض بیماری شدیدتر 
است، توصیه می شود. به گفته این متخصص بیماری های 
عفونی، واکسن آنفلوآنزا برای بزرگسالان یک دوز است 

اما برای کودکان بسته به نوع واکسن متفاوت است.
 

  چه کسانی نباید واکسن بزنند؟
دریافت واکســن آنفلوآنزا به این افراد توصیه نمی شود: 
کودکان زیر ۶ ماه و کسانی که به این واکسن یا هر یک از 

مواد تشکیل دهنده   آن آلرژی شدید دارند.

   سلامت
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